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ما را در تلگرام دنبال کنید

بار اصلاح الگوی کشت 
روی دوش کشاورزان عمده

کشاورزانی که الگوی کشت را  رعایت کشاورزانی که الگوی کشت را  رعایت 
کنند، آب بهای شان نصف می شودکنند، آب بهای شان نصف می شود

قیمت خرید تضمینی گندم برای سال زراعی جدید ۱۳ هزار تومان

رئیس کل دادگستری
  استان کرمان: 

دستگاه قضا 
با هرگونه تعرض 

به معادن 
 برخورد می کند

آغاز بکار پروژه 
توسعه خوشه 

کسب وکار خرما 
 جنوب استان کرمان

در  ندیشـی  هم ا عنـوان  تحـت  جلسـه ای 
لگـوی کشـت جنـوب کرمـان در  بطـه بـا ا را
حضـور اسـتاندار و مسـئولان متولـی بخـش 
کشـاورزی جنوب کرمـان و جمـع فعـالان ایـن 

ر شـد.  بخـش برگـزا
مصوبـه الگـوی کشـت محصـولات کشـاورزی 
کـه دولـت سـیزدهم در سـال زراعـی پیـش رو 
نـگاه ویـژه ای بـه آن دارد در سـال ۸۸ توسـط 

د  بـه وزارت جهـا مجلـس شورای اسـامی 
کشـاورزی اباغ شـد امـا طی ایـن سـال ها این 

وزارتخانـه نتوانسـت آن را عملیاتـی 
 . کنـد

احداث غیر اصولی یک سیل بند 
مانع پیشرفت طرح ملی مسکن در کوهبنان

احتمال افزایش
  قیمت تخم  مرغ

زیان ۱۳ تا ۱۵ هزار تومانی تولیدکنندگان 

 به ازای هر کیلوگرم

 رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کرمان:

 ۷۵۲ نیاز فناورانه
  استان احصا شد

در حالی که یکـی از مطالبات مقـام معظم رهبـری و یکی از شـعارهای دولت سـیزدهم اجرای 
طرح جهش تولید مسـکن اسـت، دولت پیش قدم شـد که بـرای چهار میلیـون متقاضی طی 
مدت چهار سـال مسـکن احداث کند. بر همین اسـاس بیـش از یک هـزار و ۱۰۰ نفـر از جوانان 
شهرسـتان کوهبنان بـا امید بـه خانه دار شـدن و گریـز از اجاره بهای سـنگین و کمرشـکن خانه، 

در سـایت طرح اقـدام ملی مسـکن ثبت نـام  کردند.

رئیـس هیـات مدیـره اتحادیـه مـرغ تخـم گـذار اسـتان تهـران 
اظهار داشـت: قطعا برای تخم مـرغ افزایش قیمـت را خواهیم 
داشـت و بنابـر وعـده دولـت 3۱ شـهریور قیمت هـا تعدیـل 
می شـود. هـم چنیـن بـا سـرد شـدن هـوا و بازگشـایی مـدارس، 

مطابـق روال سـال های گذشـته، افزایـش قیمـت را 
شـاهد خواهیـم بـود.

رییـس سـازمان مدیریـت و برنامـه ریـزی کرمـان گفـت: تاکنـون 
۷۵۲ نیـاز فناورانـه ایـن اسـتان احصـا شـده کـه بایـد ضمـن ایجاد 
هماهنگی بیـن تولیـد و کاربرد علـم، این نیازهـا را درون اسـتان به 
مرحله تولیـد برسـانیم. جعفـر رودری در نشسـت شـورای راهبری 
فنـاوری و تولیـد دانـش بنیـان کرمـان افـزود: بیـش از ۷۵۰ نیـاز 

فناورانـه این اسـتان را بیـن مراکز تولیـد علم از جملـه  ۱۰۰ 
واحد دانشگاهی و ۵۹ مرکز هزینه R&D توزیع می کنیم.

تولید برق از نیروگاه  سدجیرفت
 ۴۰ درصد کاهش یافت

م  سـا لا حجت ا
ابراهیـم حمیـدی 

در شـورای اداری شهرسـتان کوهبنـان 
بـا اشـاره بـه اینکـه معـدن از منابـع ملـی 
و مربـوط بـه همـه مـردم اسـت، اظهـار 
داشـت: با این وجود اولویـت بهره برداری 
و بهره منـدی از مزایـای ایـن معـادن از 
جمله  ایجاد شـغل بـرای جوانـان، مربوط 

بـه مـردم همـان منطقـه اسـت.

صفحه2 را 
بخوانيد

گذر موفق برق 
از پیک تابستان

کاری ملی 
و انقلابی بود

مـل  عا یر مد
یع   ز شـرکت تو

نیـروی بـرق جنـوب اسـتان کرمـان در 
دیـدار بـا مسـیولان شهرسـتان بـم بـا 
اشـاره بـه اینکـه گـذر موفـق از پیـک 
۱۴۰۱ یک کار ملـی و انقابی بـود، گفت: 
نـداران  فرما ائمه جمعـه،  همراهـی 
و دیگـر مسـئولان در نقـاط مختلـف 
اسـتان و همـکاری بخش هـای صنعتـی 
و کشـاورزی، باعـث شـد مـردم شـریف 
بـدون  تابسـتانی  کشـور،  و  اسـتان 
خاموشـی به خصـوص در بخـش خانگی 
پشـت سـر بگذارنـد کـه ایـن از افتخارات 
دولـت بـه شـمار مـی رود از آنجـا کـه 
کثـری مـردم را بـه دنبـال  رضایـت حدا

. شـت ا د
عبدالوحید مهدوی نیـا درباره پروژه های 
بـرق شهرسـتان بـم نیـز گفـت: تـاش 
خواهـد شـد بـا هماهنگـی شـرکت بـرق 
منطقه ای کرمان پسـت فوق توزیع بم3 

بـه سـرانجام برسـد.

صفحه 8 را 
بخوانيد

2

8

8 3

2

2

3

مـارا
دنبال
کنيد

مزایده
موازی  دارد  نظر  در  بيگی  بهاءالدین  موقوفه 

2۴ سهم مياه از ۱۴۴ سهم قنات مزرعه داورونيه از توابع 
جرجافک به مدت سه سال ۱۴۰۱/۷/۱ به اجاره واگذار نماید. 
متقاضيان می توانند جهت شرکت در مزایده مبلغ ۵۰۰۰۰۰۰ 
پنج ميليون ریال هر حبه به عنوان ودیعه به حساب بانکی 
شماره ۱۰۱۰38۵8۶۵ به نام موقوفه نزد بانک کشاورزی واریز 
و درخواست خود را کتبا تا تاریخ ۱۴۰۱/۶/28 به دبيرخانه 
اوقاف و امور خيریه شهرستان زرند تحویل نمایند و مزایده 

راس ۱۰ صبح مورخ ۱۴۰۱/۶/2۹ برگزار می شود.
مختار  پيشنهادات  قبول  یا  رد  در  موقوفه  متولی  و  اداره 
می باشند و هزینه های آگهی و کارشناسی بر عهده برنده 

مزایده می باشد.
قيمت پایه هر حبه دو ميليون تومان اعلام می گردد.

اداره اوقاف و امور خیریه شهرستان زرند

در زمینه فرآوری و برداشت از معادن مشکل داریمگردنبندهای هوشمندی که مرگ و میر دام را کاهش می دهد  شوخی با سونامی ۴ میلیونی خودروهای فرسوده

 کنترل مصرف سوخت با قرعه کشی۱۲ هزار خودرو!
 آغاز نوسازی خودروهای فرسوده پس از هشت سال؟

رفیعی مدیرفنی شرکت دانش بنیان 
فعال در حوزه تولید گردنبند هوشمند 
دام میگوید: ارزش خسارتی که خطای 
انسانی به دامداری کشور در یک سال 
میزند ۲۵هزار میلیارد تومان است اما 
با هوشمند سازی مرگ و میر به صفر 

میرسد.
صنعت دامداری کشور کماکان با روشهای 
سنتی اداره می شود و همین امر موجب 
وارد شدن خسارت و افزایش تلفات در 
این بخش می شود. در حالی که در برخی 
کشورهای توسعه یافته هوش مصنوعی 
به این صنعت نیز راه یافته است و توانسته 
دامداران را در این مسیر یاری نماید. با این 
وجود برخی تولیدکنندگان در این مسیر 
پیشقدم شده اند و سعی دارند دامداری 
ایران را نیز با پیشرفت های روز دنیا همگام 
سازند.  »ابوالفضل رفیعی، مدیر فنی یک 
شرکت دانش بنیان« که در حوزه تولید 
گردنبندهای هوشمند دام فعالیت دارد 

به پرسش های ما پاسخ داده است.
کارکرد گردنبندهای هوشمند 
توليدی شما به چه نحو است و 
چه کمکی به دامدار می کند؟ 

گردنبند هوشمند روی گردن دام نصب 
می شود و اطلاعات متنوعی از وضعیت 
سلامت و زیست دام به دامدار می دهد که 
این امر به عمر دام و همچنین اقتصادی 
تر شدن دام کمک می کند؛ به این معنا 
 که عمر مفید دام را بهبود می بخشد.

یکی از کارکردهای این گردنبندهای 
هوشمند این است که زمان مناسب تلقیح 
دام و همچنین زمان مناسب زایمان دام را 
به دامدار اعلام می کند. این در شرایطی 
است که در این بخش خطاهای بسیاری 
در کشور داریم به طوری که بیش از ۷۰ 
درصد تلفات دام کشور ما و البته بقیه 
کشورهای دنیا به دلیل خطاهای انسانی 
است. اما اتفاقی که اینجا افتاده این است 
که ما این خطای انسانی را تقریبا به صفر 
رسانده ایم به جهت اینکه تمام مولفه 
های خطای انسانی را با هوش مصنوعی و 
تجهیزات الکترونیک ابزار دقیق سنجیده 
ایم و سنسورهای ما اینها را می سنجد و 
پایش می کند. به این ترتیب به صورت 
لحظه ای این اطلاعات را ارائه می دهیم، 
به عبارت دیگر در یک دامداری با ۵۰۰ 
راس دام دامدار باید تعدادی نیرو بیاورد 
که غالبا آموزش دیده هم نیستند در 
حالی که دام موجود لختی است و تحرک 
زیادی ندارد پس معمولا خطای انسانی 
نیروها زیاد می شود و رفتارهای دام از 
چشم این افراد پنهان می ماند. به این 
ترتیب در شرایطی که دام بیمار می شود، 

عفونت می کند و سرایت میکند با یک 
تاخیر طولانی دام را برای فرایند کلینیکی 
جدا می کنند بنابراین این آسیب زیادی 
به صنعت دام می زند. جالب است بدانید 
بر اساس برآورد آماری که دو سال 
گذشته صورت گرفته ارزش خسارتی 
که خطای نیروی انسانی به صنعت 
دامداری کل کشور ظرف یکسال زده 
 بیش از ۲۵ هزار میلیارد تومان بوده است.
ضمن اینکه استفاده از گردنبند هوشمند 
به بهبود سلامت دام بسیار کمک می کند 
و دامدار می تواند هر کجای این دنیا باشد 
و با گوشی همراه خود از وضعیت هر دام 
خود مطلع شود و در لحظه گزارش ببیند 
و اگر دام تغییر رفتاری داشته باشد با یک 
تاخیر حداکثر یک ساعته به دامدار اعلام 
می شود. در حالی که در حالت عادی و 
دامداری سنتی دامدار این اطلاعات را بعد 
از سه تا ۴ هفته و با تاخیر متوجه می شود.

 محصول شما چه تعداد داده به 
دامدار می دهد؟ 

در واقع یک داشبورد هوشمند است که 
تنوع اطلاعاتی دارد و به خاطر فرآوری 
آن تقریبا می توان گفت حجم مسائلی 
که می تواند به یک دامدار بدهد بیش از 
۷۰۰ سوال است. اما آنچه که برای دامدار 
غالبا مورد توجه است و دامدار به سمت 
آن می رود شاید کمتر از ۲۰ سوال باشد. 
ضمن اینکه چون کل محصول تولید 
داخل است ما محصول را طبق سلیقه 
مشتری تطبیق می دهیم؛ یعنی اگر 
مشتری اطلاعات خاصی بخواهد در پنل 
نرم افزاری ایجاد می کنیم و هیچ مشکلی 

برای توسعه آن نیست.
کشورهای دیگر سالها است 

در این راه قدم برداشته اند 
و به سمت هوشمند سازی 

دامداری ها حرکت کرده اند. با 
این وجود شما ایده ساخت چنين 

گردنبندی را از کجا گرفته اید؟ 
واقعیت این است که مساله را دیدیم و 
برای راه حل نیز تا حدودی از کشورهای 
دیگر الگو برداری کرده ایم. ما هیچگاه 
نمونه خارجی نداشته ایم و لذا فرصت 
اما  ایم  نداشته  معکوس  مهندسی 
ساخت را داخل انجام داده ایم. در واقع 
برای مساله راه حل داده ایم چون غالب 
تیم ما فنی است امکان حل مساله 
 برای ما راحت ترین حالت بوده است.

البته در مقطع اول روی درک مساله 
زمان زیادی گذاشتیم تا بتوانیم از 
دامداران و دامپزشکان بهره بگیریم. یکی 

از مشکلات ما این بود که نیاز ما برای 
دامدار و دامپزشک شفاف نبود که بتواند 
بهترین کمک را به ما بدهد. لذا این انتقال 
اطلاعات هم هزینه بر بود و هم زمان بر و 
کمی کار سخت پیش رفت با این وجود 
نتایجی خوبی در پی داشت و امروز روند 
برعکس شده یعنی وقتی به دامداری می 
رویم خود می دانیم چه چیزی برای آنها 

مساله است.
نگاه دامداران به چنين تجهيزاتی 

چگونه است؟ 
مشکلی که در این حوزه وجود دارد تجربه 
منفی محصولاتی است که وارد شده و 
جواب نداده است و این امر کار ما را سخت 
کرده بود. با این وجود ما توفیق این را 
داشتیم که محصول خود را برای اولین 
بار به یک دامدار نامی فروختیم که بسیار 
هم سخت پسند بود. به این ترتیب اینکه 
توانسته ایم محصولی را به چنین فردی 
بفروشیم به نوعی برای ما تبلیغ محصول 
محسوب می شود و دامداران دیگر هم 

راغب به خرید شده اند.
با توجه به اینکه شما دانش بنيان 

هستيد و مستلزم به روز بودن 
دانش، از چه طریق دانش مورد 

نياز خود را به روز رسانی می کنيد 
و با کدام کشورها در این بخش 

همکاری می کنيد؟ 
عمدتا بر اساس تحقیقات دانش خود را 
به روز می کنیم و ارتباط ما با شرکت های 
خارجی ارتباطی تقریبا یکطرفه بوده 
اما سعی کرده ایم از شرکتهای دیگر 
هم استفاده کنیم. فرصت اینکه به 
نمایشگاه های خارجی برویم و حتی دفتر 
را به کشور دیگری منتقل کنیم برای ما 
فراهم شده و آلمان خواستار این بود که 
شرکت را به آنجا منتقل کنیم اما دغدغه ما 
این بوده که ایران بازار خوبی برای محصول 
تولیدی ما است و لذا تصمیم بر این شد که 
همین جا کار را ادامه بدهیم و امروز آمادگی 

صادرات محصول خود را نیز داریم.
استفاده از این محصول هوشمند 

چقدر به دامدار هزینه تحميل 
می کند؟ 

با توجه به کارکردی که برای دامدار دارد 
هزینه ای که به دامدار وارد می شود بین ۳ 
تا ۴ ماه بعد از نصب به دامدار برمی گردد. 
با این وجود استفاده از این گردنبندهای 
هوشمند به ازای هر راس دام هزینه ای 
تا ۴ میلیون تومان برای دامدار به همراه 

دارد.

رحیمی مظفری عضو کمیسیون انرژی 
مجلس گفت: ما در حوزه معدن هم مشکل 
فرآوری و هم مشکل برداشت داریم و در 
 هر دو حوزه هم تحت تحریم هستیم.

عبدالعلی رحیمی مظفری در گفت و گو 
با خبرنگار پارلمانی بازار، با اشاره به ضعف 
بخش  در  تکنولوژی  و  تجهیزات  در 
معدن و عدم اراده لازم برای به روزرسانی 
حداقل  تجهیزات  ما  کرد:  بیان  آن 
نداریم. معدن  بخش  برای  روزی   به 

وی تاکید کرد: ما بارها گفته ایم که متاسفانه 
در بسیاری از موارد دچار خود تحریمی 
هستیم. این نماینده مجلس تاکید کرد: 
نیاز هست مسئولینی که در این حوزه – 
صنعت و معدن – فعالیت و تصمیم گیری 
می کنند به نحوی برنامه ریزی کنند که 
ما بتوانیم تجهیزات لازم را وارد کنیم 
 تا معادن به درستی از آنها استفاده کنند.
تاکید  مجلس  انرژی  کمیسیون  عضو 
لحاظ  از  نه  معادن  در حوزه  ما  کرد: 
وضعیت برداشتمان درباره فلزات خاص 
نه  و  ایم  بوده  موفق  تیتانیوم  از  اعم 
تجهیزات مناسبی داشته ایم که بتوانیم 
 برداشت مناسبی از معادن داشته باشیم.

وی تاکید کرد: برخی از معادن ما ممکن 

است در سطح، آن درصدی که نیاز داریم 
را نداشته باشند و نیاز هست در عمق 
های بالا برخی از اکتشافات را انجام دهیم 
 که متاسفانه این مسئله را نمی بینیم.
این نماینده مجلس با بیان اینکه ما باید 
از سنگ های معدنی مان با بهره وری 
بیشتری استفاده کنیم ،گفت: به عنوان 
مثال اگر ما بتوانیم از یک سنگ معدنی با 
یک تکنولوژی، استفاده بیشتری ببریم 
آن  معدنی  مواد  از  بیشتری  درصد  و 
را در خلوص سازی بگیریم، حتما منافع 
 بیشتری از این حوزه کسب خواهیم کرد.

این نماینده مجلس بیان کرد: ما در حوزه 
معدن هم مشکل فراوری و هم مشکل 
برداشت داریم و در هر دو حوزه هم تحت 
تحریم هستیم و هر کسی که ادعا می 
کند که می تواند دستگاهی در این بخش 
 بسازد سریع درب ها را به رویش می بندیم.

عضو کمیسیون انرژی مجلس بیان کرد: 
نیاز نیست از منابع دولتی برای بهبود شرایط 
بخش معدن استفاده شود و کارها باید به خود 
معدنکاران سپرده شود ما باید به فعالان بخش 
معدن اجازه دهیم که خودشان ارزشان را 
تامین و از محل درآمد و صادراتشان، 

تجهیزات خود را به روز کنند.

پس از هشت سال از بی توجهی دولت ها 
به نوسازی خودروهای فرسوده، حدود 
۱۲ هزار دستگاه از ۶۰ هزار دستگاه خودرو 
عرضه در سومین قرعه کشی متعلق به 

جایگزینی خودروهای فرسوده است.
چندی پیش سید امیر احمدی دبیر انجمن 
مراکز اسقاط خودرو کشور، در گفت و گو با 
»بازار« نسبت به عدم توجه خودروسازان 
و دولت در خصوص سهیمه خودروهای 
شامل قرعه کشی برای نوسازی گله کرد. 
با شروع سومین دوره قرعه کشی خودرو 
توسط وزارت صمت، ظاهرا سهیمه ای 
برای خودروهای فرسوده در کشور جهت 
جایگزینی اختصاص یافته است. در دنیا 
تعاریف مختلفی برای عمرمفید خودرو 
وجود دارد که براساس استانداردهای 
بین المللی یک خودرو ۱۵۰ هزار کیلومتر 
یا هشت سال عمرمفید دارد. اما در کشور 
ما به دلیل تغییر رفتار مشتریان نسبت به 
خرید خودرو و دیدگاه »کالای سرمایه ای« 
مالکان و دولت ها نسبت به وضع نوسازی 
و جایگزینی خودروهای فرسوده کمترین 

اهمیت را قائل هستند.
نوسازی پس از هشت سال

سید امیر احمدی دبیر انجمن مراکز اسقاط، 
چندی پیش در گفت و گو اختصاصی با 
»بازار« اظهار داشت؛ »حدود هشت سال 
هست دولت ها هیچ طرح و برنامه ای برای 
خودروهای فرسوده ندارد، حجم گسترده 
ای خودرو فرسوده در کشور وجود دارد، در 
سال ۱۴۰۴ حدود هشت میلیون خودرو 
فرسوده در کشور خواهیم داشت و این 
موضوع به سونامی خودرو فرسوده تبدیل 
خواهد شد.« با استناد به این موضوع می 
توان گفت، پس از هشت سال، دولت 
سیزدهم به رغم داشتن وزیر صمت با تجربه 

در حوزه اسقاط، فقط ۲۰ درصد از ۶۰ هزار 
دستگاه خودرو عرضه شده در سومین 
مرحله قرعه کشی سامانه یکپارچه را به 
جایگزینی خودرو فرسوده تخصیص داده 

است.
علیرغم اینکه به نظر می رسید، سیدرضا 
فاطمی امین وزیر صمت رجعتی به فطرت 
خود براساس سوابق شغلی در حوزه 
نوسازی و جایگزینی خودروهای فرسوده 
داشته است، حدود ۱۲ هزار دستگاه خودرو 
فقط سهم جایگزینی خودرو فرسوده است. 
این مورد نشان می دهد دولت سیزدهم 
و وزیر صمت به عنوان شخص نخست 
سیاستگذار صنعتی نسبت به نوسازی 
خودروهای فرسوده کمترین توجه را 
دارد و با گذشت هشت سال از عدم توجه 
به خودروهای فرسوده، سهم ۱۲ هزار 
دستگاهی برای نوسازی عددی بسیار 

ناچیز باشد.
چند ميليون خودرو فرسوده

 وجود دارد؟ 
دبیر انجمن مراکز اسقاط طی مصاحبه 
اختصاصی با »بازار«، اعلام کرده بود؛ 
»در سال ۱۴۰۴ حدود هشت میلیون 
خودرو فرسوده در کشور خواهیم داشت 
و این موضوع به سونامی خودرو فرسوده 
تبدیل خواهد شد.« این درحالی است 
که سید رضا فاطمی امین، وزیر صمت 
وعده داده بود تا پایان دولت سیزدهم در 
برنامه افق ۱۴۰۴ صنعت خودرو، سالانه 
 ۳ میلیون دستگاه تولید خواهد داشت.
مزید اطلاع وزیر صمت، تحقق تولید ۳ 
میلیون دستگاه خودرو در سال نیازمند 
نقدینگی قابل توجهی است که دخالت 
فروش  در  صمت  وزارت  مستقیم 
خودروها توسط خودروسازان و قیمت 

گذاری دستوری، این امر را تعلیق به 
محال خواهد کرد. از سوی وزارت صمت 
در سومین مرحله قرعه کشی خودرو، 
حدود ۱۲ هزار دستگاه خودرو برای 
نوسازی و جایگزینی خودروهای فرسوده 
در نظر گرفته شده که به اعتبار سوابق 
وزیر صمت و برنامه های اعلامی اش، 
تخصیص این مقدار سهمیه قرعه کشی 
 برای نوسازی بیشتر شبیه شوخی است.

خودرو  میلیون  هشت  نتیجه  حداقل 
فرسوده تا سال ۱۴۰۴، و سخره گرفتن 
آن با تخصیص ۱۲ هزار خودرو پس از ۸ 
سال، افزایش آمار تلفات جاده ای و افزایش 
مصرف سوخت است که انگشت اتهام برای 
مقصر اصلی این موضوع می تواند ترک فعل 
مدیران بلند پایه وزارت صمت به ویژه وزیر 
صمت خواهد بود زیرا او خوب می داند که 

نوسازی خودرو یعنی چه!
اسقاط چه می شود؟ 

رشد قیمت خودروها در بازار سبب شده 
که مالکان محصولات فرسوده تمایل و 
یا توانی برای تحویل خودرو نداشته 
باشند. از سوی دیگر همان طور که این 
روزها در و دیوار شهر و بیلبوردها پر 
شده ، خودرو برای عده ای فقط وسیله 
ای برای جابجایی نیست، بلکه رفیق، 
است. و...  معاش  امرار  وسیله   شغل، 
همچنین تعطیلی مراکز اسقاط در کشور 
به دلیل بی برنامگی دولت در خصوص 
جایگزینی خودروهای فرسوده و سایه 
ممنوعیت واردات خودرو، انباشتی از 
خودروهای فرسوده در کشور را ایجاد کرده 
است. و لذا سید رضا فاطمی امین وزیر 
آشنا به بحث اسقاط باید برای جایگزینی 
خودروهای فرسوده فکر و برنامه ای جدی 

تر و جذاب تر طراحی کند.
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روزنامه اقتصادی استان کرمان

تومــان  ۵۰۰ قیمــت  صفحــه            ۸            ۱۴۰۱ مــاه  شــهریور   ۱9 شــنبه        ۱۳۱۴ پیاپــی  شــماره  پنجــم          ســال 

 اداره کل اوقاف و امور خیریه استان کرمان

مدیرعامل شـرکت آب منطقه ای کرمان گفت:در سـال آبی جاری )مهر ۱۴۰۰ تا مرداد ۱۴۰۱( 
معـادل ۶ هـزار و ۷۶۷ مـگاوات سـاعت انـرژی بـرق از نیـروگاه برق آبـی سـد جیرفـت تولید 
شـد و این عـدد در سـال گذشـته ۱۰ هـزار و ۸۹۹ مـگاوات سـاعت بود کـه شـاهد کاهش ۴۰ 

درصـدی در ایـن بخش هسـتیم.
علـی رشـیدی افـزود: حجـم کل مخـزن سـد جیرفـت 33۵ میلیـون مترمکعـب اسـت کـه 

اینـک بـا ۱۴۰ میلیـون مترمکعـب معـادل ۴3 درصـد آن پـر اسـت.

استاندار کرمان: دو گروه فعالان بخش کشاورزی و بنگاه های دولتی و شبه دولتی 
برای تغییر الگوی کشت در جنوب کرمان پای کار بیایند، بعضی از این بخش ها فقط به 

اجاره دادن زمین می پردازند
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امام جمعه جیرفت:
 احداث صنایع جنبی بخش 

کشاورزی ضرورت دارد
امام جمعه جیرفت احداث صنایع جانبی بخش کشــاورزی را به 
عنوان زیرســاخت های مورد نیاز خواستار شد و گفت: دولت باید 
به تولیدات استراتژیک توجه بیشتری داشــته باشد تا از واردات 

جلوگیری شود.
حجت الاسلام میثم تارم در نشســت هم اندیشی الگوی کشت 
محصولات کشاورزی جنوب استان کرمان که با حضور استاندار و 
کشاورزان برگزار شد، گفت: نگاه نماینده عالی دولت به مناطق کم 

برخوردار قابل توجه است.
او با اشــاره به تبعات جنگ اوکراین و روسیه افزود:باید در آستانه 
سال زراعی جدید به نحوی برنامه ریزی شود که کشاورزان کمتر 
تحت تاثیر نوســانات قیمت ها قرار بگیرند و در این راستا جنگ 

اوکراین و روسیه را نمی توان نادیده گرفت.
تارم زندگی مردم جنوب را در گرو بخش کشاورزی دانست و افزود: 
زندگی اکثریت قریب به اتفاق خانوارهای جنوب کرمان تحت تأثیر 
بازار محصولات است که متاسفانه همه ساله شاهد فراز و نشیب های 
متعدد هستیم که باید الگوی کشت بیش از این مدیریت شود. امام 
جمعه جیرفت با اشاره به تولیدات کشاورزی که نقش بسزایی در 
تامین امنیت غذایی دارد، افزود: لازم است به تصمیمات مهم توجه 
شود و چالش ها را در حوزه زراعت آسیب شناسی کنیم تا از هدر 

رفت منابع مورد استفاده در تولیدات جلوگیری به عمل آید.
او به میزان برداشــت محصولات کشاورزی اشــاره کرد و احداث 
صنایع جانبی بخش کشاورزی را به عنوان زیرساخت های مورد 
نیاز خواستار شد و گفت: دولت باید به تولیدات استراتژیک توجه 

بیشتری داشته باشد تا از واردات جلوگیری شود.

استاندار کرمان تاکید کرد
معادن بحرآسمان جيرفت با 

الزامات زیست محيطی فعال شوند
اســتاندار کرمان بر لزوم رعایــت الزامات زیســت محیطی 
و فعالیت معــادن بحرآســمان جیرفت با توجه بــه ظرفیت 

اشتغالزایی تاکید کرد.
محمدمهدی فداکار در جلسه رفع موانع تولید در جنوب کرمان 
بیکاری جوانان را مورد اشاره قرار داد و بر لزوم فعالیت معادن 
با رعایت الزامات زیســت محیطی تاکید کرد و افزود: بیکاری 
جوانان را در منطقــه نمی توانیم نادیده بگیریــم زیرا معادن 

بحرآسمان یک ظرفیت فوق العاده برای اشتغالزایی هستند.
او تبعات تقابل ادارات را در رفع موانع تولید مورد اشــاره قرار 
داد و گفت: اگر استانداردهای زیســت محیطی رعایت شوند 
تولید با محیط زیست هیچ منافاتی نخواهند داشت و توافقات 
قبلی طبق نظرات  کارشناسی در مورد معادن بحرآسمان باید 

اجرا شوند.
استاندار کرمان ارائه ارزشــیابی محیط زیست توسط دستگاه 
های متولی را خواستار شــد و اظهار کرد: در راستای استمرار 
روند بهره برداری از معادن باید خســارات جبران شــوند و نه 
اینکه در اولین  قدم نسبت به تعطیلی معادن یا طرح ها اقدام 

شود.
فداکار اجرای قانون را نیز متذکر شــد و گفت: با رعایت قانون 
نباید مانع توسعه بشویم و حاضر نیستیم به هر  قیمتی محیط 

زیست تخریب شود.
اســتاندار کرمان اصلاح فرایند بهره برداری از معادن را مورد 
تاکید قرار داد و گفت: اگر فرآیند تولید از صفر تا ۱۰۰ رعایت 

شود نباید هیچ طرحی متوقف و یا تعطیل شود.
او تعطیلی پروژه انتقال آب از ســد شهیدان امیرتیموری را  به 
خاطر نبود پیوست زیســت محیطی یادآور شد و افزود: چون 
تونل سد باعث خشک شدن قنوات شده، توسط محیط زیست 
تعطیل شده چراکه می طلبد به صورت مصداقی و کارشناسی 

فرآیندها را طبق قانون اصلاح کنیم.

جلسـه ای تحـت عنـوان هم اندیشـی در رابطـه با 
الگوی کشـت جنوب کرمان در حضور اسـتاندار و 
مسـئولان متولی بخش کشـاورزی جنوب کرمان 

و جمع فعـالان ایـن بخش برگزار شـد .
مصوبـه الگوی کشـت محصـولات کشـاورزی که 
دولـت سـیزدهم در سـال زراعـی پیـش رو نـگاه 
ویـژه ای بـه آن دارد در سـال ۸۸ توسـط مجلـس 
شورای اسـلامی به وزارت جهـاد کشـاورزی ابلاغ 
شـد اما طی این سـال ها ایـن وزارتخانه نتوانسـت 
آن را عملیاتـی کنـد. تـا جـای کـه محمدرضـا 
اسـکندری وزیر اسـبق جهـاد کشـاورزی چندی 
قبل بـا انتقـاد از تاخیـر طولانی مـدت در تصویب 
الگوی کشـت محصولات کشـاورزی گفت: لایحه 
الگوی کشـت سـال ۸۸ به دولت رفته اما همچنان 
در دولـت مانده و هنـوز به مجلـس نیـز راه نیافته 
است. باید از مسـئولان سـوال کرد چرا پس از این 
همه مـدت، ایـن لایحه بی سـرانجام مانده اسـت.
دولت برای تامین امنیـت غذایی پایدار در کشـور 
که طبق گفته رییس جمهور مهمترین ماموریت 
وزارت جهاد کشـاورزی اسـت اجرای ایـن طرح را 

ضـرورت می داند. 
اولویت الگوی کشت با محصولات اساسی

 وزارت جهـاد کشـاورزی هـم  یکـی از مهم تریـن 
برنامه های خود برای توسـعه کشـاورزی در کشور 
و کاهـش واردات را اصلاح الگوی کشـت در اراضی 
کشـاورزی می داند و اجرای این طـرح را  با اولویت 
در کالاهای اساسی و محصولات استراتژیک چون 

غـلات و دانه های روغنـی قرار داده اسـت.
در الگوی کشـت قرار اسـت که سـطح و تولید هر 
محصول مشخص شود و در واقع کشاورز به سمت 
کشـت مورد نظـر هدایت شـود تا دیگـر تجربه ای 
کـه در برخـی سـال ها بـا فراوانـی محصولاتـی 
مثـل سـیب زمینی ، پیـاز و گوجـه فرنگـی رو بـه 
رو می شـدیم و در همـان برهـه از زمان بـا کمبود 
محصـول دیگری مواجه می شـدیم اتفـاق نیافتد.

نقش مهم جنوب کرمان در الگوی کشت 
تولیدات کشـاورزی  جنوب کرمـان  نقش تعیین 
کننـده و ویـژه ای در بازار کشـور دارنـد  و به گفته 
معاون امور باغبانی وزیر جهاد کشـاورزی تولیدات 
کشاورزی این منطقه توانسـته است در زمان هایی  
کشـور را نجـات دهـد. این نشـان از سـهم جنوب 
کرمـان در برنامـه ریزی هـای انجـام گرفتـه در 

طرح الگوی کشـت دارد. گاهی افزایش بی سـابقه  
سـطح کشـت یک محصـول دولـت را مجبـور به 
خریـد توافقـی آن محصـول می کنـد و گاهی هم  
تولیـد ایـن منطقـه معـادلات بـازار کل کشـور را 
بهم می زنـد. همـه این مـوارد نـگاه ویژه بـه حوزه 
کشـاورزی جنوب کرمـان را می طلبد. ایـن نگاه با 
برگزاری جلسـه چند سـاعته آن هم در زمانی که 
کشاورزان منطقه سـازوکار کشـت جدید را پیاده 
کرده انـد و بعضـا کشـت هـم انجـام شـده اسـت 

منافـات دارد.
نشست هم اندیشی الگوی کشت

، بعد از کشت
اسـتاندار کرمان در نشسـت هم اندیشـی در جمع 
فعالان بخش کشـاورزی جنـوب کرمـان از پیش 
بینی سـطح کشـت پیاز جنـوب کرمان در سـال 
زراعـی جـاری کـه  بیـش از ۳ برابر سـطح ابلاغی 

پیشـبینی شـده اسـت ابراز نگرانی کرد.
اگـر چه ایـن نگرانی بـه جا امـا دیر هنگام اسـت با 
نگاه به سـطح ابلاغی سال گذشـته  در برابر کشت 
واقعـی انجـام شـده، نشـان می دهـد که در سـال 
زراعی گذشـته سـطح ابـلاغ کشـت پیـاز ۶ هزار 
هکتار و کشـت انجـام گرفته بـا افزایـش ۴ برابری 
حـدود ۲۴ هـزار هکتـار بـود و این افزایش سـطح 

کشـت در سـال جدید قابـل پیش بینـی بود.
اجرای الگوی کشت یک شبه نيست

محمد مهـدی فداکار خطـاب بـه تولیدکنندگان 
بخش حوزه کشاورزی اجرای برنامه الگوی کشت 
را یـک شـبه نمی دانـد و می گویـد: این تغییـر در 
کنار خود تغییـر در فرهنگ و نگاه اجتماعـی را به 
دنبال دارد و شـما فعالان و تولیـد کنندگان بخش 
کشـاورزی باید همراه شـوید  و نظر موافق داشـته 
 باشـید تا کار پیش برود و بعد از اقنـاع جمع با طی 

یک افـق چند سـاله می تـوان به هدف رسـید.
او در جمـع فعالان حـوزه کشـاورزی گفت: شـما 
به عنوان عقلای ایـن بخش باید پـای کار بیایید و 

جلوی ایـن کار را بگیرید.
بزرگان کشاورزی جور تغيير کشت را 

بکشند
شـما کشـاورزان پیشـرو کـه بـزرگان ایـن بخش 
هسـتید بایـد بزرگـی کنیـد و در رابطـه بـا تغییر 
الگوی کشـت پـای کار بیایید هرچند که امسـال 
ضرر کنید. فداکار ادامـه داد: گـروه دوم که باید در 
کنار کشـاورزان پیشـرو پای کار باشند بخش های 
دولتـی و شـبه دولتـی هسـتند کـه امـلاک  و 

زمین هـای خوبـی دارنـد مثـل کشـت و صنعت، 
دانشـگاه جیرفـت و غیـره کـه این گـروه بعضـا از 
املاک خود بـرای اجـاره دادن اسـتفاده می کنند.

استاندار کرمان با بیان اینکه نمی توان محصولی را 
حذف کرد اما باید کشـت کنترل شوند اظهار کرد: 
این دو گروه کشاورزان پیشرو و بنگاه های دولتی و 
شـبه دولتی بخش کشـاورزی باید پای کار بیایند 

تا قدمی در تغییر الگوی کشـت برداشته شود.
او در بخـش از سـخنان خـود به خریـد تضمینی 
محصولات در کشت قراردادی اشـاره کرد و گفت: 
بـا حـذف ارز ترجیحـی  قیمـت محصولاتی مثل 
کلزا خوب شـده و ارزش کاشت آن بیشتر می شود 
باید به کشـاورزی تنـوع بدهیم و با پـای کار آمدن 
بانـک کشـاورزی و بیمـه محصـولات کشـاورزی 
ریسک تولید محصولات را کم کنیم و حتی جایی 
که نیاز باشد  بیمه محصولات کشـاورزی قوانین و 
تعرفه ای خـاص  و مختص این منطقـه ارائه بدهد.

ترغيب کشاورزان با سياست های
 تشویقی دولت

فداکار سیاسـت های تشـویقی دولت را در اجرای 
الگوی کشـت لازم دانسـت و گفت: الگوی کشـت 
باید با سیاسـت های تشـویقی دولـت مثل حذف 
حق بیمـه محصـولات کشـاورزی از کشـاورزانی 
که  در طرح الگوی کشـت و کشـاورزی قـراردادی 

شـرکت کرده اند بـه اجـرا در آورد.
در جنـوب کرمـان هـم همزمـان بـا بقیه کشـور 
الگوی کشـت ابلاغ شـد هرچند از ابلاغ به تنهایی 
کاری بر نمی آیـد و زمانی که کشـاورز برنامه ریزی 
کشـت را انجـام داده و حتـی در برخـی مناطـق 
جنوب کرمان کشـت پیاز انجام شـده اسـت و این 

ابلاغ کاری از اجرای الگوی  کشـت پیش نمی برد. 
و البته آنچه مشخص اسـت دولت الگوی کشت ررا 
در کشـاورزی قراردادی محصولات اساسـی مثل 
غـلات و دانه هـای روغنی دنبـال می کنـدو با این 
جلسـه دیرهنگام برنامه ریزی برای کشت گندم و 

کلـزا در جنوب کرمـان دارد. 
نگاه به صادرات 

در کنار کشاورزی قراردادی
  کشـاورزان در تغییـر الگـوي کشـت مقاومـت به 
خرج مي دهند، و پیشـنهاد محصـول جایگزین و 
جدید را که ارزش اقتصادی پایین تـری دارد و یا از 
بازار آن مطمئن نیسـتند را سخت قبول می کنند 
کـه لازم اسـت بـرای همـراه کـردن کشـاورزان، 
حمایت هـای دولتـی در این جـا پر رنـگ تر عمل 
کند و در کنار وعـده کاهش بهـای آب مصرفی، از 
طریـق تقبل حـق بیمه محصـولات کشـاورزی و 

خرید تضمینـی کشـاورز را راضی نگـه دارند.
آنچه مسلم اسـت تا اجرایی شـدن  الگوی کشت و 
رسیدن به اهداف وزارت جهاد کشاورزی در تغییر 
کشـت بر اسـاس نیـاز و بهـره وری  فاصله بسـیار 
اسـت و دولت در کنار خریـد تضمینی محصولات 
اساسی  و استراتژیک در قالب کشاورزی قراردادی 
به دنبـال اهـداف قابل دسـترس تر خود اسـت که 
بایست در کنار اجرای کشـاورزی قراردادی در پی 
معرفی بازارهای هـدف داخلی و خارجـی و فراهم 
کـردن زیرسـاخت های صادراتی باشـد تا شـاهد 
انباشـت مـازاد تولیـد یک محصـول و یـا تحمیل 
خرید توافقی بر دوش خود نباشـد و حلقه مفقوده 
صـادرات در غفلت چندین سـاله از الگوی کشـت  

گره کار را می گشـاید.

در حالی که یکی از مطالبات مقام معظم رهبری و 
یکی از شعارهای دولت سیزدهم اجرای طرح جهش 
تولید مسکن است، دولت پیش قدم شد که برای 
چهار میلیون متقاضی طی مدت چهار سال مسکن 
احداث کند. بر همین اساس بیش از یک هزار و ۱۰۰ 
نفر از جوانان شهرستان کوهبنان با امید به خانه دار 
شدن و گریز از اجاره بهای سنگین و کمرشکن خانه، 

در سایت طرح اقدام ملی مسکن ثبت نام  کردند.
با توجه به اینکه شهرســتان کوهبنان در اجرای 
طرح جهش تولید مسکن گوی سبقت را از سایر 
شهرستان های استان کرمان ربوده و شهرک شهید 
سلیمانی کوهبنان به صورت ویلایی در حال احداث 
است، بالای ۲۳۰ قطعه زمین تاکنون واگذار شده و 
شهرک از نظر ساخت وساز پیشرفت بسیار خوبی 
دارد، به گونه ای کــه در حال حاضر برخی واحدها 

آماده بهره برداری است.
همچنین با پیگیری های مســئولان شهرستان 
اعتبار لازم توسط ســازمان ملی زمین و مسکن 
برای زیرســازی، جدول گذاری و آســفالت معابر 
اصلی و فرعی شهرک شهید سلیمانی تخصیص 

داده شده، اما به دلیل بعضی مشکلات اداری هنوز 
زیرساخت های برق ، آب ، گاز و استقرار زیرساخت 
مخابرات به صورت کلی انجام نشده و با تاخیر در 

حال انجام است.
مشکل بزرگ در راستای ادامه طرح جهش تولید 
مسکن در کوهبنان تامین زمین بود که با همت 
فرماندار شهرستان، نماینده مجلس، ادارات راه و 
شهرسازی، بنیاد مسکن و شهرداری این مشکل 
حل شد.  سیل بند بالا دست شهرک های یاد شده 
غیر.اصولی،غیر استاندارد و بدون کارشناسی بر روی 
اراضی دولتی با کاربری مسکونی در گذشته احداث 
شده و برای جابه جایی و احداث سیل بند جدید بنا 
به گفته مسئولان مربوطه نیاز به حدود ۶ تا ۷ میلیارد 
تومان بودجه اســت تا این مهم به انتظار جوانان 

متقاضی دریافت زمین در کوهبنان پایان دهد.
 واگذاری زمین در شهرک امام حسین)ع( علاوه 
بر شکسته شدن قیمت اجاره مسکن در کوهبنان 
زمینه خانه دار شدن اقشار متوسط و کم درآمد را 
در بر دارد و از طرفی هم در بحث اشتغالزایی و هم 

در بحث اقتصاد و کار آفرینی منطقه اثر گذار است.

سيل بند بالادست شهرک های امام 
رضا)ع( و شهيد سليمانی مانع اصلی 

واگذاری زمين
 مجید توکلی سرپرست فرمانداری کوهبنان اظهار 
کرد: شهرک مسکونی شهید سلیمانی کوهبنان 
چون اولین شهرک در قالب طرح اقدام ملی مسکن 
در استان کرمان است، عملیات احداث آن آغاز شد 
و از نخستین روزهای احداث، با مشکلات ساختاری 
و اساسی مواجه بود و بسیاری از ساکنان آن به دلیل 
بی  توجهی به زیرساخت های مورد نیاز، با مشکل 
مواجه بودند که با پیگیری های مستمر و رایزنی با 
نماینده مردم شهرستان در مجلس و مدیران اجرایی 
مربوطه در مرکز استان و شهرستان این مشکلات به 

حداقل رسیده است.
او خاطرنشــان کرد: اگرچه بــا اقدامات جهادی 
مسؤولان، بخشی از موانع و مشکلات این شهرک 
برطرف شــده، ولی رفــع مشــکلات مربوط به 
میزان سود وام  و مشخص شــدن جایگاه افراد در 
دهک بندی، چگونگی تقســیط و دیگر مســائل 

شهرک شهید سلیمانی در دست پیگیری است و با 
جدیت دنبال می شود.

سرپرست فرمانداری شهرســتان کوهبنان ادامه 
داد: احداث شــهرک امام حسین)ع( در بالادست 
شهرک های امام رضا)(ع و شهید سلیمانی یکی از 
نقاط هدف در ادارات راه و شهرسازی و بنیاد مسکن 
کوهبنان است و هر هفته مشــکلات پیش روی 

بررسی و برای رفع آنها برنامه ریزی می شود.
توکلی تاکیــد کرد: با توجه به درخواســت بالای 
متقاضیان برای دریافت زمین متاسفانه انباشت 
زباله های ســاختمانی از زمان زلزله و جابه جایی 
سیل بند بالادست شهرک های امام رضا)ع( و شهید 
سلیمانی مانع اصلی واگذاری زمین در شهرک امام 

حسین)ع( کوهبنان شده است.
او بیان داشت: منابع محدود مالی و کمبود تجهیزات 
در شهرستان سبب شده که شهرداری کوهبنان 
نتواند در راستای احداث سیل بند جدید اقدام کند 
و این موضوع موجب شــده جوانان کوهبنانی در 
صف انتظار واگذاری زمین در طرح جهش مسکن 

لحظه شماری کنند.

بار اصلاح الگوی کشت، روی دوش کشاورزان عمده
استاندار کرمان: دو گروه فعالان بخش کشاورزی و بنگاه های دولتی و شبه دولتی برای تغيير الگوی کشت در 

جنوب کرمان پای کار بيایند، بعضی از این بخش ها فقط به اجاره دادن زمين می پردازند

احداث غیر اصولی یک سیل بند مانع پیشرفت طرح ملی مسکن در کوهبنان

گزارش
سمیه خدیشی

رئیس کل دادگستری استان کرمان: 
دستگاه قضا با هرگونه تعرض به 

معادن برخورد می کند
حجت الاســلام ابراهیم حمیدی در شــورای اداری شهرســتان 
کوهبنان با اشاره به اینکه معدن از منابع ملی و مربوط به همه مردم 
است، اظهار داشت: با این وجود اولویت بهره برداری و بهره مندی 
از مزایای این معادن از جمله  ایجاد شغل برای جوانان، مربوط به 

مردم همان منطقه است.
اوبا بیان اینکه از قدیم الایام شهر کوهبنان به عنوان شهری فرهنگی 
شناخته می شد و شهرت بام فرهنگی استان برازنده این شهرستان 
است، گفت: مردم شهرســتان کوهبنان در دوران دفاع مقدس و 

سایر صحنه های دفاع از نظام و انقلاب خوش درخشیده اند.
رئیس کل دادگستری اســتان کرمان عنوان کرد: این شهرستان 
در حوزه های معدنی ظرفیت های بســیار خوبی دارد و باید از این 
ظرفیت ها در راستای توسعه اشتغال و اقتصاد هر چه بیشتر منطقه 

استفاده شود.
او ظرفیت های کشاورزی، باغداری و دامداری را از دیگر مزیت های 
این شهرستان برشمرد و افزود: مسئولان وظیفه دارند که طرح های 
حفظ منابع آب و آبخیزداری را که مورد مطالبه مردم منطقه است 
را به خوبی اجرایی کنند تا مشکلات کشاورزان، باغداران و دامداران 

برطرف شود.
او با اشاره به اینکه دستگاه قضایی حمایت حقوقی و قضایی از بخش 
تولید، صنعت، معدن و کشاورزی را در اولویت کار خود قرار داده 
است، گفت: یکی از وظایف دستگاه قضایی حمایت از منابع ملی 
در معادن است تا افراد ســودجو خارج از مقررات و ضوابط قانونی 
دســتبردی به این اموال مردم نزنند زیرا این ها سرمایه های ملی 

هستند و باید به درستی مورد بهره برداری قرار گیرند.
رئیس کل دادگســتری اســتان کرمان، توجه به مسائل زیست 
محیطی در بهره برداری قانونی از معــادن را مورد تاکید قرار داد و 
گفت: اگر فردی به قصد سوء اســتفاده به دنبال تعرض و استفاده 
غیرقانونی از این انفال و منابع عمومی است، قطعاً با برخورد دستگاه 
قضایی مواجه خواهد شد و در حقیقت این نگاهی حمایتی به انفال 

و اموال عمومی است.
او با بیان اینکه بخش زیادی از مشــکلات موجود با استعدادها و 
ظرفیت های موجود قابل رفع است، عنوان کرد: بسیاری از مشکلات 
صنایع بزرگ استان با دانش بومی و تخصص مهندسان داخلی به 
نحوی رفع شده که کیفیت قطعات تولید شده بالاتر از نمونه های 

خارجی است. 

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کرمان گفت:در 
سال آبی جاری )مهر ۱۴۰۰ تا مرداد ۱۴۰۱( معادل 
۶ هزار و ۷۶۷ مگاوات ساعت انرژی برق از نیروگاه 
برق آبی سد جیرفت تولید شد و این عدد در سال 
گذشته ۱۰ هزار و ۸99 مگاوات ساعت بود که شاهد کاهش ۴۰ 
درصدی در این بخش هستیم. علی رشیدی افزود: حجم کل 
مخزن سد جیرفت ۳۳۵ میلیون مترمکعب است که اینک با ۱۴۰ 
میلیون مترمکعب معادل ۴۳ درصد آن پر است. او با اشاره به وجود 
چهار سد در استان کرمان تاکید کرد: کاهش بارندگی و نزولات 
جوی در سال آبی جاری باعث کاهش ورودی آب به سد جیرفت و 
کاهش میزان تولید برق در تنها نیروگاه برق آبی موجود در استان 

کرمان شده است.
تنها ۴۹ درصد از حجم سدهای کرمان پر است

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کرمان تصریح کرد:حجم کل آب 
سدهای استان کرمان ۵۸۳ میلیون و ۲۰۰ هزار مترمکعب است که 
معادل ۴9 درصد از ظرفیت مخازن سدها را شامل می شود و مجموع 
ورودی آب به سدهای استان نیز در سال آبی جاری افزون بر ۲۳۲ 
میلیون متر مکعب بود. او بیان کرد: برای جلوگیری از برداشت آب 
از منابع زیرزمینی در سال گذشته تعداد ۷۰۰ حلقه چاه غیرمجاز 
در استان مسدود، پر و مسلوب المنفعه شد که بیش از 9۸ میلیون 

مترمکعب آب صرفه جویی شده است
صرفه جویی ۹۵ ميليون مترمکعبی با مدیریت 

هوشمند برداشت 
رشیدی همچنین اظهار داشت: در سال ۱۴۰۰ مجموع صرفه.
جویی حاصل از کنترل و بهره برداری ۱۰9 حلقه چاه مجاز با استفاده 

از کنتورهای هوشمند بیش از 9۵میلیون مترمکعب بود.
مدیرعامل شرکت آب منطقه ای کرمان ادامه داد: در همین زمینه از 
ابتدای امسال تاکنون در این استان ۱9۶ حلقه چاه غیرمجاز مسدود 
و پر و ۳۵ دستگاه و تجهیزات حفاری غیرمجاز نیز توقیف شده است.

ماهانه کيفيت آب سدهای کرمان پایش می شود
او با اشاره به پایش مستمر کیفی آب سدهای استان اظهار داشت: 
ماهانه کیفیت آب مخازن سدهای آب شرب استان با استفاده از 
تجهیزات پیشرفته و آنالیز آزمایشگاهی رصد می شود تا آب با 

کیفیت و عاری از آلودگی تحویل شهروندان شود

مدیرکل آموزش و پرورش کرمان از برگزاری مانور بازگشایی 
مدارس در روز دوشنبه ۲۱ شهریور ۱۴۰۱ در سراسر این استان خبر 
داد.  رضا رضایی در نشست تخصصی با مدیران مدارس این استان 
افزود: مانور بازگشایی مدارس برای آمادگی بیشتر برای بازگشایی 

مدارس در مهرماه باید برگزار شود.
او اظهار داشت: باید بیمه آتش سوزی و سرقت مدارس استان کرمان 
تمدید شود و جشن شکوفه ها و غنچه ها با رعایت حرمت ماه صفر 

و بانشاط برگزار شود.
مدیرکل آموزش و پرورش کرمان با بیان اینکه این استان در زمینه 
ثبت نام دانش آموزان در مدارس رتبه دوم کشور را دارد، اظهار داشت: 
امید داریم با تلاش و پیگیری مدیران به رتبه نخست کشور دست 
یابیم و دانش آموزان کرمان در اول مهرماه در کلاس درس، حضوری 

باشکوه، با انگیزه و شاد داشته باشند. 
مدیرکل آموزش و پرورش استان کرمان با تاکید بر اینکه 
کلاس بندی دانش آموزان با دقت و حساسیت هرچه سریع تر انجام 
شود تصریح کرد: نقل و انتقالات فرهنگیان به خوبی انجام شده و 
صدور ابلاغ همکاران پیگیری شود، حوزه ارزیابی و پاسخگویی به 
شکایات هم به این موضوع ورود پیدا کرده و ارزیابی انجام می شود. 
او گفت: مدیران در مدارس تحت تصدی به عنوان ارزیاب از مدرسه 
خود بازدید و تمام امور از جمله، رنگ آمیزی، وضعیت کلید و پریز، 
سیم های برق، نظافت اطراف مدرسه، شارژ کپسول آتش نشانی، 
سلامت شیشه مدارس، میز و صندلی و سایر تجهیزات آموزشگاه 

مورد بررسی و خود ارزیابی لازم قرار گیرد و نواقص رفع شود.
رضایی با بیان اینکه نیروی انسانی محور توسعه پایدار است، 
اظهار داشت: باید تلاش کنیم در پوشش تحصیلی در سال های 
اول متوسطه دانش آموز ترک تحصیل نداشته باشیم و عدالت 
آموزشی را رعایت کنیم که کیفیت آموزشی بر اساس شاخص های 

دستورالعمل ارسال شده به مدارس رصد می شود.
او گفت: در تربیت دانش آموزان سردار شهید سلیمانی را الگو قرار 
دهیم، از جمله احترام و تکریم معلم، پدر و مادر و برای نهادینه کردن 

ارزش های اسلامی و انسانی تلاش و برنامه ریزی داشته باشیم. 
رضایی گفت: لباس فرم مدارس طبق قیمت مصوب به دانش آموزان 
تحویل داده شود، همه مدارس دولتی و غیردولتی و کانون های زبان 

لباس فرم مصوب داشته باشند. 

مدیر کل نوسازی مدارس استان کرمان گفت: 
امروز مدرسه ۲ کلاسه خیرساز در روستای 

کل آباد نرماشیر افتتاح شد.
رضا هدایتی در مراســم افتتاح مدرســه ۲ 
کلاسه دکتر فرامرز ترکیان واقع در روستای 
کل آباد، ضمن قدردانــی از خانواده مرحوم 
فرامرز ترکیان، گفت: بعد از ۲ سال درگیری 
با بیماری منحوس کرونــا بالاخره مدارس 
حضوری خواهد شد. به گفته او مدرسه ای که 

امروز افتتاح می کنیم یک مدرسه ۲ کلاسه است که ۱۵۰ متر زیربنا دارد.
مدیرکل نوسازی مدارس استان کرمان با اشاره به تعهد ۷۰ درصدی دولت در ساخت مدرسه 
دکتر فرامرز ترکیان، بیان داشت: تقریبا تا پایان سقف را خیر متقبل شدند و بقیه پروژه را دولت 
بر حسب وظیفه ای که داشت تکمیل کرد؛ بنابراین این مدرسه با اعتباری بالغ بر ۸۰۰ میلیون 
تومان ساخته شده که ۳۰ درصد این مبلغ به همت خانواده مرحوم دکتر فرامرز ترکیان تامین 
شده است.  او در خصوص جلب مشارکت خیران مدرسه ساز در استان کرمان گفت:خدا را شکر 

در چند سال گذشته در استان اقبال بسیار خوبی در زمینه مدارس خیرساز داشته ایم.
هدایتی تصریح کرد:طبق قانون اگر خیران ۳۰ تا ۵۰ درصد هزینه ساخت مدرسه ای را متقبل 
شوند، دولت وظیفه دارد که برای تکمیل مدرسه اعتبار بگذارد و این راه حل خوبی برای جبران 

کمبود هایی است که در بحث فضا های آموزشی در آموزش و پرورش وجود دارد.
در این مراسم به همت اداره کل نوسازی مدارس استان کرمان با اهدای لوح سپاس و یادبود از 
خیران مدرسه ساز کوکب ساوجی،محبوبه امنیان، علیرضا ترکیان و حمیدرضا ترکیان  قدردانی 

و تجلیل به عمل آمد.

استاندار کرمان راه اندازی پروازهای خارجی را 
لازمه رونق گردشگری استان دانست.

به منظور هم افزایی میان دستگاه های مرتبط 
با بخش گردشــگری و رونق این صنعت در 
استان، نشستی به ریاست استاندار کرمان، 
شورای هماهنگی بانک ها، جامعه حرفه ای 
دفاتر خدمات مسافرتی و دیگر فعالان بخش 
گردشگری برگزار شــد. استاندار کرمان در 
این نشست اظهار کرد: ظرفیت مغفول مانده 

گردشگری استان کرمان باید فعال شود و این مسئله تنها با همکاری فعالان این بخش، میراث 
فرهنگی، انجمن های تخصصی، ادارات مالیاتی، تامین اجتماعی، تعاون، مجموعه بانکی و حوزه 
حمل و نقل ممکن می شود. محمدمهدی فداکار افزود: برای ارتقاء کرمان در حوزه گردشگری 
و ایجاد اشتغال، درآمد و ارزش افزوده، همکاری و هماهنگی همه دستگاه ها و نهادهای ذیربط 
را نیاز داریم. فداکار تصریح کرد: هم افزایی میان دستگاه ها باید ایجاد شود تا استان کرمان سهم 
واقعی خود را از صنعت گردشگری به دست آورد، متاسفانه کرمان در حال حاضر جایگاه درستی 

در حوزه گردشگری ندارد.
استاندار کرمان گفت: شرایط کنونی و کاهش بیماری کرونا، ظرفیت خوبی برای گردشگری 

ایجاد کرده است.
او راه اندازی پروازهای خارجی را لازمه رونق گردشگری استان دانست و ادامه داد: قطر، امارات 

و ترکیه سه کشور پایه برای ترانزیت خارجی هستند.
فداکار عنوان کرد: گردشگری برای ما از معادن مهمتر است، پس فعالیت های این حوزه با 

محوریت میراث فرهنگی باید پیگیری و اجرا شوند.

اســتاندار کرمان گفت: طرح منطقه ویژه 
اقتصادی جازموریان بعد از چندین سال با 
اعتباری معادل ۱۰۰ میلیارد تومان در دستور 
کار است. محمدمهدی فداکار در جلسه هم 
اندیشی با فرمانداران جنوب کرمان از پیگیری 
راه اندازی منطقه ویژه اقتصادی جازموریان با 
اعتباری بالغ بر۱۰۰ میلیارد تومان در جنوب 
استان خبر داد و افزود: شرکت های بزرگی 
آماده ســرمایه گذاری برای احداث منطقه 

ویژه اقتصادی جازموریان هستند و همه زیرساخت ها، ظرفیت ها و مشوق ها فراهم خواهد شد.
او  از مغفول ماندن پروژه منطقه اقتصادی جازموریان در چند سال گذشته ابراز تاسف کرد 
و گفت: طرحی که می توانست در توسعه منطقه موثر واقع شود سال ها رها شده بود که با 
اهتمام ویژه دولت سیزدهم و ریاست جمهوری این طرح احیاء و عملیاتی خواهد شد و با تغییر 

بهره بردار این منطقه پیشرفت این طرح را دنبال می کنیم.
استاندار کرمان در ادامه اجرای طرح سوخت را در جنوب کرمان ضروری دانست و گفت: اجرای 
طرح سوخت برای جلوگیری از هر گونه قاچاق همچنان اجرا می شود ضمن اینکه باید زمینه 

جلوگیری از اتلاف وقت مردم در صف های سوخت گیری فراهم شود.
او از افزایش اعتبارات سفر هیئت دولت خبر داد و گفت: اعتبارات سفر هیئت دولت به استان 

۱۸ هزار میلیارد تومان بوده که این مبلغ افزایش پیدا کرده است.
فداکار بر لزوم مجهز کردن گلخانه ها به گاز برای تامین انرژی تاکید کرد و گفت: وقتی یک 
هکتار زمین با قیمت اجاره بهای قابل توجهی کشت می شود چرا از انرژی گاز استفاده نمی 

کنند؟ جای تعجب است.

راه اندازی پروازهای خارجی لازمه رونق افتتاح مدرسه خير ساز در نرماشير
گردشگری استان کرمان است

نگاه جدی دولت به منطقه ویژه اقتصادی 
جازموریان

توليد برق از نيروگاه سد جيرفت 
۴۰ درصد کاهش یافت

برگزاری مانور بازگشایی 
مدارس کرمان در 2۱ شهریور
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خبرخبر

رئیــس کانــون انجمن هــای صنفــی 
جایگاه داران گفت: در برخی اســتان ها 
امکان سوخت گیری چه سهمیه نرخ اول 
و چه نرخ دوم به ســقف ۳۰ لیتر کاهش 
یافته که گاها در برخی جایگاه ها تراکم 

ایجاد می کند.
همایــون صالحــی در گفت وگــو بــا 
خبرنگار اقتصادی ایلنا، درباره تغییرات 
ســوخت گیری بعد از کاهش ســهمیه 
بنزین با نرخ دوم اظهار داشــت: تاکنون 
مردم بیــش از اینکه از کارت شــخصی 
بــرای دریافت ســهمیه آزاد ســوخت 
اســتفاده کننــد از کارت جایــگاه دار 
اســتفاده کرده انــد، بنابرایــن کاهش 
سهمیه از ۲۵۰ لیتر به ۱۵۰ لیتر تغییری 
در افزایــش و یا کاهــش مراجعه برای 

سوختگیری ایجاد نکرده است.
وی گفت: مســئله دیگر این است که در 
برخی استان ها امکان سوخت گیری چه 
سهمیه نرخ اول و چه نرخ دوم به سقف 
۳۰ لیتر کاهش یافته که گاها در برخی 

جایگاه ها تراکم ایجاد می کند. 
صالحی همچنیــن خاطرنشــان کرد: 
اکنون قطعات سامانه ها وضع اسفناکی 
به لحاظ استهلاک دارند، یعنی بیش از 
۲۵ درصد نازل ها به علت اینکه قطعات 
ســامانه هوشــمند کهنه و مســتعمل 
هستند و باید تعمیر شــوند، غیرفعالند. 
بنابراین ایــن دو عامل کاهش ســقف 
سوخت گیری به ۳۰ لیتر و نازل های غیر 
فعال منجر به تراکم در برخی جایگاه ها 

می شود.
وی تاکید کرد: در هر حــال با قاطعیت 
نمی توان گفت که کاهش سهمیه منجر 
به جلوگیری از قاچاق می شــود، اگر هم 
قاچاقی در اســتان های مــرزی صورت 
گیرد محدود اســت. قاچاق سوخت بنا 
به گفته مســئولین از جملــه فرمانده 
مرزبانی، ریاســت مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز و مســئولین نظارتــی و امنیتی از 
مبــادی دیگری مثل خط لولــه و لنج و 
به مقــدار زیاد انجام می شــود، هرچند 
ما بشــدت مخالف قاچاق سوخت حتی 
یک سی ســی و به هر طریق هستیم اما 
برای جلوگیری از قاچاق از مسیر دیگری 
باید وارد کنیم بــا محدود کردن مردم و 
جایگاه داران این مسئله حل نخواهد شد.

۳۴۱ هزار نفر در ۵ ماهه
 امسال شاغل شدند

سهم 3۰درصدی زنان
 از اشتغال جدید 

مطابق آمار ســامانه ملی رصد اشتغال 
کشور، در پنج ماه نخست امسال ۳۴۱ 
هزار و ۶۳۳ شغل در کشور ایجاد شده 

است.
به گــزارش ایســنا،  محمــود کریمی 
بیرانوند ـ معاون توســعه کارآفرینی و 
اشتغال وزارت کار ـ با اشاره به گزارش 
سامانه ملی رصد اشــتغال، می گوید: از 
شهریورماه سال گذشته تا پایان مرداد 
ماه امسال،جمعا 9۷۵ هزار و ۶۳۳ شغل 

در کشور ایجاد شده است.
بر اساس گزارش معاونت اشتغال وزارت 
کار از ابتدای فروردین تــا پایان مرداد 
ماه امســال، ۳۴۱ هزار و ۶۳۳ شغل در 

کشور ایجاد شده است.
وی با استناد به آمارگیری دقیق سامانه 
ملی رصد اشتغال می افزاید: با آمار قابل 
اتکای همه دستگاهها از ابتدای شهریور 
تا پایان اســفند ماه ۱۴۰۰، یعنی هفت 
ماه آغــاز به کار دولت ســیزدهم ۶۳۴ 
هزار شغل در کشور به وجود آمده است.

آنطور که معاون اشتغال وزیر کار گفته، 
بر اســاس عملکرد پنج ماهه از ابتدای 
فروردین تا پایان مردادماه امسال ۳۴۱ 
هزار و ۶۳۳ شغل در کشور ایجاد شده 
که بررسی جنســیت اشتغال ثبت شده 
در پنج ماه امســال گویای آن است که 
حدود ۷۰ درصد اشــتغال ثبتی مربوط 
به مردان و ۳۰ درصــد مربوط به زنان 
بوده اســت و بیــش از ۶۰ درصد افراد 

دارای مدرک دیپلم و بالاتر هستند.
در حال حاضر الگوی زیســت بوم ملی 
اشتغال به عنوان چشــم انداز اشتغال 
وزارت تعاون، کار و رفــاه اجتماعی در 
دست اجرا اســت و هدف گذاری ایجاد 
یک میلیون و ۸۵۰ هزار فرصت شغلی 
تا پایان سال ۱۴۰۱ را با همکاری بخش 

خصوصی دنبال می کند.
زیســت بوم ملی اشــتغال در نخستین 
نشست شــورای عالی اشــتغال دولت 
ســیزدهم و در راســتای تحقق برنامه 
اشتغال دولت رونمایی شد که بر اساس 
گزارشــها، بیش از ۷۰ دستگاه دولتی و 

مردمی در این طرح جانمایی شده اند.

رئیس کمیسیون بهداشت با اشاره به طرح 
دارویار گفت: نگرانی مجلس و کمیسیون 
بهداشت این است که اگر دولت نتواند منابع 
مالی طرح را تامین کند و همه داروها را تحت 
پوشش قرار دهد مردم با مشکل جدی مواجه 
شوند و بر همین اساس هم بر روند اجرای آن 
نظارت خواهیم کرد تا ببینیم به چه نحوی می 
خواهند طرح را اجرا کنند تا پرداختی از جیب 

مردم کاهش یابد.
حسینعلی شهریاری در گفت و گو با خبرنگار 
خبرگزاری خانه ملت در مورد اظهارات رئیس 
نظام پزشکی تهران مبنی بر اینکه مسیر غلطی 
را در پیش گرفته ایم و طرح دارویار قابل اعتماد 
نیست، گفت: مجلس بارها اعلام کرد که دولت 
باید طبق مصوبه مجلس به گونه ای برنامه ریزی 
کند که قیمت دارو و تجهیزات مصرفی پزشکی 
نسبت به شهریور ۱۴۰۰ افزایش نیابد و بر 
همین اساس هم منابعی را در بودجه پیش بینی 

کرد.
وی افزود: در این رابطه وزارت بهداشت ورود 
و طرح دارویار را اجرایی کرد تا از طریق بیمه 
ها منابعی پیش بینی و طرح را عملیاتی کند 
اما هنوز تعداد قابل توجهی از داروها به ویژه 
داروهای جدید و وارداتی مشمول این طرح 
نشده اند و علیرغم اینکه تصور می شود همه 
داروها تحت پوشش بیمه هستند اما درصد قابل 
توجهی از داروها تحت پوشش قرار نگرفتند به 
همین دلیل قیمت برخی داروها چندین برابر 

شده و بار زیادی بردوش مردم خواهد افتاد.
نماینده مردم زاهدان در مجلس یازدهم ادامه 

داد: نگرانی مجلس و کمیسیون بهداشت این 
است که اگر دولت نتواند منابع مالی طرح 
را تامین کند و همه داروها را تحت پوشش 
قرار دهد مردم با مشکل جدی مواجه شوند 
و بر همین اساس هم بر روند اجرای این طرح 
نظارت می کنیم تا ببینیم که به چه نحوی می 
خواهند طرح را اجرا کنند تا پرداختی از جیب 
مردم کاهش یابد. شهریاری یادآور شد: متاسفانه 
برخی از کمبودهای دارویی هنوز جبران نشده 
و علیرغم اینکه رئیس جمهور چندین مرتبه بر 
ضرورت جلوگیری از هر گونه افزایش قیمت و 
کمبود دارو تاکید کرد اما در حال حاضر با کمبود 
برخی داروها، آنتی بیوتیک ها و حتی سرم در 

کشور مواجه هستیم.
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس 
افزود: ممکن است ذخایر استراتژیک برخی 
داروها با کمبود مواجه شده باشد که در این 
رابطه به تازگی نامه ای را خطاب به وزیر 
بهداشت نوشتیم تا بررسی های لازم را در 

این راستا انجام داده و در صورت کمبود ذخایر 
اقدامات عاجل و فوری را در دستور کار قرار 
دهد؛ هنوز برای ما صد در صد مشخص نیست 
که با توجه به تجربیاتی که در سیستم اجرایی 
کشور و سازمان برنامه و بودجه وجود دارد به 
موقع  بتوانند بیمه ها را حمایت و همه داروها را 

تحت پوشش  قرار دهند.
وی ادامه داد: مجلس ۵ هزار میلیارد تومان در 
لایحه بودجه ۱۴۰۱ برای بیماران خاص پیش 
بینی کرد اما هنوز اختصاص داده نشده و به 
همین دلیل برخی از مسئولان حوزه بهداشت 
و درمان به دلیل وجود چنین ابهاماتی ممکن 
است در مورد اجرای طرح دارویار ابراز نگرانی 
کنند؛ امیدواریم مسئولان وزارت بهداشت و 
سازمان غذا و دارو موضوع را به خوبی مدیریت و 
مشکلات و کمبودهای دارویی را رفع و داروهایی 
که تحت پوشش بیمه قرار نگرفتند را تحت 
پوشش قرار دهند تا مردم با مشکل مواجه 

نشوند.

وزیر جهاد کشاورزی گفت: قیمت گندم در سال 
زراعی جدید ۱۴۰۱_۱۴۰۲، ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان 
با ۱۵۰۰ تومان یارانه کشت در نظر گرفته شده است.

وی با بیان اینکه از ابتدای دولت نگاه ویژه رئیس 
جمهور به حوزه تولید بوده است، افزود: در سال 
گذشته کشت قراردادی را به صورت پایلوت در ۲۵۰ 

هزار هکتار از اراضی شروع کرده ایم.
ساداتی نژاد تصریح کرد: قیمت گندم را در ابتدای 
دولت و پیش از شروع فصل کشت به ۷۵۰۰ تومان 
افزایش دادیم، سوم فروردین ۱۴۰۱ با بحران جهانی 
و افزایش قیمت ها، قیمت گندم را به ۱۰ هزار و ۵۰۰ 
تومان به علاوه یک هزار تومان یارانه کشت افزایش 
دادیم که ثمره آن تحویل ۱۱ میلیون تن گندم توسط 
کشاورزان بوده است، همچنین ۲۰۵ درصد در برنج 

افزایش تولید داشته ایم.
وی ادامه داد: افزایش ۱.۵ میلیون تنی کشت دیم در 
۲.۶ میلیون هکتار از اراضی کشور را داشته ایم و در 
بیش از ۵ میلیون هکتار از اراضی در سال جاری کشت 

دیم انجام خواهد شد.
وزیر جهاد کشاورزی با بیان اینکه تاکنون ۸۲ هزار 
میلیارد تومان از مطالبات گندمکاران پرداخت شده 
است که در ۵ سال گذشته بی سابقه بوده است، عنوان 
کرد: تا چند روز آینده تمام مطالبات گندمکاران 

پرداخت می شود.
وی با اشاره به اینکه میزان نیاز کشور به گندم نان 9 
میلیون تن است، ابراز امیدواری کرد: در سال زراعی 
جدید در تولید گندم نان به پایداری در خودکفایی 

برسیم.
ساداتی نژاد با تاکید بر اینکه سیاست ما یارانه کشت 
بر روی محصولات و یارانه حمایتی برای تواید است، 

خاطرنشان کرد: برای کشت سویا یارانه ۶ میلیون 
تومان در هر هکتار را در نظر گرفته ایم و برای کشت 
گندم ۱۵۰۰ تومان یارانه کشت در نظر گرفته شده 

است.
وی ادامه داد: امسال پیش از هدفمندی یارانه ها خرید 
تضمینی کلزا با قیمت ۱۵ هزار تومان انجام می شد 
که پس از هدفمندی یارانه ها با ورود بخش خصوصی 
به ۲۳ هزار تومان افزایش یافت و مابه تفاوت این مبلغ 

به حساب کلزاکاران واریز شد.
مقام عالی وزارت با بیان اینکه اهمیت امنیت غذایی 
با جنگ اوکراین به خوبی در جهان احساس شد، 
گفت: با برنامه ریزی های دولت سیزدهم کشور در 
بحران جنگ اوکراین و اصلاح اقتصادی دچار صف، 
کمبود و سهمیه بندی نشد، تولیدکنندگان در بخش 
کشاورزی با غیرت پای تامین سفره مردم ایستادند 
که از فعالان بخش کشاورزی، دام و طیور بسیار 

تشکر می کنم.
وی تصریح کرد: در فصل زراعی جدید کشت 

قراردادی را به خصوص در اراضی خرده مالکی اعمال 
خواهیم کرد تا به کشاورزان کمک کنیم، همچنین از 

کشت کلزا با یارانه کشت حمایت خواهیم کرد.
ساداتی نژاد با بیان اینکه رئیس جمهور در نظارت 
ستادی از وزارت جهاد کشاورزی بر اجرای الگوی 
کشت تاکید کرد، ادامه داد: دستورالعمل آن تا هفته 

آینده به استان ها ابلاغ خواهد شد.
وی افزود: برای اجرای الگوی کشت به ابزارهایی نیاز 
داریم که یکی از این ابزارها قیمت گذاری است، از ابزار 
قیمت در کشت گندم استفاده کردیم و کشاورزان به 

کشت این محصول ترغیب شدند.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به بخشودگی پلکانی 
آب بها که از دیگر تاکیدات ریاست جمهوری است، 
بیان داشت: با جلساتی که با وزارت نیرو داشتیم این 
موضوع را بررسی کرده ایم، کشاورزانی که الگوی 
کشت را رعایت کنند ۵۰ درصد بخشودگی آب بها 
خواهند داشت و با افزایش بهره وری میزان بخشودگی 

افزایش می یابد.

قیمت خرید تضمینی گندم برای سال زراعی 
جدید ۱۳ هزار تومان 

کشاورزانی که الگوی کشت را رعایت کنند، آب بهایشان نصف می شود

درصد قابل توجهی از داروها تحت 
پوشش بیمه قرار نگرفته اند

رئیس کمیسیون بهداشت:ذخایر استراتژیک برخی داروها با کمبود مواجه است

به گفته عضو کمیسیون انرژی مجلس اگر با همین دست فرمان پیش 
رویم میزان مصرف بنزین از تولید پیشی خواهد گرفت و آنگاه چاره ای جز 
واردات بنزین نداریم. پیش از این فریدون عباسی، دیگر عضو کمیسیون 
انرژی مجلس نیز به صورت تلویحی از احتمال سه نرخی شدن قیمت 
بنزین گفته بود. هادی بیگی نژاد در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاری خانه 
ملت درباره جدی شدن بحث واردات بنزین، گفت: واقعیت این است که 
بحث واردات بنزین نگرانی هایی را ایجاد کرده چرا که میزان مصرف به 
میزان تولید نزدیک شده است، در واقع به گفته معاون وزیر نفت آمار تولید 
بنزین کشور طی دو هفته گذشته حدود  ۱۱۲ میلیون لیتر و مصرف آن 
حدود ۱۰۲ میلیون لیتر بوده  و از آنجا که این فاصله بسیار کم شده است 
اگر با همین دست فرمان پیش رویم مصرف از تولید پیشی خواهد گرفت 
و آنگاه چاره ای جز واردات بنزین نداریم. نماینده مردم ملایر در مجلس 
شورای اسلامی به راهکارهای جلوگیری از رسیدن به مرحله واردات بنزین 
اشاره کرد و افزود: در این زمینه بهینه سازی مصرف سوخت طی سال های 
گذشته جدی گرفته نشده، ضمن آنکه برای متنوع ساختن سوخت و 
توسعه LPG  و CNG و دوگانه سوز کردن خودروها و تولید خودروهای 
برقی قدم قابل ملاحظه ای برداشته نشده است، همچنین در زمینه تعویض 
و از رده خارج کردن خودروهای فرسوده برنامه ای نداریم. وی با بیان اینکه 
مجلس طی ۲ سال اخیر قانون بودجه ال.پی.جی سوز کردن خودروها 
را تصویب کرده است اما وزارت نفت به این مهم ورود نکرده و از بخش 
خصوصی نیز جهت اجرای قانون کمک نگرفته است، اظهار کرد: از طرف 
دیگر ضمن عدم ارائه ساختار و برنامه منسجمی برای جلوگیری از قاچاق 
سوخت طی سال های گذشته، ساخت پالایشگاه ها به منظور افزایش تولید 
جدی گرفته نشد هرچند اخیرا پالایشگاه سازی از سر گرفته شده است. 
عضو کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه فرهنگسازی 
مسئله جدی است که در کاهش مصرف سوخت در کشور تاثیر بسزایی 
دارد، اضافه کرد: استفاده از حمل و نقل عمومی یکی از مسائل مهمی است 

که باید برای آن فرهنگ سازی کرد.

عضو کمیسیون انرژی مجلس: 
اگر با همين دست فرمان جلو رویم 

چاره ای جز واردات بنزین نداریم

سقف سوخت گيری 
در برخی استان ها 

به 3۰ ليتر رسيد
 ۲۵ درصد نازل ها غیرفعالند
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رئیس ستاد مرکزی اربعین حسینی گفت: همه مرزهای منتهی به 
معابر خروجی زائران به عراق تا اطلاع بعدی بسته شد. به گزارش ایسنا، 
میراحمدی تاکید کرد: به جهت این که امنیت و سلامت زائران ما با 
خطر جدی مواجه است این تصمیم سخت گرفته شد. وی افزود: بعد 
از این که پایانه های مرزی ما تخلیه شد، اوضاع داخلی عراق و چگونگی 
انجام تفاهماتی را که با مقامات عراقی برای ایجاد سهولت و بسترهای 
لازم داشتیم و سایر شرایط را بررسی و تصمیم گیری خواهیم کرد که 
چگونه مرزها باز شود و در آینده در مورد آن اطلاع رسانی خواهیم کرد. 
میراحمدی گفت: برای اینکه زائران از برنامه سفرشان مطلع باشند به 
همه پایانه های مسافربری ابلاغ شد که همه برنامه های سفر اتوبوس ها به 
سمت مرزهای عراق لغو شوند و به اطلاع همه مسافران هم برسد و وجه 

بلیت خریداری شده به آن ها مسترد شود.

مرزهای عراق بسته شد
سفرهای اتوبوسی به عراق لغو شدند

وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت )صمـت( در حالـی 
اخیرا بـا مصوبه ۲۶ آبـان ۱۴۰۰ مجلس در رابطـه با الزام 
خودروسـازان به اسـقاط خودروهای فرسـوده مخالفت 
کـرده که مهلـت دو ماهـه مجلس بـه وزیر صمـت رو به 
اتمام بوده و این اصرار بـرای لغو الزام خودروسـازان برای 
اسـقاط خودروهای فرسـوده، با وجود صراحـت ماده ۱۰ 
قانون سـاماندهی صنعت خـودرو ممکـن اسـت دوباره 

واکنـش نمایندگان را در پی داشـته باشـد.
به گزارش ایسـنا، اسـتیضاح سـیدرضا فاطمی امین، در 
بهار امسـال بسـیار بر سـر زبان  ها بود امـا رئیس مجلس 
شـورای اسـلامی اوایل تیرماه آن را اعلام وصـول نکرد و 

فرصتی دوماهه بـه وی داد.
یکـی از دلایل طـرح اسـتیضاح وزیر صمـت در مجلس 
به موضـوع نابسـامانی صنعت خـودرو مربوط می شـد؛ 
بنابرایـن هم اکنـون طـرح مخالفـت وزارت صمـت 
درخصـوص لغـو الـزام خودروسـازان بـرای اسـقاط 
خودروهای فرسـوده، با وجـود صراحت مـاده ۱۰ قانون 
سـاماندهی صنعت خودرو می  تواند دوباره استیضاح وی 
را مطرح کنـد. در ایـن میان، مـواردی همچـون کمبود 
گواهی اسـقاط و افزایـش هزینـه خودروسـازان، دلایل 

مخالفـت با ایـن مصوبـه اعلام شـده اسـت.  
منوچهـر منطقـی- معـاون صنایـع حمل  ونقـل وزارت 
صمت کـه پیـش از ایـن شـش سـال و نیـم مدیرعامل 
ایران  خـودرو بـوده اسـت، ۱9 مـرداد مـاه در نامـه ای به 
مشـاور وزیر کشـور در امور فناوری خواسـتار آن شد که 
تا زمـان تصویـب راهـکار قانونی، بـه منظـور جلوگیری 
از توقـف تولیـد، شـماره گذاری محصـولات تولیـدی 

ادامـه یابد.
وی اعلام کـرده که به دلیـل کمبود برگه اسـقاط، طبق 
آیین  نامـه  ای کـه در دسـتور کار اسـت، به جای اسـقاط 
خودروهای فرسوده، مبلغ مابه  ازای آن به صندوق محیط  

زیسـت واریز شود.
طبـق تبصـره ۲ مـاده ۱۰ قانـون سـاماندهی صنعـت 
خـودرو کـه ۲۱ خردادمـاه امسـال بـه دولت ابلاغ شـد، 
تولیدکنندگان خودرو و موتورسـیکلت داخلی بایسـتی 
به ازای تولید هر چهـار خودرو یا موتورسـیکلت، گواهی 

اسـقاط معـادل آن را از مرکز اسـقاط دریافـت کنند.
در ایـن میـان، برخـی نماینـدگان مجلـس به ویـژه 
کمیسـیون صنایـع و معـادن و انجمـن مراکـز اسـقاط 
خودرو، جزو منتقدان جدی وزارت صمت هستند. آن ها 
معتقدند وزارت صمت بایسـتی اقدامات لازم درباره ماده 
۱۰ قانون سـاماندهی صنعت خودرو مبنی بر جلوگیری 

از تـردد، حمـل بـار و مسـافر را در رابطه با وسـایل نقلیه  
فرسـوده، اعـم از خودروها و موتورسـیکلت  ها انجام دهد 
و بر اسـاس تبصـره ۲ این مـاده نیـز ارائه گواهی اسـقاط 

الزامی اسـت.
متولی اسقاط جایگاه خود را از دست داده!

در ایـن رابطه محمود مشـهدی شـریف- رئیس انجمن 
مراکز اسـقاط و بازیافت خـودرو، ضمن انتقـاد از کاهش 
نقش سـتاد مدیریـت حمل  ونقـل سـوخت درخصوص 
اجرای این مصوبه معتقد اسـت که این سـتاد بـه عنوان 
متولی مراکز اسقاط، جایگاه خود را از دسـت داده و هیچ 

اقدامی بـرای بازپس گیـری آن نمی کند.
وی ایـن سـوال را مطرح کـرده اسـت که آیا فرسـودگی 
خودروهـا و ایجاد آلودگـی  و بسـیاری از مسـائلی که در 
پی عدم اسـقاط خـودرو پـس از سـن فرسـودگی ایجاد 
می شـود، جزو حقـوق عامه مـردم هسـت یا خیـر؟ اگر 
شـخصی دوسـت ندارد خودروی خـود را اسـقاط نکند، 
اجازه دهید آن را "کلکسـیون" کنـد و در خانه خود نگه 
دارد اما اجازه تـردد به آن را ندهید؛ اینکه اسـقاط خودرو 
و امـکان تردد بـا یکدیگـر تداخل پیـدا کرده انـد به هیچ 

وجه درسـت نیسـت.
ارتباط خودروهای فرسوده و قرعه کشی

همچنیـن یکـی از چالش  هـای مطـرح  شـده پیرامـون 
مصوبه الـزام اسـقاط خودروهای فرسـوده این اسـت که 
بـا توجـه بـه قیمـت بـالای خودروهـای جدیـد ممکن 
اسـت افـراد دارای مشـکل مالـی خـودروی خـود را از 
دسـت بدهنـد. در ایـن رابطـه، در قانـون بودجـه سـال 
۱۴۰۱ پیش بینـی شـده کـه ۱۰ درصـد از خودروهـای 
قرعه کشـی بـه دارنـدگان خودروهـای فرسـوده تعلـق 
 گیرد، امـا هنوز برنامـه اجرایی دقیقی بـرای این موضوع 

ارائه نشـده اسـت.
بنا به گفته علی خضریان- سـخنگوی کمیسـیون اصل 
9۰ مجلـس، وزارت صمـت - طبـق مصوبـه مجلس در 
قانـون بودجـه، پیرامـون تکلیـف قانونی اختصـاص ۱۰ 
درصـد از ظرفیـت قرعه کشـی خـودرو بـه خودروهایی 
که اسـقاط می شـوند، مشـخص شـد که معاون صنایع 
حمل ونقل وزارت صمت نسـبت به انجام تکلیف قانونی 
ایـن وزارتخانه در دو مرحله قرعه کشـی خودرو در سـال 
جاری کـم کاری کرده اسـت؛ لذا مقرر شـده ضمن انجام 
صحیح قانون جهـت اختصاص سـهمیه ۱۰ درصد برای 
خودروهـای اسـقاطی، نسـبت بـه جبـران عـدم انجام 
تکلیف قانونـی در دو دوره قرعه کشـی آتی اقـدام کرده و 

گـزارش آن را بـه کمیسـیون ارائه کنند.

پیـش از این، اولین وزیـر صمت دولـت دوازدهم )محمد 
شریعتمداری( نیز مهرماه ۱۳9۶ در نامه ای به معاون اول 
وقت )اسـحاق جهانگیری(، خواسـتار حذف خودروهای 
سـاخت داخل از مصوبه اسـقاط خودرو بـه دلیل تبعات 
منفی آن بر بازار شـده بود. موضوعی که در سـال ۱۳9۷ 
با ممنوعیت واردات خودرو، به سـمت بحران پیش رفت 
و اکنـون بعد از پنـج سـال، دوبـاره وزارت صمت همانند 
همتایان سـال  های گذشـته خـود بـر طبل حمایـت از 
خودروسازان داخلی می  کوبد؛ خودروسازانی که کیفیت 
پایین محصولات شـان تا آنجـا پیش رفت کـه حتی مقام 
معظـم رهبـری، در فاصله بهمـن ۱۴۰۰ تا اردیبهشـت 
۱۴۰۱، دو بـار از آن هـا انتقـاد و تصریـح کردنـد: »مردم 

ناراضی انـد و حق بـا مردم اسـت. «
پيامد فرسودگی بالا و اسقاط پایين

نگاهی به وضعیت خودروهای فرسوده و وضعیت اسقاط 
آن ها، بیانگر آمار بالای فرسـودگی وسـایل نقلیه و تعلل 
در اسـقاط و نوسـازی اسـت. هر چه این معطلی بـا انواع 
توجیه ها در جهت تامین منافع یک سـویه خودروسازان 
و تقلیل اسـتانداردها و مواد قانونی تداوم داشـته باشـد، 
افزایـش آلودگی هوا، سـوانح رانندگی، مصرف سـوخت 
و نیـز رکود مراکز اسـقاط خـودرو در کشـور را بـه همراه 
خواهد داشـت. پیامدهای این ماجرا موجب افزایش آمار 
بیماران تنفسـی و فوت آن ها، تلفـات و مصدومیت  های 
جـاده  ای، مصرف سـوخت مـازاد، بیکاری فعـالان حوزه 
اسـقاط و در مجموع، عقب  ماندگی اقتصاد کشور خواهد 
شـد. لازم به ذکر اسـت که اسـفند سـال گذشـته، دبیر 

کارگـروه بازیافـت خودروهای فرسـوده ضمن اشـاره به 
خارج شدن اسـقاط خودروهای فرسـوده از دسـتور کار 
دولـت از سـال ۱۳9۶، از وجـود بالـغ بـر هفـت میلیون 
وسیله نقلیه فرسوده در کشـور و از بین رفتن بیش از ۱۱ 
هزار فرصت شـغلی در پی تعطیلـی مراکز اسـقاط خبر 
داد. تـردد خودروهـای فرسـوده تبدیل به بحرانی شـده 
که در قانون سـاماندهی صنعت خودرو بـه صورت جدی 
مورد توجـه قـرار نگرفتـه اسـت و در قانون سـاماندهی 
صنعـت خـودرو بحـث جامعـی در مـورد خودروهـای 
فرسـوده دیـده نمی شـود؛ تنها اشـاره کوچکـی صورت 
گرفته که نگاهی سـطحی نگر دارد. این در حالیسـت که 
تردد ایـن خودروها عـلاوه بر مشـکلات اجتماعی نظیر 
آلودگـی هـوا و اتلاف ترافیکـی، سـالانه بالغ بـر ۵۰ هزار 
میلیـارد تومـان از جهت مصـرف مـازاد سـوخت و ۲۳۰ 
هزار میلیـارد تومـان هزینه برای کشـور ایجـاد می کند 
و نیاز اسـت که دولـت بـا تدوین برنامـه ای بـرای خروج 
خودروهای فرسـوده نگاه ویژه به این حوزه داشـته باشد.
با ممانعت از تردد ایـن خودروها و جایگزینی خودروهای 
نو  می توان از محـل صرفه جویی  هزینه هـا به بنگاه های 
قطعه سـازی و خودروسـازی کمک کرد و از سـوی دیگر 
از طریق لیزینگ هـای کم بهره به دارنـدگان خودروهای 
فرسـوده ایـن اجـازه را داد کـه از محـل افزایـش تولیـد 
شـرکت های خودروسـازی، خودروهـای فرسـوده را 
تعویـض کننـدو در این صـورت سـالانه بالغ بـر حداقل 
۱۵۰ هـزار میلیـارد تومـان صرفه جویی ریالـی خواهیم 

داشـت.

احتمال استیضاح دوباره وزیر صمت
مهلت 2 ماهه وزارت صمت رو به اتمام است
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رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار استان تهران اظهار داشت: قطعا برای 
تخم مرغ افزایش قیمت را خواهیم داشت و بنابر وعده دولت ۳۱ شهریور قیمت ها 
تعدیل می شود. هم چنین با سرد شدن هوا و بازگشایی مدارس، مطابق روال 

سال های گذشته، افزایش قیمت را شاهد خواهیم بود.
ناصر نبی پور در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، در مورد آخرین وضعیت بازار تخم مرغ 

اظهار داشت: وضعیت بازار تخم مرغ نرمال و قیمت ها پایین است. اما مرغداران ما در حال ضرر بوده و 
مدت هاست که حداقل ۱۳-۱۵ هزار تومان به ازای هر یک کیلوگرم، از جیب خود هزینه می کنند که 
این رقم کمی نیست؛ آقایان نیز همواره می گویند تا آخر شهریور تحمل کنید تا در قیمت ها اصلاحاتی 

صورت گیرد.
رئیس هیات مدیره اتحادیه مرغ تخم گذار اســتان تهران در خصوص اصلاحات قیمت تخم مرغ بیان 
کرد: این اصلاحات باید انجام شود تا تولیدکننده ها توانایی دوام برای ادامه کار را داشته باشند. قیمت 
تمام شده یک کیلو تخم مرغ در حال حاضر ۴۸ هزار تومان است که حتی اگر با ۱۰ درصد افزایش قیمت 

همراه باشد، به رقمی افزون بر ۵۰ هزار تومان می رسد.

احتمال افزایش قيمت تخم  مرغ
زیان ۱۳ تا ۱۵ هزار تومانی تولیدکنندگان به ازای هر کیلوگرم

وزیر جهاد کشــاورزی وعده داد: خریــد دام از دامــداران و تهاتر آن با 
نهاده های دامی طی هفته آینده آغاز شود.ساداتی نژاد در دیدار با جمعی 
از کشاورزان گرمساری اظهار کرد: بحث خرید دام از دامداران ، طی هفته 
آینده ، بحث تهاتر با نهاده های دامی از استان سمنان آغاز و به مرور در 

کل کشور گسترش خواهد یافت. 
وی با اشاره به رشد و توسعه کشاورزی در استان سمنان افزود: کشــاورزان گرمسار و آرادان ، 
افرادی متخصص و دانا هســتند.  وزیر جهاد کشاورزی گفت: استان ســمنان در حوزه مردمی 
سازی یارانه ها و تنظیم بازار انصافا خیلی خوب عمل کرده است که از استاندار و سایر مسئولین 

، صمیمانه قدردانی می کنم. 
این عضو کابینه با اشاره به بازدید از سیلوی گرمسار خاطرنشــان کرد: عملیات تکمیل پروژه 
سیلوی گرمسار با سرعت بیشتر انجام خواهد شد.  ساداتی نژاد اضافه کرد: لازم است تا در بحث 
اصلاح قیمت مرغ و تخم مرغ که از مطالبات تولبد کنندگان است ، با مشارکت و همراهی مصرف 

کنندگان به نتیجه قابل انجامی دست پیدا کنیم. 

تهاتر دام با نهاده های دامی از هفته آینده

رئیس کل دادگستری استان کرمان گفت: با پیگیری های ستاد اقتصاد 
مقاومتی دادگستری و کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید استانداری تلاش 
می شود مشکلات موجود در مسیر بهره برداری از معدن خمرود رفع و 
زمینه اشتغال بیش از ۷۰۰ نفر فراهم شود. به گزارش فارس، حجت الاسلام 

ابراهیم حمیدی در جریان بازدید از روند بهره برداری از معدن زغالسنگ خمرود شهرستان زرند اظهار 
کرد: ارتقاء سطح ایمنی معادن و حفظ سلامت و امنیت جانی کارگران باید در اولویت کاری مدیران 
معادن باشد و این امر در معدن خمرود نیز باید در اولویت قرار گیرد. وی بیان کرد: با توجه به سختی 
کار در معدن رسیدگی به مطالبات کارگران نیز مورد تاکید است و دستگاه قضایی نیز در این مسیر 
پشتیبان نیروهای فعال در جبهه اقتصاد و تولید  کشور و استان خواهد بود. نماینده عالی قوه قضاییه در 
استان کرمان اظهار داشت: در جریان بازدید از حوزه قضایی کوهبنان، به دلیل اطلاع از مشکلات موجود 
در معدن خمرود، بازدیدی از این معدن داشته ایم و مقرر شد مشکلات موجود این معدن که منجر 
به تاخیر در بهره برداری از آن شده بود، در ستاد استانی اجرای سیاست های اقتصاد مقاومتی و ستاد 
تسهیل و رفع موانع تولید طرح و مورد رسیدگی قرار گیرد و زمینه اشتغال بیش از ۷۰۰ نفر فراهم شود.

ورود دستگاه قضایی به حل مشکلات معدن 
زغالسنگ خمرود زرند

معدن دام بازار 

کاغذ اقتصادی
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۱۷ استان بدون
 مرگ و مير کرونایی

بر اساس اعلام وزارت بهداشــت، در ۲۴ ساعت گذشته منتهی به 
۱۸ شهریور بر اساس معیارهای قطعی تشــخیصی، ۷۰۰ بیمار 
جدید مبتلا به کووید۱9 در کشور شناسایی شده و در عین حال 
۱۷ استان بدون مرگ و میر کرونایی بوده اند. به گزارش ایسنا، بر 
اساس اعلام مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت،  از 
دیروز تا دیروز ۱۸ شهریورماه ۱۴۰۱ و بر اساس معیارهای قطعی 
تشخیصی، ۷۰۰ بیمار جدید مبتلا به کووید۱9 در کشور شناسایی 
و ۱9۶ نفر از آنها بستری شدند. مجموع بیماران کووید۱9 در کشور 
به ۷ میلیون و ۵۳۷ هزار و ۷۸۱ نفر رسید. متاسفانه در طول ۲۴ 
ساعت گذشته، ۲۷ بیمار مبتلا به کووید۱9 در کشور جان خود را 
از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری، به ۱۴۴ هزار 

و ۱۳۵ نفر رسید.
در شبانه روز گذشته منتهش به ۱۸ شهریور ۱۷ استان بدون مرگ 
و میر کرونایی بوده اند و ۷ اســتان نیز، فقط یک مورد مرگ و میر 

بیماران کووید۱9 داشته اند.  
خوشبختانه تا کنون ۷ میلیون و ۳۱۳ هزار و ۷۳۸ نفر از بیماران، 
بهبود یافته و یا از بیمارســتانها ترخیص شده اند.همچنین ۶۳۴ 
نفر از بیماران مبتلا به کووید۱9 در بخش های مراقبت های ویژه 

بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.
تا کنون ۵۳ میلیون و 9۰۵ هزار و ۷9۴ آزمایش تشخیص کووید۱9 
در کشور انجام شده است. در حال حاضر ۸ شهرستان در وضعیت 
قرمز، ۱۱۶ شهرســتان در وضعیت نارنجی، ۳۰۲ شهرستان در 
وضعیت زرد و ۲۲ شهرستان در وضعیت آبی قرار دارند. تا کنون 
۶۵ میلیون و ۳9 هزار و ۵۸۶ نفر دُز اول، ۵۸ میلیون و ۴۳۰ هزار و 
۷۲۸ نفر دُز دوم و ۳۱ میلیون و ۱۶ هزار و ۱۸۱ نفر، دُز سوم و بالاتر 

واکسن کرونا را تزریق کرده اند

استفاده 2۵ ميليون 
دانش آموز از شادبين

علی کاظم زاده در گفت و گو با خبرنگار گروه جامعه ایرنا درباره 
ایجاد قابلیت جستجو در شــادبین اظهار کرد: تفاوت جستجو 
در شــبکه های اجتماعی برای کودک و نوجوان با بزرگســالان 
متفاوت اســت و این تفاوت منجر به سیاستگذاری در طراحی 

یک موتور جستجو متناسب با قشر کودک و نوجوان می شود. 
وی افزود: بزرگســالان به دنبال یک منبع معتبر در راســتای 
پرسش خود با سواد رســانه ای و قدرت تجزیه و تحلیل بیشتر 
هســتند اما کودک و نوجوان به دنبال کشــف مطالب بیشــتر 
است که در این صورت در بسیاری از موارد برای بدست آوردن 
اطلاعات مناسب به حاشیه می رود، بطور مثال دانش آموز عبارت 
کوتاهی را جســتجو می کند اما در نهایت به دنبال موارد بسیار 
دیگری هم می رود بنابراین این بحث حاشــیه باید مورد توجه 
قرار گیرد تا مطالــب به نحوی موجب گمراهــی دانش آموزان 

نشود.
مدیرعامل فنی شبکه شــاد ادامه داد: این بحث حاشیه ای باید 
مورد توجه باشد طراحی موتورهای جستجو کودک در جهان به 
گونه ای رقم می خورد که دانش آموز را مستقیم به سمت مطلب 
پیش بینی شده می برد، این موضوع مستلزم یک لیست سفید 
و سیاه است که موتور جســتجو باید برای نمایش نتایج از آنها 
استفاده کند یا اینکه با پالایش کلمات، جستجو متناسب با آن 

کلمات را به نحوی نمایش دهد که دانش آموز گمراه نشود.
کاظم زاده خاطرنشــان کرد: محتوای شــادبین براساس سند 
تحول بنیادین و ۶ ســاحت تربیتی پیش بینی شده است، این 
ساحت ها هم براساس اهداف کلان برنامه ریزی شده و در نهایت 
محتوا بر این اساس انتخاب، دسته بندی و پالایش می شود. وی 
ادامه داد: بنرهای مناسبتی در شادبین اضافه شده و دانش آموز 
با کلیک روی آنها می تواند اطلاعات مربوطه را به دســت آورد، 
بطور مثال در هفته اول شهریور، اطلاعات مربوط به هفته دولت 

به دانش آموزان ارائه می شود.

فزایش قیمت ها بویژه در حوزه دارو و درمان شـرایط 
سـختی برای قاطبه مردم بـه دنبال دارد؛ شـرایطی 
کـه بیمه هـا موظـف هسـتند بـا افزایش پوشـش 
خدمات و افزایش شـمار بیمه شـدگان تا حد زیادی 
سعی در کنترل آن داشته باشند. موضوعی که از دو 
ماهه پایانی سـال قبل بیـش از پیش جـدی گرفته 
شـد و هرچند هنوز با شـرایط ایـده آل در این زمینه 
فاصلـه داریـم، اما قطعـا با گام های برداشـته شـده، 
تحقق اهدافی همچـون افزایش پوشـش خدمات و 

شـمار بیمه شـدگان دور از انتظار نیست.
بـه گـزارش ایسـنا،  سـازمان بیمه سـلامت ایـران، 
تحت عناوین مختلفـی خدمات را به بیمه شـدگان 
خود ارائه می دهـد. در واقـع جامعـه ای ۴۵ میلیون 
نفـری تحـت پوشـش بیمـه سـلامت هسـتند که 
در قالـب ۵ صندوق بیمـه ای خدمـات مورد نیـاز را 
دریافت می کننـد. یکـی از گروه هایی کـه از ابتدای 
تاسـیس  بیمه سـلامت به عنوان بیمه شـده تحت 
پوشـش قرار گرفتند، »کارکنان دولت« هستند که 
در صندوقی با عنوان صندوق کارکنـان دولت بیمه 
شـده اند  و از این طریق خدمات را دریافت می کنند. 
کارکنـان دولتـی کـه صنـدوق بازنشسـتگی آن ها 
صندوق بازنشسـتگی کشـوری اسـت نیز مشمول 

ایـن  صندوق هسـتند. 
افراد صنـدوق »سـایر اقشـار« نیـز از بدو تاسـیس 
سـازمان بیمـه سـلامت مشـمول بیمـه بودنـد. 
خانـواده شـهدا  و ایثارگـران و جانبـازان و خانـواده 
آن هـا، مددجویـان بهزیسـتی، طـلاب و روحانیون 
حـوزه علمیـه و دانشـجویان در حـال تحصیـل در 
 دانشـگاه های وزارت علوم و وزارت بهداشت نیز جزو 

ایـن صنـدوق می شـوند.
برخـی افـراد نیـز تحـت پوشـش صنـدوق »بیمه 
روسـتایی« هسـتند کـه مبالـغ حـق بیمـه در این 
صنـدوق توسـط دولـت پرداخـت  می شـود. روال 
دریافـت خدمـات در این صنـدوق متفاوت اسـت؛ 
یعنـی حتمـا بایـد نظـام ارجـاع را بـرای دریافـت 
خدمـات سـطح بالاتـر رعایـت  کننـد. البته مـوارد 

اورژانسـی از ایـن مـورد مسـتثنی اسـت. 
لازم بـه ذکر اسـت صنـدوق »بیمـه همگانـی« نیز 
یکـی دیگـر از صندوق هـای اصلـی ارائـه دهنـده 
خدمـت در سـازمان بیمـه سـلامت اسـت. ایـن 
صندوق از سـال 9۳ با عنوان بیمه سلامت همگانی 
راه انـدازی شـده اسـت. در این طرح مقرر شـد کلیه 
افرادی کـه هیچ پوشـش بیمـه ای ندارند و سـاکن 
شـهرها هسـتند به صورت رایـگان دفترچـه بیمه 
 سـلامت همگانـی دریافت کننـد. بیمه شـدن این 
افـراد از طریق سـامانه های سـازمان بیمه سـلامت 

انجـام می شـود.
صندوق »ایرانیـان« نیز از اواسـط سـال ۱۳۸۷ اجرا 
شـده اسـت کـه در ایـن صنـدوق افـراد بـه صورت 

خویش فرمـا، حـق  بیمـه را خودشـان پرداخـت 
می کننـد.

الزام قانونی برای پوشش افراد فاقد بيمه
بیمه سـلامت همگانی؛ قانونی اسـت کـه طبق آن 
قرار بود همـه ایرانیان تحت پوشـش بیمـه درمانی 
قـرار گیرند و بـه این ترتیب کسـی هنـگام بیماری 
دغدغه هزینـه درمانش را نداشـته باشـد. در همین 
راستا در دولت سـیزدهم و طبق بند »د« تبصره ۱۴ 
قانون بودجه سـال ۱۴۰۱ مقرر شـد، وزارت تعاون، 
کار و رفـاه اجتماعـی اطلاعـات افراد فاقد پوشـش 
بیمه را که در سـه دهک پایین درآمدی قـرار دارند، 
به سازمان بیمه سـلامت معرفی کند تا این سازمان 
بـدون مراجعـه افـراد بتوانـد پوشـش بیمه پایـه را 

برایشـان فراهم کند.
باتوجـه به ایـن الـزام قانونـی در قانون بودجه سـال 
۱۴۰۱، اطلاعـات فاقدیـن بیمـه که در سـه دهک 
پایین درآمـدی قـرار داشـتند، از سـوی وزارت رفاه 
بـه سـازمان بیمـه سـلامت ایـران ارسـال شـد و 
کارشناسان این سـازمان فرآیند ثبت پوشش بیمه 
پایه سـلامت همگانی و روسـتاییان را آغـاز کردند.

جزئيات پرداختی دهک های 
درآمدی بابت حق بيمه

طبـق قانـون، برقـراری بیمه بـرای دهک هـای اول 
تـا سـوم رایـگان و در قالـب بیمه سـلامت همگانی 
صـورت می گیـرد. ضمـن اینکـه برقـراری بیمـه 
جهت مشـمولین دهک ۴ بـا پرداخـت ۱۰درصد از 
حق بیمه مصوب، در بخش بیمه سـلامت همگانی 
میسـر اسـت. طبق گفته مسـئولان امر در سازمان 
بیمـه سـلامت ایـران، برقـراری بیمـه  مشـمولین 
دهک های ۵ و ۶ بـا پرداخت ۲۵ درصـد از حق بیمه 
مصوب در بخش بیمه سـلامت همگانـی و برقراری 
بیمه جهت مشـمولین دهک های ۷ و ۸ با پرداخت 
۵۰ درصـد از حـق بیمـه مصـوب در بخـش بیمـه 

ایرانیـان اجرایی می شـود.
همچنیـن برقـراری بیمـه جهـت مشـمولین 
دهک هـای 9 و ۱۰ بـا پرداخـت ۱۰۰ درصـد از 
حق بیمه مصـوب در بخش بیمـه ایرانیـان صورت 
می گیـرد کـه در ایـن بخش هـم افـراد بسـیاری با 
مراجعه به سـامانه سـازمان بیمـه سـلامت و دفاتر 
پیشـخوان اقـدام بـه ثبـت اطلاعـات خـود بـرای 
اسـتفاده از خدمـات بیمـه ای این سـازمان شـدند.

سـرانه حق بیمـه هـر نفـر حـدود 9۰ هـزار تومان 
در هـر مـاه و حدود یـک میلیـون و ۸۰ هـزار تومان 
در یـک سـال خواهد بـود. البته ایـن سـرانه مربوط 
بـه افرادی اسـت کـه خـود را بیمـه می کننـد و اگر 
مثلا فـردی بیمه گذار داشـته باشـد، قانـون خاص 
خـود را دارد و سـهم پرداختـی هـر یـک از طرفین 

مشـخص است.

بیمـه همگانی سـلامت یکـی از سـتون های اصلی 
هر جامعـه بـرای داشـتن نیـروی انسـانی سـالم و 
توانمنـد اسـت، از ایـن رو دولت هـا در سـال های 
اخیر بیشـتر از گذشـته به اهمیت ایـن موضوع پی 
برده اند. پوشـش بیمه همگانی سـلامت را باید یکی 
از مترقی ترین اهـداف نظام سـلامت بدانیم. هدفی 
مهـم کـه می توانـد چتـر حمایتـی مناسـبی برای 
همه افراد جامعه باشـد. به خصوص اقشـار آسـیب 
پذیر که هنـگام بیماری دچـار مشـکلات فراوانی از 
نظـر پرداخـت هزینه هـای دارو و درمان می شـوند، 
بـا پوشـش بیمـه ای می تواننـد از آسـیب هزینـه 

سرسـام آور در امان باشـند.
بيمه رایگان برای حدود ۶ ميليون ایرانی

طـی سـال های گذشـته اقداماتـی توسـط وزارت 
بهداشت و سازمان بیمه سـلامت در شناسایی افراد 
فاقد بیمه و تحت پوشـش بیمه قـرار دادن این افراد 
انجام شـد. دولت سـیزدهم نیز در راسـتای اقدامات 
حمایتـی از اقشـار ضعیـف و کـم درآمـد، حـدود ۶ 
میلیون نفر را تحت پوشـش بیمه قـرار داد تا چرخه 
شناسـایی افـراد فاقـد بیمـه بـا سـرعت بیشـتری 
حرکت کند. در واقع در ۲ ماه پایانی سـال گذشـته، 
۴۰۰ هزار فـرد فاقد بیمه در حاشـیه شـهرها بیمه 
شـدند و امسـال نیز ۵ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر از سه 
دهک پایین درآمدی، رایگان بیمه همگانی شـدند 
و تعداد بیمه شـدگان همگانی سلامت به ۵ میلیون 

و ۸۰۰ هزار نفر رسـیده اسـت.
ماجرای بيمه رایگان سه ماهه به دنبال 

اجرای طرح "دارویاری"
در این میان و بـه دنبال اجـرای طـرح دارویاری نیز 
مقرر شـد طی مـدت سـه ماه کسـانی که پوشـش 
بیمـه درمانـی ندارنـد نیـز بـدون در نظـر گرفتـن 
دهک بنـدی به شـکل رایگان بیمـه شـوند. در واقع 
به افرادی که تحت پوشـش بیمه نیسـتند و آزمون 
ارزیابـی وسـع نداده انـد این فرصـت داده شـد که با 

مراجعه به دفاتـر پیشـخوان دولت نسـبت به بیمه 
خود اقدام کننـد اما تـا زمانی که نتیجه اسـتحقاق 
سـنجی آنها مشـخص شـود به مدت سـه ماه بیمه 
رایگان خواهند داشـت و پس از انتشار نتایج ارزیابی 
وسـع نیـز بـه فراخـور ایـن نتیجـه، تحت پوشـش 
بیمـه خواهند بـود. البتـه بر اسـاس اعلام سـازمان 
بیمه سـلامت، افـرادی کـه در اردیبهشـت و خرداد 
ماه سـال جـاری تحت پوشـش بیمـه رایـگان قرار 
نگرفتند و پیـش از آن هـم بیمه نداشـتند، احتمالا 
جزو سـه دهک پایین جامعه نیسـتند. بنابراین بعد 
از پایان این مهلت سـه ماهـه، دیگر بیمـه رایگان به 

ایـن افراد تعلـق نخواهـد گرفت.
از سـوی دیگر ممکـن اسـت که برخـی افـراد جزو 
سـه دهک پایین درآمدی باشـند، امـا از طرح بیمه 
رایـگان سـازمان بیمـه سـلامت کـه طـی ماه های 
قبـل اجرا شـد، جا مانـده باشـند. در این صـورت به 
گفتـه مسـوولان سـازمان بیمه سـلامت، اگـر این 
افراد بتواننـد ثابت کنند کـه جزو سـه دهک پایین 
جامعه هسـتند، آنها هم به مدت یکسـال به صورت 
رایگان بیمـه می شـوند. بنابرایـن فاقدیـن بیمه ای 
کـه فکـر می کنند جـزو سـه دهـک پاییـن جامعه 
هسـتند، امـا در طـرح بیمـه رایگان تحت پوشـش 
قرار نگرفته انـد، می توانند بـرای تعیین وسـع خود 
به سـامانه اعتراض به دهک بندی وزارت تعاون، کار 

و رفـاه اجتماعی مراجعـه کنند.
در مجمـوع بـر اسـاس وظایفـی کـه قانون گـذار بر 
عهده سـازمان بیمه سـلامت ایران گذاشـته است، 
حضور هیچ فـرد فاقد بیمـه ای در جامعه پذیرفتنی 
نیسـت و تمامی آحاد جامعه باید از خدمات بیمه ای 
اسـتفاده کننـد؛ ایـن در حالی اسـت کـه علی رغم 
اینکـه در قانـون بر پوشـش اجباری بیمـه همگانی 
تاکید شـده اسـت اما التزام پوشـش همگانی وجود 
نداشـت؛ بنابراین تدابیر و راهکارهای در نظرگرفته 
شـده در این باره افراد بسـیاری را در مسـیر استفاده 

از خدمات بیمه سـلامت قـرار داد.

رییس شورای عالی اســتانها با تاکید بر لزوم تهیه 
پیوست های اجتماعی برای پروژه های بزرگ مقیاس 
گفت: امیدواریم بتوانیم با اصلاح شیوه در الزام به تهیه 
پیوست های مطالعاتی، مانع از شکل گیری پیچیدگی 
های چالش برانگیز در شهرهای در حال توسعه شویم.

پرویز سروری در گفت وگو با ایسنا، در مورد پیوست 
اجتماعی و فرهنگی پروژه های شهری به ویژه مسکن 
ملی، مسکن مهر و مسکن اجتماعی و پروژه های انبوه 
سازی اطراف تهران و لزوم وجود این پیوست ها و اینکه 
چه میزان به این مطالعات اجتماعی در پروژه های شهر 
تهران توجه می شود، افزود: شهر تهران در گذشته 
بدون نظام هماهنگ در تهیه پیوست های مطالعاتی 
اعم از فرهنگی، اجتماعی، ترافیکی و اقتصادی توسعه 
یافته است؛ نتیجه این شیوه توسعه که فاقد آینده نگری 
کلان در مسائل کارشناسی است، برای شهر مشکلات 
پیچیده ای را پدیدار می سازد که مدیران شهری و ملی 

را با چالشی چند ده ساله مواجه کرده است.

وی افزود: بررسی کارشناسان نشان می دهد که در 
خوشبینانه ترین حالت، حل این مشکلات چندین 
سال دیگر نیز به طول می انجامد؛ لذا مدیران شهری 
شهر تهران در ادوار گذشته، با بررسی عوامل تاثیرگذار 
بر توسعه مطلوب شهری تصمیم گرفتند تا پیش از 
شروع پروژه های کلان، نخست مباحثی که این پروژه 
بر آنها تاثیر می گذارد را مطالعه کرده و طرح خود را بر 
مبنای این مطالعات بهینه و اجرایی سازند. این موضوع 
در قالب پیوست های مطالعاتی مورد تاکید قرار گرفت 
و همانگونه که می دانید در طول دوره چهارم شورای 
شهر تهران تهیه این پیوست ها جایگاه بالایی را در 
شورای شهر به دست آورده بود به نحوی که چندین 
بار در صحن شورا این موضوع مطرح و اگر شهرداری 
تهران پروژه هایی را بــدون مطالعه اجرایی می کرد، 
مورد تذکر شدید اعضا قرار می گرفت. وی ادامه داد: از 
این روی در شورای ششم مجددا مبحث تهیه پیوست 
های اجتماعی مورد تاکید اعضای شورای شهر تهران 

قرار گرفت و طبق گزارش شهردار تهران، در سه ماهه 
پایانی سال ۱۴۰۰ با تمامی درخواست های مطالعاتی 
اتاف )ارزیابی تاثیر اجتماعــی و فرهنگی طرح ها و 
پروژه های شهری( موافقت شده و در اسفندماه ۱۴۰۰ 
با فراخوان عمومی به تمامی مناطق، پروژه های مورد 
نیاز با حدود۷۰ عنوان احصا و در فصل بهار ۱۴۰۱  به 
تعداد ۳۶ مطالعه از این عنوان راه اندازی شد. در حالی 
این رکورد در ســال جاری به وجود آمد که در طول 
چهار سال پیش از آن به طور متوسط سالیانه کمتر 
از ۱۰عنوان پروژه اتاف تصویب و اجرایی شــده بود. 
رییس شورای عالی استانها با اشاره به اینکه تجربه 
نشان داده است که اثرات منفی )اعم از معنوی و مالی( 
انجام پروژه های شهری بدون پیوست های مطالعاتی 
غیرقابل اغماض است، افزود: از این روی تکلیف شد 
که در شهر تهران هیچ پروژه بزرگی در سال ۱۴۰۱و 
حتی )خطوط جدید متروی تهران( بدون مطالعات 
کارشناسی، اقدامی را نداشته باشند؛ البته این موضوع 

به صورت پیشنهاد در شورای عالی استان ها نیز برای 
سایر شهرها در دستور کار قرار گرفته است. وی ادامه 
داد: امیدواریم بتوانیم با این اصلاح شیوه در الزام به تهیه 
پیوست های مطالعاتی، مانع از شکل گیری پیچیدگی 
های چالش بر انگیز در شهرهای در حال توسعه شویم. 
از دولت نیز می خواهیم در اجرای پروژه های کلان 
همچون مسکن مهر، مسکن ملی، مسکن اجتماعی و 
پروژه های انبوه سازی اطراف شهرها به این مقوله بسیار 
جدی و اثرگذار در مدیریت شهرها توجه لازم را داشته 
باشد. امروز شاهد بسیاری از مشکلات در پروژه هایی 
که در اطراف تهران واقع شده اند، هستیم. پروژه هایی 
همچون پروژه زیتون که بیش از سه دهه شهرداری و 
شهروندان را با مشکل مواجه کرده است و یا موضوع 
شهرهای جدید التاســیس که بار مشکلات آنها بر 
شهرهای بزرگ سر ریز می شود و محاسبات مدیریت 
شهری را برای ایجاد شهری آرام و انسان محور با چالش 

مواجه می کند، از این جمله موارد است.

پوشش اجباری بیمه همگانی 
و جزئیات حق بیمه پرداختی دهک های مختلف

اجرای هرگونه پروژه شهری حتی مترو بدون پیوست اجتماعی ممنوع

نصب دوربين در اتاق عمل 
اجباری شد

نامه ای به امضای سرپرست مرکز نظارت و اعتبار بخشی امور درمان با 
موضوع نصب دوربین در اتاق عمل مراکز درمانی در سراسر کشور منتشر 

شده است که چالش برانگیز به نظر می رسد.
بر اساس این نامه در جلسه ای در تاریخ ۸ شهریور با حضور نمایندگان 
دادستانی کل کشــور، ســازمان تعزیزات حکومتی و سازمان نظام 
پزشکی برگزار و مصوب شده است که برای»کسب اطمینان از رعایت 
استانداردهای درمان در حیطه حضور نیروهای تخصصی، تجهیزات و ....و 
حمایت از حقوق  گیرندگان خدمت به جهت حضور مداوم و موثر پزشک 
معالج، در محل های عمومی موجود در بخش اتاق عمل دوربین های 

نظارتی نصب گردد.«
در این نامه تاکید شده که ظرف سه ماه آینده برای نصب دوربین در 
اتاق  عمل های تحت پوشش دانشگاه های علوم پزشکی سراسر کشور 

اقدام شود.
پدرام پاک آیین، سخنگوی وزارت بهداشت با تایید این دستورالعمل 
دلایل وزارت بهداشت برای نصب دوربین در اتاق های عمل را اعمال 
استانداردهای پروسه درمان و جراحی بیماران اعلام و تاکید می کند: 
»دوربین ها در راهروهــا و فضای عمومی اتاق عمــل نصب و حریم 

خصوصی بیمار کاملا رعایت می شود.«
هرچند این دلایل کلی به نظر می رسد اما دو موضوع از سوی کارشناسان 
در این حوزه مطرح می شود که می تواند به عنوان بخشی از دلایل این کار 
بیان شود؛ اولی تخلف برخی از پزشکان است که به عنوان پزشک جراح 
معرفی می شوند و باید عمل جراحی بیمار از سوی او انجام شود اما کار 
را به رزیدنت ها و یا جراحانی با تجربه کمتر می سپارد،  و دومی آزارهای 
کلامی و غیراخلاقی در حین بیهوشی بیماران است که از سوی اعضا و 
کادر درمان حاضر در اتاق جراحی، ممکن است انجام و منجر به شکایت 
شود. چندی پیش در شبکه های اجتماعی تجربه هایی از برخی کاربران 

در خصوص این آزارها نوشته و مورد قضاوت قرار گرفت.
اما سازمان نظام پزشکی کشور که نماینده ای در این جلسه داشته است، 
توضیحانی برای ضروری شدن نصب دوربین ها دارد. توضیحاتی که دلیل 
اول یعنی حضور افرادی غیر از جراح اصلی را از دلایل اصلی می داند و 

دومی یعنی آزارهای غیراخلاقی را بسیار نادر.
علی سالاریان، معاون فنی و نظارت سازمان نظام پزشکی کشور دراین باره 
به خبرآنلاین می گوید: متاسفانه گزارش ها و شکایات از حضور افرادی 
غیر ذی صلاح با عناوینی مثل دستیار پزشک و امثال این بسیار زیاد شده 
است،  و به طور کل افرادی که نباید در اتاق عمل حضور داشته باشند،  چه 

برسد که در کار و پروسه عمل دخالت هم داشته باشند.

امسال برای اولین بار ستاد اربعین در سازمان 
حفاظت محیط زیست تشکیل شد تا در کنار 
اقتداری که اجتماع عظیم فرهنگی و معنوی 
پیاده روی زائران برای کشور رقم می زند بخش محیط زیستی 
آن نیز برجسته شود و شاهد اربعینی باشکوه همراه با حفظ 

محیط زیست باشیم.
پیاده روی اربعین یکی از بزرگترین اجتماعات مذهبی است 
که توسط مسلمانان برگزار می شود، مراسمی که با هدف 
زیارت مقبره مطهر امام سوم شیعیان، امام حسین )ع( صورت 
می گیرد، این موج عظیم جمعیتی از کودکان در کالسکه تا 
پیرمردان و پیرزنانی در صندلی های چرخدار را شامل می 
شود که به عشق مولای خود پا در مسیر می گذارند تا ارادت 
خود را به این امام همام نشان دهند، در کنار معنوی بودن 
این اجتماع اما باید به مسائل محیط زیستی که در این مسیر 
طولانی پیش می آید هم توجه کرد، مثلا مسیر نجف تا کربلا 
۸۲ کیلومتر است که پیاده روی آن بسته به شرایط افراد بین 
۲ تا ۵ روز طول می کشد، هوا گرم است و نوشیدن آب و شربت 
در مسیر حال زائران را بهتر می کند اما باید توجه کنیم که این 
روند انبوهی زباله که ظروف یکبار مصرف بیشترین درصد را 

تشکیل می دهد، پشت سر این افراد به جای می ماند.
آمارها نشان می دهد که امسال ۵ تا ۶ میلیون زائر راهی کربلا 
می شوند که اگر هر کدام یک عدد لیوان یکبار مصرف استفاده 
و بر زمین بیندازند تصور کنید چه منظره ای رقم می خورد، 
این حجم از ظروف یکبار مصرف علاوه بر اینکه چهره نازیبایی 
به مسیر و منطقه می دهد بیش از ۵۰۰ سال هم در طبیعت 
ماندگاری دارد که عوارض زیادی را برای محیطزیست و در 
نهایت سلامت انسان ها رقم می زند، امسال برای اولین بار 
سازمان حفاظت محیط زیست برای جلوگیری از این مشکل 
محیط زیستی ستاد اربعین را در سازمان راه اندازی کرد تا 
علاوه بر کارهای فرهنگی، با کمک سمن ها و شهرداری ها 

اقدام به جمع آوری پسماندها در مسیر زائران کند.

کمتر از ۱۵ روز به آغاز سال تحصیلی جدید باقی 
مانده و مدارس در تدارک میزبانی از دانش آموزان 
پس از دوسال وقفه کرونایی هستند. در این میان 
وزارت آموزش و پرورش از ماه گذشته تا کنون با چالش جدیدی به 
نام »ثبت نام دانش آموزان اتباع افغانستانی جدیدالورود به کشور« 
روبه رو شده؛ طبق آمارهای غیررسمی اعلامی اگر تصمیم گیری 
عاجلی صورت نگیرد، امسال بیش از ۱۱۰ هزار کودک اتباع در 
سن آموزش، بیرون از مدرسه خواهند ماند و از حق تحصیل 

محروم می شوند.
به گزارش ایسنا، امکان تحصیل کودکان و نوجوانان مهاجر 
افغانستانی در ایران همواره با فراز و نشیب هایی روبه رو بوده؛ هرچند 
ارائه خدمات آموزشی رایگان به این کودکان اتباع هیچ گاه معطل 
کمک نهادهای بین المللی پناهندگی نمانده است، به خصوص 
پس از فرمان مقام معظم رهبری در سال ۱۳9۴ مبنی بر اینکه 
»هیچ کودک افغانستانی، حتی مهاجرینی که به صورت غیرقانونی 
و بی مدرک در ایران حضور دارند، نباید از تحصیل باز بمانند و همه 
آنها باید در مدارس ایرانی ثبت نام شوند«، این روند بهتر شد و در 
سال های اخیر شاهد پذیرش و تحصیل دانش آموزان اتباعِ بدون 
»مدارک اقامتی« در مدارس نیز بوده ایم اما همچنان نگرانی هایی 

برای ورود این کودکان در سال جاری وجود دارد.
براین اساس، مسئله تحصیل مهاجران به کشور که طی ۴۰ سال 
اخیر سیاست های متفاوتی در این خصوص اتخاذ شده، به رسمیت 
شناخته شد، رویه واحدی به خود گرفت و تحصیل کودکان مهاجر 
غیرقانونی که پیش از آن امکان ورود به مدارس دولتی را نداشتند، 
مورد توجه قرار گرفته و شرایط حضور آنان در مدارس دولتی 
تسهیل شد. اما شرایط ثبت نام و تحصیل اتباع در مدارس کشور 
چه بود؟ اواخر تیرماه، شیوه نامه اجرایی ثبت نام دانش آموزان اتباع 
خارجی در مدارس جمهوری اسلامی ایران در سال تحصیلی 
۱۴۰۱- ۱۴۰۲ از سوی مرکز امور بین الملل و مدارس خارج از 
کشور ابلاغ شد که بر اساس آن دانش آموزان اتباع خارجی دارای 
مدارکی اعم از گذرنامه دارای اقامت معتبر،  گذرنامه خانواری 
)دارای روادید تا ۳۰/9/۱۴۰۰ (، دفترچه پناهندگی معتبر، دفترچه 
اقامت معتبر صادره از نیروی انتظامی، کارت های آمایش ۱۶ یا ۱۷، 
کارت های هویت ۱۵ یا ۱۶، برگه تردد دارای اعتبار بدل از کارت 
آمایش، دفترچه اقامت ویژه صادره از نیروی انتظامی و برگ حمایت 
تحصیلی صادره در سال ۱۴۰۱ یا ۱۴۰۰ مشمولان ثبت نام و 

تحصیل در مدارس کشور بودند.

خط مداخله در بحران خودکشی »ره آوا« 
با شــماره ۵۴۴۶۷۰۰۰ حدود یک سالی 
است که با تلاش روانپزشکان بیمارستان 
روزبه راه اندازی شــده و کارشناسان این 
خط همه روزه و بدون تعطیلی از ســاعت 
۱۴ تا ۲۴ پاســخگوی افرادی هستند که 
در شرایط بحران »خودکشی« با این خط 

تماس می گیرند.
دکتر مریم طباطبایی مطلق، روانپزشک و 

عضو هیات علمی گروه روانپزشکی دانشگاه علوم پزشکی تهران در گفت و گو با ایسنا، درباره 
آغاز به کار خط مداخله در بحران خودکشی "ره آوا" اظهار کرد: راه اندازی خط مداخله در 
بحران بیمارستان روزبه ایده دو دستیار روانپزشکی ما که دغدغه دسترسی افراد به خدمات 
مناسب در شرایط بحران را داشتند، بود و به همت این دستیاران و با پیگیری فعال آنها در 

سال ۱۴۰۰ این خط شروع به فعالیت کرد.
وی با بیان اینکه بودجه این برنامه در ابتدا در قالب طرح تحقیقاتی تامین شد و پس از آن 
با حمایت مسئولان بیمارستان و دانشگاه علوم پزشکی تهران به عنوان یکی از خدمات 
بیمارستان روانپزشکی روزبه دارای بودجه مشخص شد، ادامه داد: البته قسمت عمده ای از 
خدمات این خط توسط نیروهای داوطلب ارائه می شود که این موضوع هزینه های برنامه را 

به میزان قابل توجهی کاهش داده است.
این روانپزشک درباره هدف از راه اندازی این خط، توضیح داد: در ابتدای راه هدف ما از راه 
اندازی این خط آن بود که در ساعات عصر و شب که دسترسی به مراکز درمانی محدود است، 

دسترسی به خدمات مداخله در بحران با کیفیت را برای مردم فراهم کنیم.

نتایج یک مطالعه جدید نشان داده است 
که تقریبا نیمی از افراد مبتلا به بیماری 
دیابت نوع ۲، افســردگی هــم دارند. به 
گزارش ایسنا، در این مطالعه که در مجله 
تخصصی Diabetologia به چاپ 
رسیده، پرونده پزشکی عمومی ۲۳۰ هزار 
و 9۳۲ بیمار بزرگسال بررسی شده است.

متخصصان با بررسی این سوابق پزشکی 
دریافتند که میزان رو به رشــد ابتلا به 

بیماری دیابت نوع ۲ می تواند با افزایش میزان ابتلا به افسردگی به  ویژه در میان جوانان 
بالغ، مرتبط باشد.

داده های مربوط به سال ۲۰۱۷  نشان داد ۴۳ درصد از افراد مبتلا به بیماری دیابت نوع 
۲ در مقایسه با ۲9 درصد در یک دهه قبل، افسردگی هم داشتند.

نویسندگان این مطالعه حدس می زنند دلیل این افزایش می تواند این باشد که افراد 
بیشتری در دهه ۲۰ و ۳۰ سالگی به دیابت مبتلا می شوند و افراد زیر ۴۰ سال مبتلا 
به این بیماری، ۵۰ درصد بیشتر از افراد بالای ۵۰ سال در معرض ابتلا به افسردگی  
هستند. پروفسور "سنجوی پال" از دانشــگاه ملبورن و سرپرست این مطالعه گفت: 
یافته های ما پیامدهای ابتلا به بیماری دیابت نوع ۲ در سنین پایین برای سلامت روان 
و اهمیت تلاش ها برای پیشگیری از ابتلا به دیابت در مراحل اولیه زندگی را برجسته 
می کند. وی افزود: خطر بیشتر ابتلا به افسردگی با ابتلا به دیابت در سنین پایین را تا 
حدی می توان با فشار بیشتر سایر عوامل خطرناک، از جمله چاقی و کشیدن سیگار 

توضیح داد.

باشــگاه خبرنگاران نوشــت: به گفته 
پلیــس انتشــار تصاویــر مشــتریان 
ســالن های زیبایی با عنوان نمونه کار 

ممنوع است.
رئیــس پلیــس اطلاعــات و امنیــت 
فرماندهی انتظامی شرق استان درباره 
نحوه شناسایی ســالن های زیبایی که 
بدون دریافت مجوز فعالیت می کنند، 
گفت: در شرق استان تهران که شامل 

استان های فیروزکوه، دماوند، پردیس، پاکدشت، ورامین، قرچک و پیشوا می شود 
با آرایشگرهایی که بدون نام و نشــان در مکان هایی که غیر تجاری است و بدون 
جواز کســب فعالیت دارند برخورد می شــود، اما مواردی که جواز کسب دارند و 
بطور غیرتخصصی در امور پزشــکی دخالت دارند با تشخیص اداره بهداشت این 

واحدهای صنفی شناسایی و با آن ها برخورد می شود.
صادقی فر ادامه داد: در برخی موارد که به مشتری صدمه وارد شده، برخورد لازم 
و حتی پلمب صورت گرفته است؛ این واحدهای صنفی نباید از بیرون قابل رویت 
باشند، باید آیفون تصویری داشته باشند، انتشــار تصاویر مشتریان تحت عنوان 
نمونه کار ممنوع است همچنین فعالیت هایی تحت عنوان فالگیری در این واحدها 
ممنوع است. او افزود: وجود آموزشگاه های آرایشــگری و آرایشگاه های زنانه در 
مجتمع های مسکونی ممنوع اســت و باید در مکان تجاری و با نامه ی شهرداری 
باشد البته این واحدها در نظارت بر امکان عمومی و اتحادیه های صنفی شناسایی 

و پلمب می شوند.

۱3۰ هزار تماس طی ۹ ماه 
با تلفن مقابله با خودکشی

انتشار تصاویر مشتریان آرایشگران ارتباط دیابت با افسردگی در جوانان
تحت عنوان نمونه کار ممنوع است

کاشت نهال در مسير 
پياده روی اربعين

مهاجران امسال پشت درهای 
مدرسه می مانند؟
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خبرخبر

اســماعیل آذر بر این باور اســت که برای 
بهبود وضع زبان فارسی باید یک طرح کلی 
مشخص شود و در عین حال از آسیب تعدد 

مدیریت در این حوزه می گوید.
این پژوهشگر و مدرس دانشگاه در گفت وگو 
با ایســنا دربارۀ آثار و چالش های انتخاب 
مدیران برای مراکز و مؤسسه های دانشگاهی 
و دولتی فعال در زمینۀ ادبیات و زبان فارسی 
اظهار کرد: ما باید برای همۀ کارهای مان از 
جمله زبان فارسی، نقشۀ راه داشته باشیم. 
باید بدانیم می خواهیم چه کنیم، در کجا قرار 
داریم و قرار است به کجا برویم؟ برای ترمیم 
و بهبود وضعیت زبان فارسی چه طرح ها، 
پروژه ها و کارهایی را باید صورت دهیم. در 
ابتدا، این باید ترسیم شود و به صورت یک 
خط کشیده شود و بدانیم ما در کجای این 
خط هســتیم و می خواهیم به کجای این 

خط برسیم؟
او افزود: همچنین باید بدانیم چگونه قرار 
است این راه را بپیماییم. اگر این خط ترسیم 
نشــود و طرح کلی برای بهبود وضع زبان 
فارسی مشخص نشود، زحماتی که کشیده 

می شود، فرجام مشخصی نخواهد داشت.
اســماعیل آذر در عین حال گفت: از نظر 
قانونی، مسئول زبان فارسی اکنون وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی ست. البته، این را 
هم باید بگویم که وزیر کنونی توجه خاصی 
به زبان فارسی دارند، ولی پیشنهاد من برای 
کل کشور اســت. همه دارند کاری در این 
زمینه انجام می دهند اما مسیر مشخصی 

ندارند.
او ادامــه داد: بــرای مثــال، نمایندگان 
فرهنگی از کشور ما به کشــورهای دیگر 
اعزام می شــوند. آیا این افراد تخصص لازم 
را دارنــد؟ دربارۀ زبان فارســی می دانند؟ 
دربارۀ زبان کشور مقصد می دانند؟ حداقل 
یکی دو زبان می دانند؟ تحصیل کردۀ حوزۀ 
فرهنگ هستند؟ نقشــۀ راه برای این کار 
دارند؟ این ها می روند، چه می کنند؟ اغلب 
در روز یا مناسبت های خاص اقداماتی انجام 
می دهند. هیچ وقت برنامۀ کلی ندارند. برای 
شخصیت هایی که توسط وزارت علوم برای 
آموزش زبان فارسی اعزام می شوند، معمولاً 

نقشۀ راه وجود ندارند.

2۰ کشور
 فيلم هایشان را به 

اسکار معرفی کردند
شمار کشــورهایی که فیلم منتخب خود 
را برای شــرکت در رقابــت بهترین فیلم 
بین المللی اســکار ۲۰۲۳ معرفی کردند 

به ۲۰ رسید.
به گزارش خبرگزاری مهر، الجزایر، یونان، 
مجارستان، اســلوونی، تونس و اوکراین 
کشورهایی هســتند که در روزهای اخیر 
فیلم های منتخب خود را برای شرکت در 

رقابت اسکار نود و پنجم معرفی کرده اند.
اوکراین با فیلم »کلوندایک« ساخته مارینا 
ار گورباخ به اسکار می رود. این درام جنگی 
پیش از ایــن جایزه بهتریــن کارگردانی 
ســینمای جهان را از جشنواره ساندنس 
گرفته و در برلیناله جایــزه پانوراما و در 
ســارایوو هم جایزه بهترین کارگردانی را 
از آن خود کرده است. این فیلم محصول 
مشــترک ترکیه و اوکراین و داســتانش 
درباره یک خانه مسکونی در مرز اوکراین و 
روسیه در بحبوحه نبرد هوایی سال ۲۰۱۴ 
اســت. اوکراین تاکنون ۱۴ بار در رقابت 

اسکار شرکت کرده است.
مجارســتان با »محاصره« ســاخته آدام 
توسر به اسکار می رود. این درام تصویرگر 
ماجرایی واقعــی از اولین نخســت وزیر 
منتخب این کشور را در یک مقطع تاریخی 
است. این کشــور ۲ بار جایزه اسکار را در 
ســال ۱9۸۱ برای »مفیستو« ساخته ای 
ستوان ســابو و ســال ۲۰۱۴ برای »پسر 
شائول« ساخته لاسلو نمس برده و به جز 

آن ۸ بار نامزدی را کسب کرده است.
یونــان بــا »میدان های مغناطیســی« 
وارد اسکار شده اســت. این فیلم ساخته 
یورگوس گوسیس و درباره سفر خیابانی 
۲ نفر برای دفن یــک میدان فلزی مرموز 
است و موفق به کسب چند جایزه از جوایز 
سینمایی آیریس شده است. یونان تاکنون 
۴۰ بار در اسکار شــرکت کرده و ۵ بار به 
فهرست نامزدهای راه یافته اما هرگز برنده 

جایزه نشده است.
الجزایر بــا »برادران ما« ســاخته راچید 
بوچارب به اسکار می رود. این کشور اولین 
بار در ســال ۱9۶9 در اسکار حضور یافت 
و همان سال با فیلم »زد« ساخته کوستا 
گاوراس برنده اسکار شد. الجزایر تاکنون 
۲۱ بار در این رقابت شــرکت کرده است. 
بوچارب تاکنون ۴ فیلم در اســکار داشته 
که با آن ها در سال ۱99۵، ۲۰۰۶ و ۲۰۱۰ 
نامزدی اسکار را کســب کرده و امیدوار 

است امسال هم این اتفاق رخ دهد.

عادل بزدوده شرایط کار برای هنرمندان تئاتر عروسکی را بسیار سخت 
دانست و تصریح کرد که مدیران باید به فکر این هنرمندان که زندگی شان 
را از این طریق می گذرانند، باشند. عادل بزدوده مدرس و کارگردان با سابقه 
تئاتر عروسکی که چندی پیش نمایش »حادثه ای در شهر عروسک ها« 
را به صحنه برد، به خبرنگار مهر گفت: به پیشنهاد گروه این نمایش را برای 
حضور در جشنواره بین المللی تئاتر عروسکی تهران-مبارک ارائه دادم البته 
زیاد مایل به این کار نبودم زیرا کار من آماده است ولی گروه های دیگر باید 
طی ۲ ماهی که فرصت داشتند نمایش خود را آماده کنند که کار سختی 
است. وی با بیان اینکه منتظریم مدیران و مسئولان راهکار مناسب تری 
برای هنرمندان تئاتر عروسکی در کل کشور در نظر بگیرند، متذکر شد: 
شنیده ام که اگر جشنواره تئاتر عروسکی تهران-مبارک در سال جاری 
برگزار نمی شد مدیران در جشنواره را با گل و چوب تخته می کردند و دیگر 
برگزار نمی شد. به همین خاطر در فرصت کم و به هر شکلی که شده این 

جشنواره را باید برگزار کرد.
بزدوده تصریح کرد: نباید گروه های تئاتر عروسکی را در شرایطی قرار 
دهنده که راضی شوند طی ۲ ماه و با هر سختی و مشقتی که هست کار 
خود را آماده کنند. بچه های تئاتر عروسکی حرفه شان این کار است و 
درآمدشان از این طریق کسب می شود. مدیران و مسئولان باید به فکر 

این هنرمندان باشند.
این هنرمند با سابقه تئاتر در ادامه سخنان خود گفت: تمرکز اصلی ام را 
روی آموزش در دانشگاه گذاشته ام تا تجربیات ۵۰ ساله ام را در اختیار 
جوانان و دانشجویان قرار دهم. گاهی که این دانشجویان از من درباره 
آینده کاری خود سؤال می کنند سعی می کنم با وجود اینکه واقفم چه 
سختی هایی برای کار و آینده کاری شان وجود دارد، جوابی خوش بینانه 

به آن ها بدهم.
وی در پایان یادآور شد: بچه هایی که در کانون پرورش فکری کودکان و 
نوجوانان را به تازگی به صحنه برده اند مبلغ قراردادهای خود را با تاخیر 

بسیار زیاد دریافت می کنند در حالی که در گذشته این چنین نبود.

به فکر هنرمندان 
تئاتر عروسکی باشيم

زبان فارسی به یک 
طرح کلی نياز دارد

هفتاد و نهمین جشنواره فیلم ونیز که از ۳۱ اوت کار خود را آغاز 
کرده امروز - شنبه - ۱۰ سپتامبر )۱9 شهریور( برندگان خود در 
بخش های مختلف را خواهد شناخت. به گزارش خبرنگار اعزامی 
ایرنا به ونیز، سالا پرلا، سالا جیاردینو، سالا دراسنا سه سالنی 
هستند که قرار است میزبان سینماگران و بازیگران مطرح جهان 
در اختتامیه نودمین سالگرد قدیمی ترین رویداد فیلم جهان باشند.
در روز پایانی جشنواره، آیین اهدای جایزه بهترین فیلم هفته 
منتقدان در ساعت ۱۴ در سالا پرلا برگزار می شود. جایزه ویژه هیئت 
ژوری هم در آیینی که ساعت ۲۰ در سالا جیاردینو برگزار می شود 
به برنده این بخش از جشنواره اهدا خواهد شد. آیین مربوط به فیلم 

بخش افق ها هم در ساعت ۲۰ در سالا پرلا برگزار می شود.

ونيز برای روز پایانی خود
 چه برنامه هایی دارد؟

مدیرعامـل بنیاد سـینمایی فارابـی گفت: متاسـفانه به 
دلیـل اسـتفاده نکـردن از ظرفیت هـای داخلـی در آثار 
تصویـری، بـه صادرکننـده سـرمایه انسـانی در حـوزه 

جلوه هـای بصـری بـدل شـده ایم.
به گزارش ایرنـا از روابط عمومی بنیاد سـینمایی فارابی، 
سـید مهدی جوادی در اختتامیـه دومین رویـداد بزرگ 
جلوه های بصری، با بیان اینکه هنوز نتوانسـتیم بضاعت 
و کارآمدی جلوه هـای بصری را به اهالی سـینما آنچنان 
که باید بشناسـانیم و آنـان نیز از گسـتره ویژگی های آن 
غافل هسـتند، افزود: مـا در حـوزه جلوه هـای بصری به 
یکی از کشـورهای صـادر کننـده نیروی انسـانی تبدیل 
شـده ایم که این موضـوع از این منظر باعث خوشـحالی 
اسـت کـه کیفیـت کار فعـالان و جوانـان مـا در حـوزه 
جلوه هـای بصری را بـه رخ می کشـد و نشـان می دهد از 
کیفیتـی بین المللی برخوردار هسـتند. امـا از طرفی هم 
جای تاسـف دارد کـه تولیدات سـینمایی ما نتوانسـتند 
ظرفیت جذب این نیروهـا را فراهم کننـد، موضوعی که 
باید بـرای آن تدبیری شـود. وی با اشـاره به جایـگاه این 
فناوری در سـینمای امـروز و ایـن که جلوه هـای بصری 
صنعتی در مسـیر وسـعت گسـتره خیـال اسـت، اظهار 
کـرد: در سـال های گذشـته هـم صحبت هایـی مبنـی 
بـر برگـزاری چنین رخـدادی بـود تـا اینکه توفیق شـد 
امسـال رویداد جلوه های بصـری را با مشـارکت معاونت 
علمی و فناوری ریاسـت جمهـوری، انجمن جلـوه های 
بصری سـینما و مرکز نـوآوری رایمون بـه میزبانی بنیاد 
سـینمایی فارابی برگزار کنیم. امیدوارم که ایـن رویداد، 
مبدأ خوبی بـرای اتفاقـات مهـم و تاثیرگـذار جلوه های 
بصـری در سـینمای ایـران باشـد. جـوادی جلوه هـای 
بصـری را ابـزار بسـیار مهـم و کار آمـدی برای توسـعه و 
رشـد عنصر خیال در سـینما عنوان کرد و گفت: یکی از 
کمبودهای امروز سـینمای ما نبود پیونـد و ارتباط موثر 
بیـن فیلمنامه نویسـان و کارگردانـان سـینما بـا فعالان 
حـوزه جلوه هـای بصـری و آگاهـی آنهـا از ظرفیت هـا 
و توانمندی هـای ایـن عرصـه اسـت. مدیرعامـل بنیـاد 
سـینمایی فارابی ادامه داد: در برخی مواقع و در صحبت 
و برخـورد بـا کارگردان هـا و تهیـه کننـدگان بـا تصـور 
غلطـی مواجه می شـویم کـه فکـر می کننـد جلوه های 
بصـری سـبب افزایـش هزینه بـرای آنـان می شـود، اما 
واقعیت این اسـت کـه ایـن هنر-صنعت باعث می شـود 

تا در قالـب تصاویری رئـال، ناممکن هـا را ممکن کنیم و 
به واسـطه اش عنصر خیـال را توسـعه دهیم.

در سينمای کودک و نوجوان با فقر فيلم های 
فانتزی مواجه هستيم

دبیـر سـی و پنجمین جشـنواره بین المللـی فیلم هـای 
کودکان و نوجوانـان با بیان اینکه ما در سـینمای کودک 
و نوجـوان بـا فقـر فیلم هـای فانتـزی مواجـه هسـتیم، 
تاکید کرد: یکـی از ژانرهـای محبوب فیلم هـای کودک 
و نوجـوان ژانر فانتزی اسـت که مـا خـود را از آن محروم 
کرده ایـم، محرومیتـی کـه بخشـی از آن به فقـر آگاهی 
از ابـزار و ظرفیت هـای جلوه هـای بصـری بازمی گـردد. 
درحالی کـه می تـوان از جلوه هـای بصـری اسـتفاده 
کـرد و بـه تولیـد فیلـم در گسـتره تمام ناشـدنی خیال 
پرداخت. جـوادی افـزود: چنیـن رویدادهایـی می تواند 
به پیوند و قرابت سـینماگران و فعالان حـوزه جلوه های 
بصـری، شـرکت ها و اسـتارتاپ ها و ظرفیت هـای کـه 
در ایـن حـوزه وجـود دارد، بیانجامـد. اسـتمرار این نوع 
رویدادهـا می تواند مفیـد فایده باشـد و به همیـن دلیل 
انجمن جلوه هـای بصری در همکاری با بنیاد سـینمایی 
فارابی نشسـت ها و کارگاه های مختلفی را در طول سال 
برگزار خواهـد کـرد. وی همچنین با اشـاره بـه ضرورت 
نیروسـازی در این حوزه و توجه به جوانـان گفت: در نظر 
داریـم از دانشـجویان و علاقه مندانـی که در ایـن رویداد 
شـرکت کرده اند در قالب یک باشـگاهی اسـتفاده کرده 
و آن ها را با صنعـت تولید فیلـم به واسـطه پروژه های در 
دسـت تولید بیشـتر آشـنا کنیم تا فعـالان ایـن عرصه، 
کاربردی تر با پروژه های سـینمایی ارتبـاط برقرار کنند.
دبيرخانه رویداد جلوه های بصری به صورت دائم 

در بنياد سينمایی فارابی فعال خواهد بود
جوادی بر ضـرورت مسـتمر بـودن چنیـن رویدادهایی 
برای حصول نتیجه تاکید کرد و افـزود: دبیرخانه رویداد 
جلوه های بصـری بـه صـورت دائـم در بنیاد سـینمایی 
فارابـی فعال خواهـد بود تا شـرایط و زیرسـاخت ها برای 
گسـترش ایـن هنر-صنعـت در آثـار سـینمایی بیش از 
پیش شـود. از امـروز دبیرخانه دومین رویـداد جلوه های 
بصری شـروع به کار خواهد کـرد و امیدوارم ایـن رویداد 

در سـال آتی به یک رویـداد بیـن المللی تبدیل شـود.
مدیرعامل بنیاد سـینمایی فارابی اظهار کـرد: طبق قول 
دبیر ستاد صنایع خلاق معاونت علمی و فناوری ریاست 

جمهوری، با مشـارکت معاونت علمی ریاست جمهوری 
و صنـدوق صنایـع خلاق بـه زودی شـاهد بهره بـرداری 

خانه خـلاق و نوآوری سـینمای ایـران خواهیم بود.
وی با بیان اینکـه امیدواریم سـالی یک فیلم سـینمایی 
بـا عنـوان R&D در حـوزه توسـعه جلوه هـای بصـری 
داشـته باشـیم، گفت: از سـبد تولیـدات مـورد حمایت 
فارابی سـالی یک پروژه را به حوزه نـوآوری و با محوریت 
توسـعه بصری اختصاص خواهیم داد.  جـوادی افزود: ما 
این ظرفیت را در بنیاد سـینمایی فارابـی فراهم کردیم و 
امیدواریم در سـال آینـده و هم زمان با برگـزاری دومین 
دوره رویـداد بـزرگ جلوه هـای بصـری بتوانیـم از ایـن 

پـروژه رونمایـی کنیم.
خانه خلاق برای منزوج شدن سينما با 

فناوری های روز تاسيس شده است
در ادامـه آییـن اختتامیـه رویـداد جلوه هـای بصـری، 
سرپرست حوزه ریاست معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهـوری و بنیـاد ملـی نخبـگان هم گفـت: ارتبـاط با 
هنـر در ذات و فرهنـگ ایرانیـان اسـت. بچه هـای ایران 
وقتی متولد می شـوند و از وقتـی روی قالـی راه می روند 
رنـگ و تصویـر را درک می کننـد. امـا در دانشـگاه ها 
ارتبـاط منطقـی بیـن داشـته های تمدنـی و فرهنگی و 

داشـته های بومـی بـا فناوری هـای روز وجـود نـدارد.
پرویـز کرمـی بـا بیـان اینکـه سـینمای ایـران در دنیـا 
دارای جایـگاه ویژه ای بوده و توانسـته جوایز زیـادی را از 
جشـنواره های جهانی دریافت کنـد، افزود: مـا در انتقال 

مفاهیـم و تجربه هـا نتوانسـته ایم مثـل جشـنواره های 
جهانی اعتبار کسـب کنیـم. کاری که معاونـت علمی با 
مرکز اصلی این کار یعنی بنیاد سینمایی فارابی و وزارت 
ارشـاد آغاز کرده، ایجاد یک مرکز نـوآوری در قالب خانه 
خلاق و نـوآوری سـینمای ایـران اسـت تا به واسـطه آن 
بتوانیم داشـته های خودمان در حوزه فرهنگ و هنر را از 
طریق هنری چون سـینما جهانی کنیـم. وی با تاکید بر 
اینکه نمی شـود بدون مرکز نـوآوری، سـینمای به روزی 
داشـت، ادامه داد: خانه خـلاق و نوآوری سـینمای ایران 
برای منزوج شـدن هنر- صنعت سـینما بـا فناوری های 
روز که یکـی از آن ها جلوه هـای بصری به شـمار می رود، 

تاسیس شـده است.
رونمایی از پوستر رویداد جلوه های بصری 2۰23

در پایـان اختتامیه نخسـتین رویداد جلوه هـای بصری، 
ضمـن معرفـی علیرضا حقیقـی به عنـوان دبیـر رویداد 
جلوه های بصـری ۲۰۲۳، با حضور سـید مهدی جوادی، 
پرویز کرمـی، مهدی سـادات نایب رئیـس هیئت مدیره 
صنـدوق پژوهـش و فنـاوری صنایـع خـلاق، سـیروس 
مقـدم کارگـردان و امیررضـا معتمـدی دبیـر انجمـن 
جلوه هـای بصری از پوسـتر و لوگـوی آینده ایـن رویداد 

رونمایی شـد.
همچنین در ابتدای این مراسـم بعـد از ارائه گزارشـی از 
عملکرد این رخداد دو روزه توسـط علیرضا حقیقی دبیر 
رویـداد جلوه های بصـری، پنلی نیـز با حضور سـیروس 

مقـدم و امیررضا معتمدی برگزار شـد.

مدیرعامل بنیاد فارابی: صادرکننده سرمایه 
انسانی در جلوه های بصری شده ایم

گزارش
ایرنا

رنا
  ای

س:
عک

بازیگر سـلطان صحنه اسـت. گروه اجرایی 
همـه تـوان کار خـود را بـه کار می بنـدد تا 
همـه کوشـش هایش در قالب بـازی بازیگر 
دیـده شـود امـا پرویـز پرسـتویی و گـروه 
اجرایـی موسـیقی نمایـش »علمـدار« دل 
در گرو کسـانی دارند که دیده نمی شـوند؛ 
کسـانی کـه حتـی شناسـنامه و هویتـی 

ندارنـد.
پرویـز پرسـتویی ایـن شـب ها بـه عنـوان 
راوی در موسـیقی نمایـش »علمـدار« در 
تـالار وحـدت روی صحنـه رفـت. اثـری 
کـه قـرار اسـت همـه عوایـد فـروش آن به 
هموطنان نیازمندمان در منطقه سیسـتان 

و بلوچسـتان تعلـق بگیـرد.
پرسـتویی همزمـان بـا اجـرای ایـن اثر در 
گـپ و گفتـی نـه چنـدان بلند بـا ایسـنا از 
دغدغه هایـش بـرای کمـک بـه مناطـق 
محـروم کشـورمان می گویـد، از مردمانـی 
کـه حتـی شناسـنامه ندارنـد و متاسـف 
اسـت کـه دادخواهی هـا برای حل مشـکل 
ایـن مردمـان هنـوز بـه گـوش مسـئولان 

نرسـیده اسـت.
ایـن هنرمنـد هرچنـد ماننـد بسـیاری از 
هم کیشـان تئاتـری خـود مدتـی از صحنه 
دور بوده امـا دلش بـا تئاتر بوده اسـت و در 
پاسـخ به اولین پرسـش مـا که چـرا در این 
سـال ها از صحنه دور بـوده، می گوید: »دور 
نیسـتم، تئاتر خانـه اول و آخر من اسـت و 
هر کاری هم کـه بکنم، آخریـن کارم تئاتر 
خواهد بود. ایـن هنر برایم قداسـت خاصی 
دارد امـا در ایـن سـال ها فرصتـی پیـش 
نیامده کـه بخواهم کار کنم. بیشـتر درگیر 
کار تصویـر بـوده ام ولـی ایـن بـه معنی آن 
نیسـت که دیگر تئاتر کار نکنـم بلکه قطعا 
در فرصت مناسـب بـاز بـه خانه خـودم باز 

خواهم گشـت.«
حـدود چهار سـال و نیم پیش پرسـتویی با 
موسسـه فرهنگی، هنری خادمین حضرت 
علی ابـن ابیطالب آشـنا شـد؛ موسسـه ای 
که رسـول خادم، قهرمـان جهانی کشـتی 

کشـورمان راه اندازی کرده اسـت.
ایـن آشـنایی و اتفاقاتـی کـه در دل آن رخ 
داد، آنچنـان بـود کـه پرسـتویی را پاگیـر 
کـرد و در کنـار چهره هـای ورزشـی حاضر 
در ایـن موسسـه، بـه پـای ثابـت آن بـدل 

شـد.
روایـت ایـن آشـنایی و همـکاری را از 
زبـان او می خوانیـم: »آقـای خـادم مدیـر 
مسـئول ایـن موسسـه اسـت و بیـش از 

۲۰ سـال از ثبـت آن می گـذرد. حـدود ۴ 
سـال و نیم اسـت که من نیز بـه این جمع 
پیوسـته ام. دیگـر حامیـان ایـن موسسـه 
هـم بچه هـای ورزشـکار هسـتند کـه در 
کنـار آقـای خـادم کـه پهلوانی بـه معنای 
قعـی کلمـه اسـت، مشـغول فعالیـت  وا
هسـتند. ایـن موسسـه امـروزه تمـام هم 
و غـم خـود را گذاشـته تـا بـه مناطـق 
محـروم و نیازمندان کمک کنـد. در این ۴ 
سـالی که به این گـروه پیوسـته ام، حدود 
۱۸ مدرسـه سـاخته شـده ، ۳۰ _۴۰ تـا 
خانـه، بـالای ۱۵۰ سـرویس بهداشـتی، 
پنـج شـش خانـه بهداشـت. ضمـن اینکه 
اشـتغال زایی هـم شـده اسـت؛ مشـاغلی 
مانند سـوزن دوزی و قالیبافی ایجاد شـده 
و دار قالـی هـم برپـا کرده ایـم. ایـن را هم 
بگویم کـه بدانیـد، هیـچ گونـه منافعی به 

جیـب موسسـه نمـی رود.«
هرچنـد توزیـع ارزاق و کمک هـای مـادی 
بخشـی از فعالیت های این موسسـه اسـت 
امـا اعضـای آن می داننـد کـه در کنـار 
اینهـا باید زمینـه اشـتغال را برای کسـانی 
کـه هیـچ منبـع درآمـدی ندارنـد، فراهـم 
کننـد. امـا کاش مشـکل فقط همیـن بود، 
پرسـتویی از مردمانـی سـخن می گوید که 
حتی شناسـنامه و هویتـی ندارنـد : »تمام 
تلاش بـر این اسـت که بـرای ایـن عزیزان 
فرصـت کار فراهم شـود. آنان شناسـنامه و 

هویـت ندارنـد. با این شـیوه، هـم درآمدی 
به دسـت می آورنـد و هـم بـا کار و فعالیت، 
به زندگـی امیدوار می شـوند. توزیـع ارزاق 
در مـدارس هـم کـه بـه جـای خـود. مـا 
مخصوصـا ارزاق را بـه کسـانی می دهیـم 
کـه در مدرسـه اند چـون می خواهیـم 
خانواده ها ترغیب شـوند علیرغم مشکلات 
و تنگناهـای اقتصـادی، فرزنـدان خـود 
را بـه مدرسـه بفرسـتند. بنابرایـن ارزاق 
روتین و ساخت و سـازها هم در حال انجام 
اسـت. به کمک صفحـه ای در اینسـتاگرام، 
سـوزن دوزی ها و قالی هـا و گبه هـای بافته 
شـده بـه فـروش مـی رود و سـودش صرف 
امـور خیریـه می شـود و کسـانی هـم در 
ایـن سـفرها همـراه مـا هسـتند، همیـن 
دوسـتان ورزشـکار هسـتند، قهرمانـان 
کشـتی، بچه های تکواندو و کاراتـه کار و... 
بـه دفعـات در برنامه هـای موسسـه همراه 

» هسـتند.
او تاکیـد می کنـد: »بحث ما صـرف کمک 
مالی نیسـت بلکه اشـتغال زایی هم بسـیار 
اهمیـت دارد، اگـر فقـط بخواهیـم ارزاق 
بدهیـم، اتفـاق خاصـی بـرای ایـن مـردم 
نمی افتـد امـا دغدغـه کسـانی را داریم که 
هویـت ندارنـد، وقتـی شناسـنامه ندارنـد، 
یعنـی از هیـچ گونـه امکانـات بهداشـتی 
برخـوردار نیسـتند، دفترچـه بیمـه ندارند 
و از انجـام کار بانکـی ناتـوان هـم هسـتند.

مه های کودک  نا زیگر بر م لاسمی، با شهرا
که بیشتر با شخصیت »قلقلی« معروف شد، 
ز تلویزیون دور شده و همچون  سال هاست ا
کاراکتر معروفش سکوت کرده است. او تنها 
سرگرمی اش اجرای تئاتر در شهر مشهد برای 
کودکان است. به قول خودش دیگر مخاطب 
رد و مخاطبش چند نفری شده  میلیونی ندا
فی است و به  یش کا ما همین هم برا است ا

آرامی می گوید: این نیز بگذرد ... .
ا  ر تلویزیون  ز  ا فاصله اش  دلیل  لاسمی 
بی توجهی مدیران صداوسیما عنوان می کند.

این بازیگر برنامه های کودک در گفت وگویی 
با ایسنا درباره دلیل دوری اش از تلویزیون و 
گله اش از مدیران سازمان صداوسیما را با این 
عبارت آغاز کرد که می گویند شهرام لاسمی 

مگر وجود دارد؟!
تلویزیون  ز  ا لهاست  سا من  گفت:  لاسمی 
دور هستم و اصلا دوست ندارم با این رسانه 
لطف  به من  مردم همیشه  کنم.  همکاری 
ما من مقصر  ا می گیرند ا غم ر رند که سرا دا

نقدر حضورم کتمان شده  نبودم و نیستم. آ
که حتی در جایی از مدیری شنیدم که گفت 

شهرام لاسمی مگر وجود دارد؟!
خيلی وقت است مرا کتمان می کنند

مه های کودک  نا ز دلتنگی حضور در بر و ا ا
ین زمینه به شخصیت »قلقلی«  گفت و در ا
اشاره کرد. لاسمی یادآور شد: معلوم است 

مه های  نا ی قلقلی و بر که من هم دلم برا
من  خواست  ین  ا ما  ا شده  تنگ  دیگرم 
ا  نه خیلی وقت است دیگر مر نیست. متاسفا
نمی بینند.من از دهه ۶۰ کارم را در تلویزیون 
رم در تلویزیون  شروع کردم و آخرین کا
ا  ر نم سا « با خا تل متل تماشا 99  »ا سال 

روستاپور بود.

دادخواهی پرویز پرستویی برای »قلقلی« این روزها واقعا حرف نمی زند!
مردمانی که شناسنامه ندارند

گزارش
ایسنا

رنا
: ای

س
عک

سنا
: ای

س
عک

دبیـر اولیـن رویـداد جلوه هـای بصـری سـینمای ایـران بیـان کرد در 
تـلاش هسـتیم تا ایـن رویداد را از سـال آینـده بـه صـورت بین المللی 

ر کنیم. برگـزا
ولیـن رویـداد جلوه هـای بصـری سـینمای  علیرضـا حقیقـی دبیـر ا
ایـران در گفتگـو بـا خبرنـگار مهـر دربـاره اهمیـت برگـزاری ایـن 
رویـداد گفـت: در دنیا اتفاقـات ویـژه ای در حـوزه سـینما رخ می دهد 
و تکنولـوژی در ایـن صنعـت ورود قابـل توجهـی داشـته اسـت، امـا 
تکنولـوژی در بدنـه سـینمای ایـران آنچنـان رسـوخ نکـرده و ایـن 
مسـاله ای اسـت که باید بـه آن توجه کـرد، به همیـن دلیل ایـن نیاز را 
احسـاس کردیـم تا بدنه سـینما بـه دیـدن تکنولـوژی و البته آشـنایی 
با آن عـادت کنـد و همین مسـاله باعث شـد تـا چنین رویـدادی را در 

بنیـاد سـینمایی فارابـی شـکل دهیـم.
وی بیـان کـرد: نقـش جلوه هـای بصـری در تولیـدات سـینمایی، از 
ابعـاد مختلـف از جملـه هزینه، زمـان، کیفیت و …بسـیار مهم اسـت، 
مخاطـب ایـن رویـداد کـه اولیـن دوره آن برگـزار شـد اهالی سـینما، 
کارگردانـان، فیلمبـرداران، تهیه کننـدگان و دیگـر کسـانی که در این 

اکوسیسـتم فعالیـت می کننـد، هسـتند.
دبیـر اولیـن رویـداد جلوه هـای بصـری سـینمای ایـران توضیـح داد: 
هـدف از برگـزاری ایـن رویداد ایـن بود کـه بتوانیـم امکان دسترسـی 

یـن حـوزه را بـرای سـینماگران،  بـه اسـاتید ا
نشـجویان و علاقه منـدان فراهـم کنیـم. در  دا
واقـع تعـداد آدم هایی کـه در ایـن حـوزه حرفی 
بـرای گفتـن دارند، کـم اسـت و البته دسترسـی 
نهـا نیـز بسـیار سـخت اسـت، بـه همیـن  بـه آ

دلیل تـلاش کردیـم تا اسـاتید درجـه یکـی از جملـه آقایـان امیررضا 
معتمـدی، امیـر سـحرخیز، سـعید بیـدزردی، جـواد مطـوری، امیـن 
انتشـاری کـه در حـوزه جلوه هـای بصـری کارهـای جذابـی انجـام 
داده انـد را کنـار هـم جمـع کنیـم تـا ایـن رویـداد بـه صـورت تعاملی 
برگـزار شـود. وی تاکید کرد: شـکل برگـزاری ایـن رویداد بـه صورت 
گفتگـو و انتقـال تجربـه بـود و شـرکت کنندگان در جریـان پروسـه 
جلوه هـای بصـری در سـینمای ایـران و البتـه سـینمای جهـان قـرار 
می گیرنـد. حقیقـی گفـت: ایـن دوره از رویـداد کـه بـه همـت بنیـاد 
سـینمایی فارابـی، صنـدوق صنایـع خـلاق و معاونـت علمـی برگـزار 
شـد، آخریـن رویـداد از ایـن جنـس نبـوده و مـا در اختتامیـه رویداد 
دبیرخانـه دائمـی رویـداد افتتـاح شـد و تـلاش می کنیـم تـا در سـال 
آینـده بتوانیـم آن را بـه صـورت بین المللـی برگـزار کنیـم و همچنین 
در تـلاش هسـتیم تـا جایـزه سـال فناوری هـای نویـن سـینما را در 

کشـور راه بیاندازیـم.

جایزه سال فناوری های نوین سینما شکل می گیرد

خبر
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ساکرنت در گزارشی درباره بازگشت کی روش 
به فوتبال ایران شــش ســوال و جواب طرح 

کرده است.
به گزارش ایســنا و به نقل از ساکرنت، پس از 
سه ســال و نیم دوری و پس از چند روز گمانه 
زنی های مداوم، بازگشــت کارلوس کی روش 
به عنوان ســرمربی ایران در روز چهارشــنبه 

قطعی شد.
او در دوره قبلــی خــود از  ۲۰۱۱-۱9 
طولانی ترین ســرمربی تیم ملی شد که پس از 
حضور در کلمبیا و مصر بازگشــته است و تنها 
ســه ماه برای جام جهانــی ۲۰۲۲ وقت دارد. 
تحت هدایت کی روش، ایــران در جام جهانی 
گذشته، فوتبال خاطره انگیزی از خود به نمایش 
گذاشــت، جایی که مراکش را شکست داد، با 
پرتغال به تساوی رســید و به اسپانیا باخت تا 
تنها با یک امتیاز کم تر از مرحله یک هشــتم 

نهایی باز بماند.
در قطــر ۲۰۲۲ رویارویی بــا انگلیس، ایالات 
متحــده و ولز آســان نخواهد بــود، پس چه 

انتظاری از ایران با کی روش داریم؟
او قبلا با ایران

 چه دستاوردهایی داشت؟
این واقعیت که هیچ مربی دیگری سابقه حضور 
طولانی تری در تیم ملی - هفت ســال و نه ماه 
- نداشته است، نشــان می دهد که فدراسیون 
فوتبال جمهوری اسلامی ایران که با اخراج های 
ناگهانی غریبه نیست، چقدر از اولین حضورش 
راضی بوده است. او در سال های ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸ 
به طور متوالی به جام جهانی صعود کرد که با 
توجه به این که ایرانی ها یکــی از قدرت های 
سنتی آسیا هستند انتظار همیشگی است. به 
طور خاص نمایش  ایران زیر نظر کی روش در 
روسیه برجسته شد زیرا آن ها چهار امتیاز را به 
دست آوردند تا در گروه B سوم شوند اما تنها 

یک امتیاز از اسپانیا و پرتغال کم تر داشتند.
ایــران در جام جهانی ۲۰۱۸، فوتبال بســیار 
خوبی از خود ارائه کرد و نزدیــک بود یکی از 
تیم های اســپانیا یا پرتغال را برای حضور در 
مرحله یک هشــتم نهایی حذف کند. اگر گل 
سعید عزت الهی در باخت مقابل اسپانیا مردود 
نمی شد، وضعیت می توانست به مراتب متفاوت 
باشــد. در حالی که تســاوی مقابل پرتغال و 
کریســتیانو رونالدو می توانست به راحتی یک 
برد باشــد، اگر فرصتی که در آخرین لحظه از 

سوی مهدی طارمی از دست داده نمی شد.
در آســیا ایران در جــام ملت های آســیا در 
سال های ۲۰۱۵ و ۲۰۱9 به ترتیب به مرحله 
یک چهارم نهایــی و نیمه نهایی جام ملت های 

آسیا رسید که شاید کم تر از حد انتظار بود.
چرا او تيم ملی را ترک کرد؟

پس از آن شکست در نیمه نهایی جام ملت های 
آسیا، اولین دوره کی روش در تیم ملی به پایان 
رســید.  باخت به ژاپنی ها نتیجه ناامیدکننده 
نیست اما نحوه شکســت آن ها در باخت ۳ بر 

صفر باعث رفتن او شد.
قرارداد کی روش برای بعــد از جام ملت های 
آسیا تمدید نشده بود و او تصمیم گرفت پس 
از باخت به ژاپن که صدمین بازی او در تیم ملی 
بود، کناره گیری کند. اولین دوره سرمربیگری 
کارلوس کــی روش در ایران پس از شکســت 
در نیمه نهایی مقابل ژاپــن در جام ملت های 
آسیا ۲۰۱9 پس از ۸ سال به پایان رسید.  او با 
درصد برد ۶۰ درصد و تفاضل گل مثبت ۱۲۱ 

از ایران رفت.
آیا او از آن زمان

 به خوبی کار کرده است؟
می توان به جرات گفت که دوران او با تیم ملی 
موفق تریــن دوران کــی روش در فوتبــال 
بین المللی بوده است. او در فوریه ۲۰۱9 هدایت 
کلمبیا را بر عهده گرفت و اولین تجربه او کوپا 
آمریکای آن سال بود جایی که پس از شکست 
در ضربات پنالتی مقابل شیلی کنار رفت. هدف 
اصلی همیشه کسب سهمیه برای سومین دوره 
متوالی جام جهانی بود اما پس از یک شــروع 
امیدوارکننده، شرایط در کلمبیا برای او سخت 

پیش رفت.
باخت ۳ بر صفر مقابل اروگوئه، ســنگین ترین 
باخت آن ها در خانه در ۸۲ ســال گذشته و به 
دنبال آن شکست ۶ بر یک از اکوادور باعث شد 

کی روش تنها پس از ۱۸ بازی اخراج شود. 
این مربی ۶9 ساله، سکان تیم ملی فوتبال مصر 

را به دســت گرفت. با این وجود پس از باخت 
مقابل سنگال در فینال جام ملت های آفریقای 
۲۰۲۱ و شکست دیگری در برابر همان حریف 
باعث شــد او بعد از هفت ماه از تیم ملی مصر 

کناره گیری کند.
بازگشت او چگونه رقم خورد؟

کی روش حتی پس از جدایی از تیم ملی همواره 
مورد توجه فوتبال ایران بوده است. در حالی که 
جانشــین اصلی او مارک ویلموتس تنها هفت 
ماه دوام آورد ولی دراگان اسکوچیچ ایران را به 
جام جهانی رســاند. آن ها در نهایت دور سوم و 
آخر مقدماتی آسیا را با ۲۵ امتیاز از ۳۰ امتیاز 
ممکن به پایان رساندند تا به راحتی در جمع دو 
تیم برتر گروه A قرار گیرند و بلیت خود را برای 

قطر ۲۰۲۲ رزرو کنند.
همه چيز با تيم ملی

خوب بود... درست است؟
ایران با هدایت دراگان اسکوچیچ در مسابقات 
مقدماتی جام جهانی فوتبال ۲۰۲۲ در آســیا 
نتایج بسیار خوبی کسب کرد، اما دوران حضور 
او با ناآرامی در میان اعضای ارشد تیم تیره شد. 
دوران تصدی اسکوچیچ به دلیل گزارش های 
مداوم از ناآرامی در رختکــن تحت تأثیر قرار 
گرفت، که بارزترین اتفــاق آن حذف طارمی 
مهاجم پورتو از دو بازی مقدماتی در ماه نوامبر 
بود. با توجه به اهمیــت غیرقابل انکار طارمی، 
مسئولان فدراسیون فوتبال موظف بودند بین 
اســکوچیچ و طارمی میانجی گری کنند تا از 
بازگشــت طارمی به تیم ملی اطمینان حاصل 

کنند.
ناآرامــی فزاینده همراه با در دســترس بودن 

کــی روش منجر به درخواســت هایــی برای 
بازگشــت یک قهرمان قدیمی شد که پس از 
انتصاب مهدی تاج به عنوان رییس فدراسیون 
فوتبال آغاز و کمی بیش از یک هفته تایید شد.
آیا او در این جام جهانی ایران را قوی تر 

خواهد کرد؟
هوادارانی که امیدوارند ایــران در جام جهانی 
تحت هدایت کــی روش فوتبال هجومی بازی 
کند، احتمــالاً ناامید خواهند شــد؛ درعوض، 
آن ها فردی خواهند داشــت که تیم هایش را 
سازمان دهی کرده و مصمم می کند. یک برنامه 
بازی که در نهایت در روســیه ۲۰۱۸ معجزه 
کرد. آن ها در بازی ابتدایی خود مقابل انگلیس 
خواهند بود در حالی که به نظر می رسد آن ها 
ضعیف ترین تیــم در گروه B هســتند، ولی 
هواداران ایران می دانند این تیم می تواند نتیجه 
بگیرد. با بازگشــت کارلوس کــی روش ایران 
برای اولین بار به دنبال صعود به مرحله حذفی 
جام جهانی در قطر ۲۰۲۲ خواهد بود.  با حضور 
طارمی و ســردار آزمون ایران بازیکنان زیادی 
با تجربــه اروپایی دارد. علیرضــا جهانبخش، 
وینگر پیشین برایتون و فعلی فاینورد، علیرضا 
بیرانوند، دروازه بان پیشــین آنتورپ و الله یار 
صیادمنش، ســتاره نوظهــور، ارکان تیم ملی 

هستند.
چهار ســال پس از نمایش چشمگیر آن ها در 
جام جهانی گذشــته، این احساس وجود دارد 
که نسل طلایی به سرعت در حال نزدیک شدن 
به دوران شکوفایی خود هستند و قطر ۲۰۲۲ 
ممکن است بهترین شانس آن ها برای حضور 

در دور حذفی باشد.

هيچ گزینه ای بهتر شش سوال ساکرنت از بازگشت کی روش به ایران
از کی روش نيست

بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران با اشاره به تغییر سرمربی این 
تیم گفت: احساس کاملا دوگانه ای از این اتفاق وجود دارد که برای 
اسکوچیچ غم انگیز و بابت بازگشت کی روش امیدوارکننده است.

امیر هاشــمی مقدم در گفتگو با خبرنگار مهــر، درباره تصمیم 
فدراســیون فوتبال مبنی بر تغییر دراگان اســکوچیچ و انتخاب 
کارلوس کی روش گفت: به نظرم برخوردی که با اسکوچیچ در دو 
ســه ماه اخیر صورت گرفت اصلًا درست نبود. او یک انسان بود و 
کاری به عملکرد او هم نداشته باشیم رفتار غیر حرفه ای داشتیم. 
شاید بهتر بود اسکوچیچ خیلی زودتر خودش می رفت تا این حجم 

از اتفاقات زشت و تاریک رقم نخورد.
کارشناس فوتبال ایران افزود: به هر حال آنچه رقم خورد و مسلم 
بود قطعاً نیاز به سرمربی جدید داشتیم. حضور آقای اسکوچیچ 
با توجه به پرده های دریده ای که بیــن بازیکنان و کادر فنی رقم 
خورد دیگر توجیه نداشت و قطعاً حاشیه های بدتری را رقم می زد.

او با دفاع از انتخاب مهدی تاج برای بازگرداندن کارلوس کی روش 
تصریح کرد: به هر حال با توجه به زمان، شناخت و شیوه مناسب 
بازیکنان ایران هیچکس بهتر از کارلوس کی روش نمی شــد. او 
کاملًا از فوتبال ایران خبر دارد. کی روش فرهنگ ایرانی را به خوبی 
می داند. کی روش همه چیز را به خوبی آنالیز می کند و از جزئیات 
روحی و فنی فوتبالیست های ایرانی خبر دارد. بخش قابل توجهی 
از نسل فعلی نیز با کی روش پرورش یافته اند و شناخت متقابلی در 

رختکن وجود دارد که سراسر با احترام همراه خواهد بود.
هاشــمی مقدم تصریح کرد: فکر می کنم دو احســاس متفاوت 
وجود دارد. رفتن اسکوچیچ برای او و ما به عنوان یک ایرانی کمی 
غم انگیز است اما آمدن کی روش خبری خوشــی بود. او از همه 
گزینه ها بهتر بود. کاش زودتر از اینها اسکوچیچ تصمیم می گرفت 
تا حداقل احترامش نیز بیشــتر از اینها حفظ می شد. دنیای روز 

فوتبال چنین سنگدلی هایی هم دارد.
مدیر برنامه های علیرضا جهانبخش در پاســخ این سوال که او به 
عنوان کاپیتان تیم ملی در صف مخالفان اسکوچیچ دیده می شد، 
یادآور شد: نمی دانم واقعاً چه در سر علیرضا جهانبخش است. من 
چیزی در این باره نمی دانم. بهترین فرد خودش است که بخواهد 

در این باره توضیح دهد.
هاشــمی مقدم درباره اختلافاتی کــه بابت انتخاب ســرمربی 
تیم ملی بیــن بازیکنان تیم ملی رقم خورد اضافــه کرد: به نظرم 
برنامه ریزی هایی برای همین اتفاق وجود داشــت. عدم مدیریت 
درباره دو بازیکــن همچون مهدی طارمی و ســردار آزمون رقم 
خورد. مدیر تیم ملی ایران لازم بود قدم جلو می گذاشت و از آنها 
می خواست کسی مصاحبه نکند. فکر می کنم کسانی که دنبال این 
دو بازیکن برای مصاحبه رفتند حالا به خواسته هایشان رسیدند. ما 
نیاز به فوتبال یکدست فکری و ذهنی داریم اما سوء استفاده شد.

پیشکســوت تیم ملی فوتبال ایران تصریح کــرد: اگر یک مربی 
انتخاب می شود باید او را حمایت کرد. دیگر واقعاً هر ثانیه می تواند 

برای تیم ملی سرنوشت ساز باشد.
هاشمی مقدم درباره احتمال شــکل گیری فضای دوگانه درباره 
حضور کارلوس کی روش گفت: قطعاً هر انتخابی موافق و مخالف 
دارد. اگر کــی روش هم نمی آمد باز هــم مخالفانی برای بهترین 
مربیان دنیا وجود داشت. می گویند کی روش توهین می کرد. فکر 
می کنم اگر کسی مورد توهین قرار گرفته است خودش مسئول 
اســت. آن فرد باید کاری کند که هیچکس بــه او کوچک ترین 
توهینی نکند. متاسفانه حاشــیه ها رنگ زیادی نسبت به مسائل 

فنی دارد.

ســرمربی تیم ملی کشــتی فرنگــی ایران در 
آســتانه آغاز رقابت های قهرمانی جهان گفت: 
نمی توان به طور دقیق پیش بینی مدال داشت 
اما امیدواریم در نبود روس ها بتوانیم روی سکوی قهرمانی 

بایستیم.
به گزارش ایرنا، محمد بنا، ســرمربی تیم ملی کشتی فرنگی 
ایران در آستانه رقابت های کشتی قهرمانی جهان در گفت وگو 
با برنامــه تلویزیونــی ورزش و مردم اظهار داشــت: بچه ها 
شرایط شان عالی اســت. دیروز تمرین خیلی خوبی را انجام 
دادیم. امروز قرعه کشــی ۱۰ وزن انجام می شود. فردا چهار 
وزن ۵۵، ۷۲، ۷۷ و ۸۷ شروع خواهد شد. در هر سه روزی که 

وزن کشی است، امید داریم که مدعی باشیم.
وی اضافه کرد: همه کارهای لازم را انجام دادیم. همه چیز به 

لطف خداوند بازمی گردد که بتوانیم دل مردم را شاد کنیم.
سرمربی تیم ملی در پاســخ به این سوال که پیش بینی چند 
مدال را در این رقابت ها می کند؟، بیان داشــت: خیلی کار 
سختی اســت اما در مجموع برای من مهم تر این هست که 
بتوانیم از نظر تیمی حتما روی سکوی اول تا سوم بایستیم. 
این برای من مهم تر اســت. بچه ها در طول این چهار ســال 

زحمات زیادی کشیدند و شرایط آمادگی خوبی دارند. 
بنا در پایان درباره رقبای اصلی ایران در راه قهرمانی گفت: ۲ 
یا سه تیم از لحاظ تیمی خوب هستند اما بقیه کشورها تک 

ستاره دارند..

دارنده ۲ مدال طلای المپیک ۲۰۰۰ سیدنی 
و ۲۰۰۴ آتن حضور بزرگان رشته وزنه برداری 
را در فدراسیون یک فرصت بی نظیر خواند و 
گفت: نام و افتخارات این بزرگان می تواند مســیر رسیدن 

ایران به کرسی بین المللی را هموار کند.
حســین رضازاده در گفت وگو با خبرنگار ایرنا با اشــاره به 
سمت جدیدش در فدراســیون وزنه برداری اظهار داشت: 
من همیشــه اعلام کردم که هر زمانی کــه مدیران صلاح 
بدانند تجربیات خودم را در اختیار آنها قرار می دهم. اکنون 
طیفی از بزرگان وزنه برداری در فدراســیون حضور دارند 
که چهره های شناخته شــده در ســطح جهان و المپیک 
به شــمار می روند. آنان حدود ۲ دهه از عمــر خود را در 
دنیای قهرمانی ســپری کرده و خاک خورده این رشــته 
هستند. با تمام سختی و مشکلات وزنه برداری آشنا بوده و 
می توانند با ارتباط درســت وزنه برداری را به مسیر توسعه 
بازگردانند. البتــه آنان در ابتدای راه قــرار دارند و باید از 
سوی پیشکسوتان و نهادهای ورزشــی حمایت شوند. ما 
نســل خوبی از وزنه برداران جوان داریم کــه با مدیریت 
درست می توانند افتخارآفرین باشند. دارنده مدال طلای 
وزنه برداری بازی های المپیک ۲۰۰۰ ســیدنی این را هم 
گفت: مــن از ابتدای تغییــرات مدیریتی بــرای کمک به 
فدراســیون اعلام آمادگی کردم و هر زمانی که نیاز باشد 

تجربیاتم را در اختیار تیم مدیریتی حاضر قرار می دهم.

بنا: رفتن روی سکوی تيمی
 را ترجيح  می دهم

رضازاده: مسير کسب کرسی 
بين المللی با مدال آوران 
المپيکی هموار می شود
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خبرخبر

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: جزایر سه 
گانه ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک 
جزء لاینفک و ابدی خاک ایران است   به گزارش 
حوزه سیاســت خارجی ایرنا، ناصر کنعانی 
ســخنگوی وزارت امور خارجه با رد اتهامات 
بی اساس وارده در بیانیه پایانی نشست ۱۵۳ 
وزرای خارجه شورای همکاری خلیج فارس، 
جزایر ســه گانه ایرانی ابوموسی، تنب بزرگ 
و تنب کوچک را جزء لاینفــک و ابدی خاک 
جمهوری اسلامی ایران دانست.   کنعانی نقش 
سیاست های مخرب و فتنه انگیزانه آمریکا و 
رژیم صهیونیستی و اشتباه محاسباتی بعضی 
از کشورهای منطقه در باز کردن پای بیگانگان 
به معادلات امنیتی منطقــه را از مهمترین 
عوامل بی ثباتی در منطقه دانســت و افزود: 
جای تأسف است که برخی از کشورهای عضو 
شورا به جای مسؤلیت پذیری و اصلاح سیاست 
های ناکارآمد و شکست خورده، بر فرافکنی و 
بیان حرف های تکراری و ملال آور اصرار می 
ورزند.   سخنگوی دستگاه دیپلماسی تاکید 
کرد: جمهوری اســلامی ایران همانگونه که 
همواره تاکید کرده، معتقد اســت همکاری و 
چارچوب های منطقه ای بدون حضور بیگانگان، 
بهترین روش برای رفع مشــکلات، تقویت و 
تعمیق روابط بین همسایگان و تأمین ثبات 
و امنیت مشترک در منطقه است.   کنعانی از 
بازگشت و از سرگیری فعالیت سفرای دولت 
کویت و دولت امارات متحده عربی در تهران 
و استمرار گفتگوها با عربستان استقبال کرد و 
گفت: جمهوری اسلامی ایران همانند گذشته 
بر لزوم اتخاذ رویکرد همکاری محور از سوی 
همه کشورهای منطقه برای دستیابی به امنیت، 
ثبات و صلح در منطقه خلیج فارس تاکید دارد.  
سخنگوی دستگاه سیاست خارجی همچنین با 
تاکید بر ضرورت اقدام برخی کشورهای منطقه 
در اصلاح رفتارهای متناقض خود اظهار داشت: 
جمهوری اسلامی ایران بر اساس نگاه راهبردی و 
سیاست اصولی خود، همواره بهترین راهکار حل 
مسائل و مشکلات منطقه را تعامل و همکاری 
با همسایگان دانســته و از ابتکارهای مثبت و 
سازنده در توسعه مناسبات دوجانبه و منطقه 

ای استقبال می کند.

سید حسن خمینی: 

زندگی مردم 
را نمی توان با 

استخاره پيش برد
به گزارش جماران، یادگار امام گفت: یکی 
دیگر از درس هایی که شاگردان امام از او 
گرفتند این است که امام می گوید ما مأمور 
به نتیجه نیستیم. یکی از جملات امام که 
مورد کژتابی قرار گرفته همین جمله است.

برای درک این جمله امــام باید دقت که 
هدف، قبل از حرکت است و نتیجه، بعد از 
حرکت حاصل می شود. چه بسا هدف شما 
یک چیزی است و به نتیجه نمی رسید؛ ما 
مأمور به هدف هستیم، اما مأمور به نتیجه 
نیستیم. امید اینجا معنا پیدا می کند که 
بایــد از خداوند توفیق خواســت هدف و 
نتیجه یکی شود. یعنی آنچه که در اختیار 
ما اســت را انجام بدهیم و آنچه را که در 

اختیار ما نیست به خدا بسپاریم.
حجت الاسلام و المســلمین سید حسن 
خمینی در گرامیداشــت دومین سالگرد 
ارتحال آیت الله العظمی یوســف صانعی 
با تأکید بر اینکه بایــد در روش های خود 
عاقلانه عمل کنیم، افزود: برای وصول به 
هدف باید به آنچه لازم اســت مجهز شد؛ 
نمی شود انسان چشــمش را به روی علم 
روزگار خود ببندد. در امورعامه عقلانیت 
عملــی لازم اســت. یعنی بایــد هدف و 
وسیله متناسب داشــته باشیم و بهترین 
و کم هزینه تریــن راه را انتخاب کنیم. لذا 
امام برای حرکت های سیاســی استخاره 
نمی کند؛ زندگــی مــردم را نمی توان با 
اســتخاره پیش برد. شــب عملیات یکی 
از فرماندهان بــه امام گفته بــود )برای 
تصمیم گیری در خصوص شروع عملیات( 
یک سرکتاب باز کنید، اما امام پاسخ دادند، 
کارتان را بکنید و به خدا توکل و توســل 
داشته باشــید. یادگار امام ادامه داد:  در 
عمل به وظیفه ما موظف هستیم به تمام 
قواعد علمی روزگار خود مســلط باشیم 
و به خرد جمعی بشــریت توسل بجوییم. 
امیرالمؤمنین)ع( برای خــدا جنگید، اما 
نفرمود همین طور به میدان بزنید و سپاه 
را بدون آرایش نظامی به جنگ نفرستاد، 
بلکه قواعد فنی روزگار خود را رعایت کرد.

او افزود:من به جد معتقدم اگر قرار اســت 
اجتهاد به بیراهه نــرود، اصول باید منقح 
شود. جمهوری اسلامی میراث ماندگاری 
است که از دل ۱۴۰۰ سال تلاش بر آمده 
و خون ها برای آن ریخته شده و باید از آن 

دفاع کرد.

فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیاء 
)ص( با بیان اینکه ایران امروز بی تردید 
در زمره ۳ کشور برتر قدرت پهپادی دنیا 
قرار دارد، گفت: دستاوردهای فناورانه 
نیروی زمینی ارتش مطابق با نبردهای 

آینده بهینه سازی شده است.
سرلشکر  ر  سردا تسنیم،  گزارش  به 
ز  ا بازدید  غلامعلی رشید در حاشیه 
نمایشگاه تجهیزات نیروی زمینی ارتش 
عظیمی  حجم  مشاهده  کرد:  تصریح 
ز دستاوردها و فناوری های دفاعی  ا
نیروی زمینی در کنار سایر توانمندی ها 
ین نیرو حقیقتا  و آمادگی های رزمی ا

موجب افتخار و مباهات است.
سرلشکر رشید افزود: نکته قابل توجهی 
که بسیار ارزشمند است فرآیند و بازه 
لحظه  ز  ا که  است  محدودی  زمانی 
دریافت فرمان تا ساخت این محصولات 
شتاب،  بیانگر  مهم  این  شده؛  طی 
جهش و سرعت نیروی زمینی ارتش 
در دستیابی به فناوری های پیشرفته 
و ترکیب آن با تجهیزات مورد نیاز در 

مقابله با تهدیدات آینده است.
دستاوردهای  این  ینکه  ا بیان  با  و  ا
ارزنده و کارآمد در عرصه رزم زمینی 
در سخت ترین شرایط تحریمی و اوج 
فشارهای دشمن به ثمر نشسته است، 
گفت: به جرات می توان عنوان کرد که 
نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی 
منظم،  مجهز،  مقتدر،  نیرویی  یران  ا
منسجم ، آماده  و قوی تر شده است و قادر 

است هر متجاوزی را سرکوب کند.
فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم 
الانبیاء )ص( با بیان اینکه دشمن برای 
رزیابی قدرت رزمی ما به قد و قامت  ا
نیروی زمینی ارتش مان نگاه می کند، 
نیروی  این  تصریح کرد: در حقیقت 
زمینی است که با ارتقای توان آمادگی 
رندگی برای  رزمی خود قدرت بازدا
کشور ایجاد می کند و اگر ما از نیروی 
زمینی قدرتمندی برخوردار باشیم هیچ 
متجاوزی جرات تهاجم به تمامیت ارضی 

ایران عزیز را نخواهد داشت.
سرلشکر رشید اظهار کرد: همانطوری 
که رهبر معظم انقلاب اسلامی همواره 
خیر،  ره فرمودند در جنگ های ا شا ا
محوری  و  مهم  نقش  زمینی  نیروی 
و حضور  زمینی  رزم  با  و جز  رد  دا
ور زمینی،  نه یگان های رزم آ ا مقتدر
یی و زمین  فیا ا مساحت و عرصه جغر

آزاد نمی شود.
او افزود: امروز نیروی زمینی بسترساز 
امنیت پایدار و آزادسازی میادین نبرد و 
رسیدن به اهداف راهبردی است؛ از اینرو 
به هر میزانی که قدرت واحدهای نیروی 
رتقاء یابد به همان میزان نیز  زمینی ا
قدرت، اثربخشی و توان بازدارندگی مان 

در مواجه با تهدیدات افزایش می یابد.
سردار رشید با اشاره به توان موشکی 
نیروی زمینی ارتش در سال های اخیر، 
گفت:  نیروی زمینی هم اکنون در حوزه 
موشکی و توپخانه به توان نقطه زنی و 

دورزنی دست یافته که این روند تکاملی 
باید با سرعت بیشتری ادامه یابد.

فرمانده قرارگاه مرکزی حضرت خاتم 
الانبیاء )ص( تغییرات ساختاری نیروی 
سطوح  با  متناسب  را  ارتش  زمینی 
ماهیت  تغییر  با  بله  مقا و  عملیاتی 
تهدیدات و نوع تهدیدات،پیشرو در 
جنگ آینده عنوان و خاطرنشان کرد: با 
پیشرفت های حوزه های پهپادی، زرهی، 
لجستیک، جنگ الکترونیک، هوانیروز، 
مهندسی، مخابرات و مکانیزه، نیروی 

زمینی یک نیروی  بازدارنده است.
سردار رشید افزود: دنیای امروز عرصه ی 
حرکت بر مدار تکنولوژی، علم، دانش، 
فناوری و اطلاعات است و براین اساس 
جمهوری  مسلح  نیروهای  مجموعه 
ز هر فرصتی در  یران باید ا اسلامی ا
راستای ارتقای توان رزم بر پایه آموزش، 
تحقیقات علمی و پژوهش های فناورانه 

استفاده کنند.
حضرت  مرکزی  رگاه  قرا فرمانده 
خاتم الانبیاء )ص( افزود: امروز ارتش 
جمهوری اسلامی ایران و سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی پس از چهار دهه بویژه 
حضور در ۸ سال دفاع مقدس و جنگ 
با گروه های تکفیری در سطح منطقه 
در شمار با تجربه ترین ارتش های جهان 
محسوب می شوند و این تجارب ارزشمند 
باید زمینه ساز ارتقای آمادگی رزمی و 
روحی ما در راستای دفاع مقتدرانه از 

امنیت و منافع ملی ایران اسلامی باشد.

»ما درباره شاخص ها کار کردیم. شخص مقام معظم 
رهبری فرمودند بیاید شاخص هایی که برای رهبری 
در قانون اساسی نوشته شده، مثلًا تدبیر، فقاهت 
و امثال این  شاخص ها را بنویسید و ما هم این 
شاخص ها را در کمیسیون تحقیقات نوشته ایم.« این 
خبری بود که سید احمد خاتمی سخنگوی مجلس 
خبرگان رهبری درباره اختتامیه دهمین اجلاس 
رسمی خبرگان به زبان آورد. هرچند این خبر مورد 
توجه قرار گرفت اما از آن جایی که اساسا وظایف 
خبرگان نظارت بر رهبری و تعیین رهبر است این 

موضوع چندان هم دور از ذهن نیست.
اما مسئله تعیین رهبری هر از گاهی از سوی اعضای 
خبرگان به ویژه در اجلاسیه ها مطرح می شود که تا 

مدتی خبرها حول محور آن چرخ می خورد.
تشکيل کميته محرمانه

 برای تعيين رهبری
۲۶ آذر 9۴ بود که احمد خاتمی درباره وظیفه 
خبرگان در راستای تعیین رهبر سخن گفت و همان 
جا بود که موضوع تشکیل یک کمیته محرمانه 
برای تعیین رهبر بر سر زبان ها افتاد. خاتمی درباره 
تشکیل کمیته ای برای بررسی شرایط کسانی که 
می توانند رهبری انقلاب را به عهده بگیرند، گفته بود: 
»این مسأله اتفاق جدیدی نیست؛ زیرا از خبرگان 
اول کمیته ای در این رابطه تشکیل شده و گروهی 
ازبرجستگان و خبرگان از کمیسیون اصل ۱۰9 و 
۱۱۱ انتخاب شده اند، البته نه برای تعیین رهبر بلکه 
برای تعیین کسانی که در مظان رهبری هستند 
را بررسی کنند. آن کمیته با رعایت کامل مسئله 
رازداری این اقدام را انجام داد و اگر رهبری بخواهند 

این اسامی فقط به ایشان عرضه می شود.«

خبرگان باید چند رهبر
 در آستين داشته باشد

احمد خاتمی در همان مقطع درباره در میان 
گذاشتن موضوع تعیین رهبری با فرمانده کل قوا 
گفت: مجلس خبرگان در پی تعیین رهبری در 
شرایط کنونی نیست، البته من چند بار از خود 
رهبری شنیده ام که مجلس خبرگان باید چند رهبر 

در آستین داشته باشد.
ليست محرمانه در دست 3 نفر

آیت الله محسن اراکی، عضو پنجمین مجلس 
خبرگان رهبری در گفت و گو با فارس در سال 
9۸ عنوان کرده است که فقط ۳ نفر از گزینه های 
رهبری اطلاع دارند. به گفته او در حال حاضر این 
لیست وجود دارد و شرطی هم برای عضویت افراد در 
مجلس خبرگان وجود ندارد. بخشی از گفت و گوی 

آیت الله اراکی با فارس را در زیر می خوانید:
بله! کمیسیون دیگری است که از این کمیسیون 
به »کمیسیون تحقیق« تعبیر می شود؛ کمیسیون 
ویژه ای است و وظیفه اش این است که تمام کسانی 

که در معرض واجدیتّ شرایط رهبری باشند را 
شناسایی کند و لیستی از آن ها تهیه کند. این 
لیست به این کمیسیون داده می شود. حتی خود 
اعضای مجلس خبرگان می توانند پیشنهادات 
خود را بدهند. این لیست بررسی می شود و افرادی 
را که واجد شرایط رهبری برای آینده بدانند، این 
افراد به طور خیلی سرّی و محرمانه، اسم شان ثبت 
خواهد شد تا هر وقت مورد نیاز باشد به مجلس 
خبرگان عرضه شود تا مجلس خبرگان درباره آن ها 

اظهارنظر کند.
الان چنين ليستی وجود دارد؟

بله! وجود دارد
تعداد هم مشخص است؟

ما نمی دانیم. یعنی، چون مسئله صددرصد محرمانه 
است و با توجه به تجربه ناموفقی هم که در گذشته از 
مسئله اعلام قائم مقام رهبری به وجود آمده، تصمیم 
گرفته شده در کمیسیون ویژه ای که وجود دارد، 
فقط ۳ نفر این اسامی را نزد خودشان نگه دارند و از 

دایره این کمیسیون ۳ نفره خارج نشود.

فقط ۳ نفر از اسامی گزینه های
»رهبری« آینده اطلاع دارند

سرلشکر رشید: ایران جزو ۳ کشور برتر 
دنیا در حوزه پهپاد است

هادی عباسی پس از هشت سال به وزارت راه و شهرسازی برگشته است، 
او شبیه ترین فرد به علی نیکزاد وزیر راه و شهرسازی محمود احمدی 

نژاد است.
به گزارش اقتصاد نیوز، دولت اول محمود احمدی نژاد که تمام شد، او در 
کابینه دوم علی نیکزاد را جایگزین محمد سعیدی کیا کرد و از او خواست 
تعلل وزیر قبلی در مسکن مهر را جبران کند. حمایت احمدی نژاد موجب 
شد خط اعتباری از بانک مرکزی به بانک مسکن وصل شود و وزارت 
مسکن و شهرسازی آن زمان در اطراف و اکناف زمین رایگان بدهد و با 

وام بانکی خانه بسازد.
تجربه نیکزاد در مسکن مهر برای او به حدی شیرین بود که برای سال 
۱۳9۲ سودای ریاست جمهوری داشت اما در آخرین لحظات انصراف 
داد. او هشت سال بعد این تجربه را با ابراهیم رئیسی در میان گذاشت. 
ساخت چهار میلیون واحد در سال دقیقا مانند سیاست مسکن مهر است.

مسکن مهر شامل ۴ میلیون واحد مسکونی بود که حدود ۲ میلیون و ۲۵۰ 
هزار واحد آن در شهرها و یک میلیون و ۷۵۰ هزار واحدش در روستاها 
بوده است. رئیسی چنین هدفی را می خواهد در دولت خود پیش ببرد، 
معدود سازهای مخالف وزارت راه و شهرسازی هم با تاکید محکم او به 

حاشیه رفت.
۱۵ شهریور معاون مسکن این وزارتخانه تغییر کرد و هادی عباسی مشاور 

نیکزاد در دوران وزارتش جای محمد محمودزاده را گرفت.
هادی عباسی جزء هسته فکری نیکزاد در پیشبرد طرح مسکن مهر بوده 
است. او مشکل مسکن را در ابتدا زمین می داند و اعتقاد دارد بعد از آن نظام 
بانکی که باید مدیریت شود.عباسی می گوید:" ما باید زمین را به صورت 
رایگان در اختیار مردم قرار دهیم و تسهیلات ساخت و ساز را برایشان فراهم 

کنیم که هر دوی این ها قانون مصوبه مجلس است."
عباسی پس از هشت سال به وزارت راه و شهرسازی برگشته است اما این 

بار به جای مشاور در مقام قائم مقام.آیا او مسکن مهر را تکرار می کند؟

 بدل نیکزاد در وزارت راه 

مشاور وزیر احمدی نژاد، قائم مقام 
وزیر رئيسی شد

کنعانی در واکنش به بیانیه
 اعراب علیه ایران:

جزایر سه گانه ایرانی 
جزء لاینفک و ابدی 

خاک ایران است 

رنا
: ای

س
عک

به گزارش گروه پارلمانی خبرگزاری تسنیم، در پی  انتشار خبری 
پیرامون عضویت برخی از مدیران دیوان محاسبات در یک انجمن 
غیردولتی موسوم به موسسه غیرتجاری انجمن غیردولتی حسابداری 
بخش عمومی و اجتماعی، مهرداد بذرپاش رئیس کل دیوان محاسبات 
علیرغم ماهیت غیردولتی  موسسه مذکور که در قالب یک سازمان 
مردم نهاد )سمن( ثبت شده است، در راستای جلوگیری از بروز هرگونه 
شائبه تعارض منافع به کلیه افراد شاغل در دیوان محاسبات، دستور 
قطع فوری همکاری و خروج آنی از عضویت موسسه مذکور را صادر 
کرده و سایر کارکنان را نیز از عضویت و همکاری های مشابه آتی با 
هرگونه موسسه یا مجموعه که فعالیت های مشابه یا مرتبط با وظایف 

دیوان محاسبات را دارند، منع کرد.

دستور بذرپاش برای خروج فوری کارکنان 
دیوان محاسبات از عضویت در یک موسسه

نتیجـه اصرار عجیـب رئیسـی برای نجـات یـار دیرین 
خود،  فاطمی امین از اسـتیضاح موجب شـده تا تعیین 
تکلیف طرح تفکیـک وزارت صمـت و تشـکیل وزارت 
بازرگانی هم گره بخـورد زیرا از نگاه مجلـس، این طرح 
فقط در صـورت معرفـی دو وزیر و حـذف فاطمی امین 
، معنـادار اسـت اما رویکـرد دولـت، ارائه طـرح، معرفی 
وزیر بازرگانی و بقای وزارت فاطمی امین اسـت. و البته 
نتیجه وقت کسـی خواسـته و ناخواسـته دولت هم آن 
شـده که هنوز حتـی از ارائـه اصل طـرح به بهارسـتان 

هم نشـان و خبری نیسـت.
یـازده سـال از ادغـام وزارت بازرگانـی می گـذرد اما هر 
چند سـال یکبار بحث تفکیـک این وزارتخانه از سـوی 

دولت هـا دوبـاره مطرح می شـود.
وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت از تیرمـاه ۱۳9۰ بـا 
هـدف کوچک سـازی دولـت و بـا ادغـام دو وزارتخانـه 
»صنایع و معادن« و »بازرگانی« تشـکیل شـد. هرچند 
دولـت روحانی با اسـتناد بـه دلایل کارشناسـی تلاش 
بسـیاری برای تفکیک مجدد ایـن وزارتخانـه انجام داد 
اما این تلاش ها پشـت سـد مجلـس یازدهم مانـد و به 
نتیجه نرسـید اما با اسـتقرار دولـت رئیسـی ، طیفی از 
نماینـدگان مجلـس یازدهم پیشـقدم شـدند و با طرح 
بحث ضرورت تفکیـک وزارت بازرگانی از وزارت صمت، 
دولت را مجـاب کـرد چنین تحولـی برای سـاماندهی 
بخـش »توزیع« کشـور اجتنـاب ناپذیـر اسـت و البته 
طیـف دیگـری از نماینـدگان هـم نظـر مخالف بـا این 

تفکیـک دارند.
نهایتا، موضوع جـدی و وارد مرحله اجرا شـد و البته کار 
به آهسـتگی تمام پیش می رفت تـا اینکـه در روز طرح 
اسـتیضاح وزیر صمت در صحن علنی مجلس، قالیباف 
به نمایندگان تعهد داد اگر اسـتیضاح را تعویق بیندازند 
پس از دو ماه دولت دو وزیر بـرای وزارتخانه های صمت 
و بازرگانی معرفی خواهـد کرد و با این راهکار توانسـت 
مانع سـقوط اولین وزیر رئیسـی با ابزار اسـتیضاح شود.

هرچند ، بعدها مشـخص شـد که این تاکتیک قالیباف 
در پی درخواسـت رئیسـی بـه اجـرا درآمده امـا پس از 
دو مـاه، معـاون پارلمانـی رئیسـی خبـر داد کـه دولت 
نه دو وزیـر بلکه فقط یـک وزیـر بـرای وزارت بازرگانی 
معرفـی می کنـد و فاطمـی امیـن همچنـان سـکاندار 

وزارت صمـت باقی می مانـد. این نقض عهد بـا واکنش 
تند قالیبـاف و نماینـدگان معترض مواجه شـد و طبق 
شـنیده ها حـل و فصل ایـن اختـلاف کلیـدی مجلس 
و دولـت به لابی های پشـت پرده سـپرده شـده اسـت. 
در چنین فضایـی ضرورت و سرنوشـت بحـث تفکیک 
وزارتخانـه صمـت چیسـت و نیـز موضـع نماینـدگان 
مجلـس موافـق و مخالـف تفکیـک ، موضوع گزارشـی 

اسـت که مـی خوانید:
مشکلات با ایجاد ساختار حل نمی شود

سـید غنی نظـری خانقـاه عضـو کمیسـیون اقتصادی 
مجلس از مخالفان ایـن طرح می گویـد: »بعید می دانم 
ایـن طـرح در مجلـس رای بیـاورد چـرا که مشـکلات 
وزارت صنعـت، معـدن و تجـارت بـا تفکیـک و ایجـاد 
سـاختار حـل نمی شـود بایـد برنامه ریـزی داشـته 

باشـیم.«
این نماینـده مخالف طـرح تفکیـک وزارتخانه صنعت، 
معـدن و تجـارت اضافـه می کنـد: »واگـذاری عمـده 
کارهـای دولت بـه بخـش خصوصـی و تقویـت بخش 
خصوصی بـا موضـوع تفکیـک وزارتخانه هـا هم خوانی 
نـدارد، لـذا ایجاد سـاختار جدید خـلاف صریـح برنامه 
ششـم توسـعه اسـت. چـرا کـه در سـال گذشـته نیـز 
تفکیـک وزارت راه و شهرسـازی مطـرح شـد کـه بـاز 
نماینـدگان بـه آن رای ندادند. نباید فرامـوش کنیم که 
مشـکلات با سـاختارها حـل نمی شـود بلکه بـا برنامه 

ریـزی معضـلات کشـور برطـرف می شـوند.«
او بـا بیـان اینکـه دولـت تاکنـون لایحـه ای مبنـی بـر 
تفکیک وزارتخانه صمـت به مجلس ارائه نکرده اسـت، 
تصریح می کنـد: »در جریان اسـتیضاح فاطمـی امین، 
وزیـر صمت کـه تـا مرحله نهایـی نیـز پیش رفتـه بود 
بـا ایـن حـال تـا روز چهارشـنبه کـه مجلـس تعطیل 
شـد هیـچ لایحـه ای از طـرف دولـت بـه مجلـس ارائه 
نشـده اسـت. من بعید مـی دانم ایـن طـرح در مجلس 
رای بیاورد چـرا که مشـکلات وزارت صنعـت، معدن و 
تجارت بـا تفکیک حـل نمی شـود. در حـال حاضر هم 
قسـمت های مختلـف در ایـن وزارتخانه منفک اسـت 
چـرا کـه معاونـت امـور صنایـع در واقـع فعالیت هـای 
صنایـع را پیگیـری می کنـد از آن سـو معاونـت امـور 
بازرگانـی نیـز امـور مربـوط بـه بازرگانـی را پیگیـری 
می کنـد. همچنیـن آقـای محتشـمی، معاونـت امـور 
معدن کارهای مربـوط به این حـوزه را دنبـال می کند. 
بنابرایـن لزومـی نمی بینیم تفکیکـی صـورت گیرد.«

تفکيک وزارتخانه ها خلاف برنامه ششم است
احمـد علیرضا بیگی، عضو کمیسـیون شـوراها از دیگر 
نماینـدگان مخالف این طـرح به خبرآنلایـن می گوید: 
»در جریـان اسـتیضاح وزیـر صمـت، معـاون پارلمانی 
دولت گفتـه بودنـد کـه می خواهنـد وزیـر بازرگانی به 
مجلـس معرفـی کننـد در حالـی کـه در حـال حاضـر 
وزارت بازرگانـی اصـلا وجود خارجـی ندارد. ابتـدا باید 
طـرح و لایحـه آن تحویل مجلس شـود کـه آن هم اگر 
بخواهـد مصوبـه مجلس را داشـته باشـد باید دو سـوم 
نماینـدگان بـه آن رای بدهنـد کـه بـه نظر مـن خیلی 
بعید بـه نظـر می رسـد چنیـن اتفاقـی بیفتـد و دولت 
حمایت مجلس را داشـته باشـد. بنابراین فعلا تکلیفی 
در این رابطـه وجود ندارد که بخواهنـد منجر به معرفی 
وزیـر شـود.« نماینـده مـردم آذربایجـان شـرقی بیان 
می کنـد: »بحـث تفکیـک در ایـن وزارتخانـه قدیمـی 
اسـت. براسـاس تصمیم گیری هـا دو وزارتخانـه ای که 
متولی تولید هسـتند یعنـی وزارت جهاد کشـاورزی و 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، مسئول تامین مایحتاج 
کشـور هم هسـتند. حالا با ایجاد متولی دیگـری غیر از 
این دو وزارتخانـه برای بازرگانـی ، یکپارچگی کار دچار 
تزلزل شـده و پاسـخگویی هم سـخت می شـود. حتی 
بـه راحتی می شـود از زیـر بار مسـئولیت بـه بهانه های 

مختلف شـانه خالـی کرد.«
او ادامـه می دهـد: »صـرف نظـر از اینکـه ایـن بحـث 
موافقـان و مخالفـان خـود را دارد، بحـث بـار مالـی نیز 
مطرح اسـت و با توجه به تجربـه ای که مـا در ادغام این 

تشکیلات داشـتیم نباید از تبعات و آثار بعدی آن چشم 
پوشـی کـرد. به عقیـده مـن طـرح تفکیـک وزارتخانه 
صمت باید در قالب یک گزارش علمی و مطالعاتی حالا 
چـه از طریق دولـت و چه مرکـز پژوهش هـای مجلس 

به دسـت نمایندگان برسـد.«
وزارت بازرگانی در تنظيم بازار داخلی موثرتر 

خواهد بود
اما محمـد رشـیدی، عضـو هیـات رییسـه مجلـس از 
موافقان طرح تفکیک وزارت صمت بـه وزارت صنعت و 
معـدن و وزارت بازرگانی نظر دیگـری دارد. او می گوید: 
»بخـش بازرگانـی تحـت تاثیـر صمـت قـرار گرفتـه 
پاسـخگوی نیازها و انتظـارات نیسـت. البتـه بازرگانی 
خارجی بایـد با صنعـت هماهنگـی و همراهـی خیلی 
جدی داشـته باشـد. امـا در بازرگانی داخلـی یا تنظیم 
بـازار امروز ما دچار چالش و آسـیب جدی هسـتیم و به 
نظرم بایـد تفکیک شـوند. به خصـوص تولیدکنندگان 
و مصرف کننـدگان در ایـن بخـش آسـیب مـی بینند 
بنابراین بایـد به این سـمت حرکت کنیم کـه بازرگانی 
خارجـی )صـادرات و واردات( متصل بـه بخش صنعت 
باشـد و تنظیم بـازار داخلی بر عهـده بازرگانی باشـد.«
عضو هیات رییسـه مجلس با بیـان اینکه احتمـال رای 
آوردن این طـرح در مجلس زیاد اسـت، بیـان می کند: 
»در حال حاضر لایحه تفکیک وزارت صمت به مجلس 
از سـوی دولت ارائه نشـده امـا به احتمـال زیـاد تا مهر 
به صحن بیایـد و در رابطه بـا آن تصمیم گیری شـود.«
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وزیر کشور از زائران اربعین حســینی خواست تا حتما 
حرکت خود را به سمت مرزهای غربی تا اطلاع ثانوی و 

رفع مشکل در طرف مرزهای عراقی به تاخیر بیاندازند.
به گزارش ایلنا، احمد وحیدی روز گذشته ۱۸ شهریور 
ماه در بازدید از مرزهای غربی در مهران گفت: به دلیل 
اینکه عراق ظرفیت تخلیه زائران از پایانه های مرزی خود 
را با همان سرعت که از مرزهای ما خارج می شود ندارد. 
ظرف دیروز و شب گذشته حجم بسیار زیادی از زائران 

در مرزها باقی مانده و قادر به ورود به عراق نشده اند.
وزیر کشور با اشاره به اینکه هم اکنون در مرزها عده ای در 
حال خروج و عده دیگر در حال بازگشت هستند، افزود: 
وضعیت ما الان به این ترتیب است که با توجه به این که 

دیروز و دیشب حجم بســیار زیادی از مردم آمده بودند 
و دوستان عراقی ما هم ظرفیت ندارند که با سرعتی که 
ما زائرین را تخلیه می کنیم ، آن ها بتوانند تخلیه کنند 
و از مرز عبــور دهند، زائران پشــت مرزها و گیت های 
ورودی عراقی می مانند ، اذیت می شوند و هوا هم بسیار 
گرم است و صلاح نیســت چنین تجمعات گسترده ای 

داشته باشیم.
وحیدی افزود: ما نگران آثار ســلامتی این امر بر روی 
مردم بودیم بنابراین باید کار کاملا کنترل شــده انجام 
شــود و به همین دلیل هم از مردم خواستیم عزیزانی 
که از مبدا قصد حرکت دارنــد، راه نیفتند چون مرزها، 
بسیار پر ازدحام است و اگر توانستیم به موقع و به طور 

مطلوبی زائران را از مرز عبــور دهیم و طرف عراقی این 
بستر را فراهم کرد که با سرعت زائران را عبور دهند و در 
آن سوی مرز هم به میزان کافی اتوبوس فراهم شد، ما 

موضوع را به اطلاع مردم خواهیم رساند.
او هم چنین از مردم درخواست کرد: مردمی که هنوز راه 

نیافتاده اند حرکت نکنند.
وزیر کشور با اشاره به گرمای شــدید هوا افزود: زائران 
دقت کنند که بــرای حفظ ســلامتی، حتما بچه های 
کوچک و عزیزان سالمند به زیارت مشرف نشوند چراکه 
این جا دمای هوا و رطوبت آن قدر زیاد است که جوانان 
و افراد میانسال هم دچار مشکل می شوند و طاقت شان 

تمام می شود.

وزیر کشور از آمادگی پلیس برای مسدود کردن مسیرها 
خبر داد و گفت: پلیس در همه نقــاط تذکر می دهد و 
مجبور اســت آن هایی که خارج از اســتان های مرزی 
هســتند را کنترل کنــد و خواهش کند که به مســیر 

خودشان ادامه ندهند.
او از آمادگی سایر دســتگاه ها برای اعزام زائران اربعین 
خبر داد و گفت: همه این جا بسیج هستند، همه نیروها 
، نیروهای انتظامی، اســتانداری و هلال احمر پای کار 
هستند اما در هر حال جمعیت بسیار فراوان است. اما به 
محض اینکه طرف عراقی آماده و شرایط تسهیل شد، ما 
اعلام خواهیم کرد که عزیــزان دیگر هم به خیل زائران 

حسینی بپیوندند.

زائران به هیچ وجه به سمت مرزها حرکت نکنند

تشکيل وزارت بازرگانی ، آری یا نه ؟ نمایندگان مجلس پاسخ دادند

 تفکیک »صمت« زیر سایه پافشاری رئیسی
 برای نجات فاطمی امین
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ما را دنبال کنيد

روزنامه اقتصادی استان کرمان

گذر موفق برق از پيک تابستان، 
کاری ملی و انقلابی بود

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق جنوب استان کرمان در دیدار با مسیولان 
شهرستان بم با اشاره به اینکه گذر موفق از پیک ۱۴۰۱ یک کار ملی و انقلابی بود، گفت: 
همراهی ائمه جمعه، فرمانداران و دیگر مسئولان در نقاط مختلف استان و همکاری 
بخش های صنعتی و کشاورزی، باعث شد مردم شریف استان و کشور، تابستانی بدون 
خاموشی به خصوص در بخش خانگی پشت سر بگذارند که این از افتخارات دولت به 

شمار می رود از آنجا که رضایت حداکثری مردم را به دنبال داشت.
عبدالوحید مهدوی نیا درباره پروژه های برق شهرستان بم نیز گفت: تلاش خواهد شد 

با هماهنگی شرکت برق منطقه ای کرمان پست فوق توزیع بم۳ به سرانجام برسد.
در ادامه حجت الاسلام دانشی امام جمعه بم نیز گفت: حضور ما صرفا جهت تقدیر و 
تشکر از زحمات مدیریت و کارکنان شرکت توزیع نیروی برق جنوب در شرق استان 

می باشد.
او افزود: درخواست هایی که در سال های گذشته مبنی بر افت ولتاژ در نقاط مختلف 
داشتیم بسیار اندک شده که این جای قدردانی از زحمات مدیریت و سایر کارکنان 

شرکت را دارد.
امام جمعه بم خاطرنشان کرد: بارها در خطبه های نماز جمعه از مردم خواهش کردیم در 
مصرف برق صرفه جویی لازم را به عمل آورند تا بتوانیم یاری رسان صنعت برق باشیم.

سرپرست فرمانداری بم هم با اشاره به رضایت حداکثری مردم از اقدامات شرکت توزیع 
نیروی برق جنوب استان کرمان و گذر موفقیت آمیز از پیک تابستان ۱۴۰۱ با برنامه 
ریزی و هماهنگی بسیار خوب و کارآمد گفت: آمدیم بگوییم؛ خدا قوت، خسته نباشید.
در پایان این دیدار با اهدای لوح، از تلاش های شرکت توزیع جنوب استان کرمان تامین 
برق پایدار و بدون خاموشی در تابستان امسال، بازسازی خسارت زلزله پنجم دی ماه در 
شهرستان بم، تامین برق مراسم تاسوعا و عاشورای حسینی در سال جاری و همچنین 
تامین برق محل سخنرانی رئیس جمهور در سفر هیئت دولت به شهرستان بم تقدیر 

بعمل آمد.

خبر

خبر

خبرخبر

خبر

اینفوگرافیک

رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان قلعه گنج از پلمپ 
کارخانه آسفالت آلاینده به دلیل مشکلات زیست محیطی خبر 
داد  سلمان کرمی رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان 
قلعه گنج گفت: یک واحد کارخانه آسفالت که برخلاف قوانین 
زیست محیطی و نقض ماده ۱۱ قانون هوای بدون اخذ مجوز 
اقدام به فعالیت کرده بود با دستور قضایی پلمپ و از فعالیت آن 
جلوگیری بعمل آمد. او افزود: اجازه نمی دهیم افرادی به بهانه 
توسعه و اشتغال بدون در نظر گرفتن قوانین زیست محیطی 
و بهداشتی،هوا و زمین را آلوده کنند کرمی بیان داشت: محیط 
زیست به عنوان دستگاه متولی مسئول کنترل آلاینده ها است 
که ضمن شناسایی منابع آلاینده، مهلت ها و تاکیدات لازم را در 

جهت کنترل آلاینده ها و نصب تجهیزات اعمال می کند. 

سرهنگ معین الدینی از زائرانی که برای شرکت در 
پیاده روی اربعین ازخودروی شخصی استفاده می کنند، 
خواست در تردد های خود اصول ایمنی را رعایت کنند. 
سرهنگ امیر معین الدینی گفت: با توجه به فرارسیدن 
اربعین حسینی، مسافرت برخی از زائران با خودروی 
شخصی به استان های مرزی غرب کشور روند افزایشی 
دارد که به این  افراد توصیه می کنیم در تردد های پیاده و 
سواره از رعایت اصول ایمنی غافل نشوند. او افزود: در این 
رابطه یادآور می شویم رانندگی با حالت خستگی و خواب 
آلودگی یکی از عوامل اصلی و مهم وقوع تصادفات ناگوار 
و دلخراش به خصوص در مسافرت ها و مناسبت های پر 
تجمع است و این اتفاقات، فراوانی بیشتری در را ه های 
کویری، یکنواخت و فاقد استراحتگاه های بین راهی 

دارند. رئیس پلیس راه جنوب استان کرمان تصریح کرد: 
از این رو به عموم شهروندان و زوار اربعین توصیه می شود 
هرگز به چشمان خسته خود در این گونه راه ها و به ویژه در 
مسیر های دو طرفه اعتماد نکنند و به این نکته توجه داشته 
باشند که حفظ جان خود و دیگر افراد در خودرو برعهده 
آن ها است و می توانند با توقف خودرو و استراحت به ازای 
هر ۲ ساعت رانندگی و رعایت سرعت مجاز از تمامی 
سفر های خود لذت ببرند و دچار سانحه نشوند. او تصریح 
کرد: علاوه بر رعایت احتیاط در تردد های سواره و کاروانی 
از زوار اربعین می خواهیم در تردد های پیاده نیز مراقب تردد 
خودرو های عبوری در مناطق بین راهی،استان های غربی 
و شهر های کشور میزبان باشند تا به لطف خدا به سلامتی 

این سفر معنوی را پشت سر بگذارند.

معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری کل استان کرمان 
با اشاره به وجود 9۰ نقطه بحرانی در معرض تصرف و تغییر غیرمجاز 
کاربری اراضی در استان گفت: میزان تصرفات تا پایان سال ۱۴۰۰ بالغ 

بر ۱۰۰ هزار هکتار است.
 سید مهدی قویدل در آیین رونمایی از سامانه پنجره واحد مدیریت 
زمین استان کرمان با اشاره به این که مساحت استان کرمان 
۱۸۴میلیون هکتار معادل با ۱۱ درصد کل کشور است، تاکید کرد: ۱۷ 
میلیون و ۵۲ هزار و ۴۸۵ هکتار اراضی ملی در استان کرمان وجود دارد 
که از این میزان بالغ بر ۱۵ میلیون هکتار تثبیت مالکیت شده و از این 

میزان نیز ۱۴ میلیون و ۴۵۰ هزار هکتار سنددار شده است.
او با اشاره به این که میزان تصرفات تا پایان سال ۱۴۰۰ بالغ بر ۱۰۰ هزار 
هکتار است، افزود: میزان رفع تصرفات نیز تا پایان سال گذشته دو هزار 

و ۲۶۷ هکتار بوده است.

پلمپ یک کارخانه آسفالت آلاینده
در شهرستان قلعه گنج استان کرمان 

رئیس پلیس راه جنوب کرمان:
زائران اربعین از رعایت اصول ایمنی در تردد ها غافل نشوند

وجود ۹۰ نقطه بحرانی تصرف اراضی
در استان کرمان 

عکس نوشت

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی 
کرمان از آغاز بکار پروژه توسعه خوشه 
کسب وکار خرما جنوب استان کرمان 

خبر داد
شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
حسین  کرمان  صنعتی  شهرک های 
میجانی اعلام کرد: با توجه به پتانسیل 
بالای کسب وکار خرما درجنوب استان 
کرمان ، پس از امکان سنجی این کسب 
و کار به عنوان مدل توسعه خوشه ای 
جهت اجرا انتخاب و مناقصه آن در 
سال جاری برگزار و مهندس هادی 
امیری بعنوان عامل توسعه این خوشه 

نیز انتخاب شد.
او افزود : این پروژه با حمایت شرکت 
شهرک های صنعتی کرمان به مدت ۳سال 
در جنوب استان با محوریت عامل توسعه 
خوشه ، ذینفعان، مشاورین کسب وکار 
و همکاری نهادهای دولتی و غیردولتی 

پشتیبان،پیاده سازی می گردد .
او در پایان اظهار داشت : تاکنون تعداد ۱۷ 
خوشه کسب وکار در استان شناسایی 
شده که از مجموع آن ها پروژه امکان 
سنجی ۸ خوشه انجام پذیرفته و پروژه 

توسعه ۴ خوشه نیز پایان یافته است

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
کرمان بر همکاری شهروندان در طرح تفکیک 

زباله از مبدا تأکید کرد.
مصطفی عسکری از شهروندان خواست تا از 
طریق سایت شهرداری در قسمت »کرمون 
نلود و برای  پلیکیشن »شمیز« را دا من«، ا
جمع آوری زباله های تفکیک شده ثبت نام کنند.
او  از جمع آوری و دفن ۱۰ میلیون و ۲۲۳ هزار 
و ۷۱۰ کیلوگرم زباله در سایت لند فیل )محل 

دفن زباله( در مردادماه امسال خبر داد.
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری 
کرمان بیان کرد: زباله های جمع آوری شده، 
شامل: زباله های خانگی و زباله های عفونی 
و  بیمارستان ها  شهر،  سطح  از  امحاشده 

کلینیک ها بود.
او تصریح کرد: تمام زباله ها به صورت اصولی 
و به روش بهداشتی در سایت لندفیل دفن 

شده است.

حسین میجانی در راستای همکاری مشترک 
در خصوص، برگزاری دوره های آموزشی جهت 
تامین و ایجاد اشتغال برای نیروی انسانی شاغل 
در واحدهای صنعتی ذی نفع خوشه کسب و 
کار ماشین آلات و قطعات صنعتی مستقر در 
شهرک های  صنعتی با دانشگاه فنی و حرفه ای 

کرمان تفاهم نامه همکاری امضا کرد .
به گزارش روابط عمومی شرکت شهرک های 
صنعتی کرمان ، در این دیدار میجانی ضمن 
تاکید بر توسعه آموزش های مهارتی افزود: 
این تفاهم نامه در راستاي همکاري مشترک 
در خصوص حمایت از توسعه استان در زمینه 
صنعت قطعه سازی و ماشین سازی و نظر به 
مطالعات صورت گرفته در خوشه ماشین آلات و 

قطعات صنعتی و احساس نیاز واحدهای تولیدی 
ذی نفع ،به تامین نیروی انسانی متخصص 
وهمچنین ارتباط مستمر وعملیاتی صنعت و 
دانشگاه با پیگیری های صورت گرفته منعقد 

گردید .  
نیز  استان  وحرفه ای  فنی  دانشگاه  رییس 
بر همکاری مشترک طرفین در زمینه امور 
آموزشی،پژوهشی،تحقیقات کاربردی، اجرایی 
و مدیریتی، ارتقای بهره وری و رقابت پذیری 
صنایع کوچک و متوسط استان کرمان تاکید 
کرد. در پایان این دیدار طرفین تفاهم نامه 
همکاری آموزش ذی نفعان خوشه کسب و کار 
ماشین آلات و قطعات صنعتی کرمان را با مدت 

زمان انجام سه ساله امضا کردند.

جلسه هماهنگی برنامه های هفته دفاع مقدس باحضور مهندس شریفی 
مدیرعامل شرکت معادن زغالسنگ کرمان برگزار گردید.

شریفی در ابتدا جلسه ضمن تبریک پیشاپیش هفته دفاع مقدس،این هشت سال 
را نمادی از ایثار، شهادت، مقاومت و مظلومیت ملتی دانست که برای دفاع از مکتب 
ومیهن اسلامی خویش به فرمان رهبر عزیزشان با اخلاص لبیک گفتند و نامشان 

برای همیشه در تاریخ این کشورماندگار ماند.
شریفی هفته دفاع مقدس را فرصتی مغتنم جهت یادآوری رشادت، استقامت 
وپایداری بیش از۱۳۰شهید سرافراز شرکت زغالسنگ دانست وتاکید کرد: 
برنامه ها به گونه ای کیفی و گسترده طراحی و اجرا شود تا زوایای بیشتری از سیره 

و زندگی این عزیزان بیان شود.
در ادامه این جلسه سرپرست امور فرهنگی شرکت برگزاری یادواره های شهدای 
معادن، نشست بصیرتی با کارگران، مسابقات فرهنگی ویژه فرزندان پرسنل، قرائت 
زیارت عاشورا، دیدار با تعدادی از خانواده های شهدا زغال سنگ جزئی از برنامه های 

هفته دفاع مقدس شرکت زغالسنگ کرمان برشمرد.
 ستار طحان زاده یکی از اولویت های برنامه های هفته دفاع مقدس را جمع آوری 

وصیت نامه های شهدای عزیز زغال سنگ دانست.
در پایان جلسه مقرر شد با همکاری فرمانده پایگاه مقاومت بسیج ستاد وروابط 
عمومی شرکت جهت نماسازی ورودی ادارات، بازدید از موزه دفاع مقدس 

هماهنگی لازم مبذول گردد.

تالاب »عینک«
تـالاب عينـک بزرگتریـن تـالاب درون 
شـهری ایران اسـت و به دليل اینکـه از بالا 
شـبيه بـه عينک اسـت بـه تـالاب عينک 
معـروف شـده اسـت. ایـن تـالاب اکنـون 
در وضعيـت بسـيار بـدی قـرار دارد. کـم 
شـدن آب، مـرگ ماهيان، خشـک شـدن، 
رهاسـازی زبالـه هـا، وجـود نخاله هـای 
سـاختمانی، عـدم مشـخص بـودن حریم 
تالاب، دسـت انـدازی به حریم تـالاب تنها 

بخشـی از مشـکلات آن اسـت. 
در سـال های گذشـته حدود 3۰گونه پرنده 
و بعضـا در حـال انقـراض بـه ایـن تـالاب 
مهاجـرت می کردند ولی از اردیبهشـت نود 
و هشـت اعلام شـد کـه دیگـر از مهاجرت 

آن پرنـدگان خبری نيسـت.

آغاز بکار پروژه توسعه 
خوشه کسب وکار خرما 

جنوب استان کرمان

شهروندان برای تفکيک زباله همکاری کنند

انعقاد تفاهم نامه همکاری شرکت  شهرک های صنعتی کرمان  
و دانشگاه فنی و حرفه ای

هشت سال دفاع مقدس به عنوان نماد ایثار و 
شهادت برای هميشه در تاریخ کشور ماندگار ماند

خبر

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کرمان گفت: تاکنون 
۷۵۲ نیاز فناورانه این استان احصا شده که باید ضمن ایجاد 
هماهنگی بین تولید و کاربرد علم، این نیازها را درون استان به 

مرحله تولید برسانیم.
 جعفر رودری در نشست شورای راهبری فناوری و تولید دانش 
بنیان کرمان افزود: بیش از ۷۵۰ نیاز فناورانه این استان را بین 
مراکز تولید علم از جمله  ۱۰۰ واحد دانشگاهی و ۵9 مرکز 

هزینه R&D توزیع می کنیم.
او اظهارداشت: تقسیم کار باید بین دانشگاه ها، مراکز تحقیقاتی 
و هزینه R&D شکل بگیرد و حتی اگر ۱۰ درصد از این نیازها 
به مرحله تولید برسد، کار بزرگی در استان کرمان انجام شده 

است.
دبیر شورای راهبری فناوری و تولید دانش بنیان کرمان گفت: 

این استان در مرحله تولید علم جایگاه خوبی در کشور دارد و 
این در حالی است که ایران جایگاه ۱۵ دنیا را در این حوزه به 
خود اختصاص داده اما متاسفانه در حوزه کاربرد علم جایگاه 

خوبی نداریم.
او ابراز داشت: استان کرمان دارای ۱۰۰ واحد دانشگاهی 
آموزش عالی، سه هزار مقاله سالانه ISI و ۲ هزار و ۷۰۰ هیات 
علمی دانشگاه و ۵9 مرکز هزینه R&D دانشگاهی، صنایع و 
تحقیقاتی است. رودری افزود: باید با ایجاد تعامل بین ۲ مرحله 
تولید و کاربرد علم، هماهنگی بین این حوزه ها را در استان 

کرمان برقرار کنیم.
او عنوان کرد: وضعیت نیازهای علمی و تحقیقاتی کرمان در 
قالب چهار کمیته زیرمجموعه شورای راهبری و فناوری این 

استان رسیدگی می شود.

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کرمان با بیان اینکه 
۸۵ درصد از نیازهای فناورانه احصا شده در بخش صنعت و 
معدن بوده است گفت: آمار نشان می دهد، کار در همه کمیته ها 
یکسان پیش نرفته و در این زمینه مقرر شد که کار کمیته ها 
تکمیل شود.  او یادآورشد: برخی نهادهای به عنوان پشتیبان 
این طرح انتخاب شده اند و شورای راهبری و فناوری کرمان 
نیز بحث تامین مالی را از محل اعتبارات صندوق شکوفایی و 
نوآوری پیگیری می کند، ضمن اینکه ۱۰ درصد از منابع این 
استان برای این حوزه کنار گذاشته شده است.   رودری با بیان 
اینکه فعالیت کمیته های شورا در این بخش بسیار حائز اهمیت 
است گفت: همچنین ۱۵ سرفصل آموزشی و مهارتی استان 
کرمان احصا شده که می تواند مورد تاکید دانشگاه و مراکز فنی 

و حرفه ای قرار گیرد

رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی کرمان:

 ۷۵2 نياز فناورانه  استان احصا شد

کشف ۱۱۵ هزار ليتر گازوئيل قاچاق 
در ریگان

فرمانده انتظامی ریگان از توقیف ۷۰ خودروی حامل سوخت و 
کشف ۱۱۵ هزار لیتر گازوئیل قاچاق از ابتدای سال تاکنون در این 

شهرستان خبر داد.
سرهنگ اسحاق دریجانی گفت: با توجه به موقعیت شهرستان 
ریگان و فراوانی برخی جرائم در این منطقه، از ابتدای سال تاکنون 
۶ طرح ارتقاء امنیت اجتماعی با اولویت مبارزه با قاچاقچیان 

سوخت در این شهرستان اجرا شده اند.
او افزود: در این رابطه ماموران با توقیف تانکر های سوخت رسان 
عبوری و خودرو های سواری حامل سوخت، تخلفاتی همچون 
جعلی بودن بارنامه و غیرمجاز بودن محموله های سوخت 
و همچنین دپوی فرآورده های سوختی در برخی منازل و 
کارگاه های متروکه را احصا و در مجموع بیش از صد و پانزده هزار 

لیتر گازوئیل قاچاق را کشف کرده اند.
فرمانده انتظامی شهرستان ریگان با اشاره به دستگیری بیش از ۵9 
متهم و افراد مرتبط با قاچاقچیان سوخت و معرفی آنان به مراجع 
قضایی بیان داشت: پلیس شهرستان ریگان در برخورد با قاچاق 
سوخت و فرآورده های نفتی با جدیت انجام ماموریت می کند و از 
شهروندان نیز می خواهیم در صورت اطلاع از فعالیت قاچاقچیان، 

مراتب را از طریق تلفن ۱۱۰ به پلیس اطلاع دهند.

رفع نشدن مشکلات کارگران نتيجه اش 
کند شدن رونق توليد است

نماینده مردم زرند و کوهبنان با اشاره به اینکه مشکلات 
کارگران درصورت رفع نشدن باعث کندشدن رونق تولید 
خواهد شد، بیان کرد: شهرستان های زرند و کوهبنان با 
برخورداری از معادن و صنایع مختلف در زمینه مسائل 
کارگری مشکلات زیادی دارند که نیازمند توجه ویژه 

مسئولین استانی و کشوری است.
ر با مدیرکل تعاون کار و رفاه  عفت شریعتی در دیدا
اجتماعی استان کرمان، اظهار داشت: شهرستان های زرند 
و کوهبنان با برخورداری از معادن و صنایع مختلف در 
زمینه مسائل کارگری مشکلات زیادی دارند که نیازمند 

توجه ویژه مسئولین استانی و کشوری است.
د: صنایع بزرگ علاوه بر توسعه منطقه،  دامه دا و ا ا
چالش هایی داشته که از لحاظ فرهنگ باعث آسیب هایی 
شده است که باید با آسیب های اجتماعی و فرهنگی ایجاد 

شده مقابله کرد.
کرد:  خاطرنشان  مجلس  قتصادی  ا کمیسیون  عضو 
شهرهای زرند و کوهبنان قطب صنعت و معدن هستند اما 
به خوبی فواید این صنایع و معادن به مردم نرسیده است و 
باعث نارضایتی مردم منطقه شده است که با پیگیری های 
دولت سیزدهم قرار است حق معادن به منطقه تعلق گیرد.

و ادامه داد: کار معدنی با وجود سختی و آسیب های  ا
احتمالی مشمول کار سخت و زیان آور با ضریب ۲ نیست 
که پیگیر این مسئله هستیم و در نطق های مجلس هم به 
این مسئله پرداخته ایم که امیدواریم به زودی این اتفاق 

بزرگ که حق کارگران است به وقوع بپیوندد.
نماینده مردم زرند و کوهبنان افزود: عدالت در شرایط 
کاری و پرداخت حقوق های شرکت های خصوصی و 
دولتی و اجرای طرح طبقه بندی باید محقق شود تا 
کارگران عزیز و زحمت کش ما با خیالی آسوده به کار خود 

مشغول باشند.

خبر

امام جمعه عنبرآباد با اشاره به اجرای طرح موسوم به کدینگ 
با هدف جلوگیری از قاچاق سوخت در جنوب استان کرمان 
گفت: اصل اجرای این طرح برای جلوگیری از قاچاق خوب 
است اما برای مردم زحمت ها و مشکلاتی را به وجود آورده 

است.
 حجت الاسلام حمید بامری در خطبه های نماز جمعه این 
هفته این شهر اظهار داشت: خوب بود مسئولان قبل از اجرای 

این طرح اقناع سازی می کردند.
او تاکید کرد: انتظار می رود مسئولان برای رفع مشکلاتی 
که در این زمینه برای مردم به  وجود آمده است با تدبیر و 

مدیریت مناسب مشکلات را مرتفع کنند.
براساس این طرح دارندگان کارت سوخت بنزین می توانند 

در روز سهمیه مشخصی را از جایگاه های سوخت برداشت 
کنند.

امام جمعه عنبرآباد همچنین با اشاره به اینکه از مسائل 
درجه یک کشور امنیت غذایی است و نباید از آن غفلت کرد 
گفت:باوجود تمرکز جهان بر افزایش بهره وری در کشاورزی 
و به تبع آن امنیت غذایی،هنوز در کشور ما این مهم به طور 

جدی مورد توجه قرار نگرفته  است.
او افزود: از هفت هزار و ۲۴۵ شرکت دانش بنیان تایید شده در 
کشور فقط چهار درصد در دسته کشاورزی، فناوری، زیستی 
و صنایع غذایی فعال هستند که به گفته  مسئولان، کشور ما 
در حوزه امنیت غذایی بیشترین وابستگی را دارد و با توجه به 
محدودیت های آب و محیط  زیست تنها راه نجات از وابستگی 

استفاده از فناوری های دانش بنیان است.
امام جمعه عنبرآباد در بخش دیگری از خطبه ها گفت: یکی از 
عوامل کسب آرامش در زندگی داشتن خانواده خوب است که 
وقتی به واقعه عاشورا نگاه می کنیم می بینیم یکی از عوامل 
موفقیت انقلاب سیدالشهدا به خاطر همراه شدن خانواده 

حضرت با ایشان است.
او با اشاره به شاخصه های خانواده خوب ادامه داد: یکی از 
ویژگی ها و خصوصیات خانواده خوب، داشتن اخلاق الهی و 
احترام متقابل میان اعضای خانواده است؛ یعنی همه اعضای 

خانواده احترام یکدیگر را رعایت کنند.
امام جمعه عنبرآباد افزود: مهمترین کمبود خانواده های ما 
در جامعه امروز، کمبود محبت است که این باید جبران شود.

امام جمعه عنبرآباد: مشکلات طرح کدینگ برطرف شود


